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21 grudnia 2001 roku o godz. 12 na Wydziale Ekonomii i Za-
rz¹dzania przy ul. Kwiatkowskiego dokonano uroczystego otwar-
cia nowoczesnego audytorium. Przemówienie wstêpne wyg³osi³
JM Rektor Politechniki Koszaliñskiej prof. nadzw. dr hab. in¿.
Krzysztof Wawryn. Na pocz¹tku podkreœli³, i¿ budowa i oddanie
do u¿ytku auli to fina³ prac na Wydziale Ekonomii i Zarz¹dzania.
Nastêpnie powita³ licznie przyby³ych goœci reprezentuj¹cych w³a-
dze miejskie w osobach Ma³gorzaty Rodek – pos³a na Sejm, Hen-
ryka Rupnika – wicemarsza³ka Województwa Zachodniopomor-
skiego, Henryka Sobolewskiego – prezydenta Miasta, Tadeusza
Zycha – wiceprzewodnicz¹cy Rady Miejskiej; w³adze powiato-
we, w³adze koœcielne w osobie Ksiêdza Rektora Seminarium Du-
chownego dr. Zdzis³awa Kroplewskiego; dyrektorów szkó³; pra-
cowników Politechniki i studentów. Ca³¹ uroczystoœæ mia³a uœwiet-
niæ obecnoœæ Pani Minister Edukacji Narodowej i Sportu Krysty-
ny £ybackiej, która jednak z przyczyn niezale¿nych nie mog³a
przybyæ – musia³a uczestniczyæ w posiedzeniu Sejmu; przys³a³a
jedynie list, w którym podkreœla³a zasadnoœæ podejmowania no-
wych inwestycji, przyczyniaj¹cych siê do poprawy studiowania
na uczelni.

Inauguracja roku akademickiego 2001/2002 odby³a siê ju¿
w nowej auli, mieszcz¹cej 360 osób. By³o to zwieñczenie trwaj¹-
cej od 1.04.1995 roku budowy obiektu powsta³ego dziêki pomo-
cy Fundacji Wspó³pracy Polsko-Niemieckiej, œrodkom Minister-
stwa Edukacji Narodowej i w³asnym PK. Oddane audytorium wy-
posa¿one jest w bezprzewodowy system umo¿liwiaj¹cy t³uma-
czenia symultaniczne (jedyny na Pomorzu), natomiast ca³oœæ za-
rz¹dzana jest za pomoc¹ specjalnego komputera. JM Rektor PK

Nowa aula na Wydziale Ekonomii i Zarz¹dzania
prof. nadzw. dr hab. in¿. Krzysztof Wawryn stwierdzi³, i¿ nie
musimy mieæ kompleksów w porównaniu z uczelniami zagra-
nicznymi. W przysz³oœci planowana jest natomiast budowa Domu
Studenta, obiektów przy ul. Œniadeckich, centrum komputerowe-
go, biblioteki. Tak wiêc warunki studiowania na uczelni, które s¹
dobre, bêd¹ jeszcze lepsze. Na zakoñczenie JM Rektor PK po-
dziêkowa³ szczególnie zas³u¿onym w budowie nowych obiektów
i wrêczy³ dyplomy wraz z nagrodami pieniê¿nymi. Wœród nich
byli: prof. dr hab. in¿. Wojciech Kacalak, prof. dr hab. in¿. Zdzi-
s³aw Pi¹tek, in¿. Bogumi³ Grycner, dyrektor Micha³ Malatyñski,
kwestor mgr Irena Ciesielska, in¿. Alina Zarêbska, mgr El¿bieta
Bednarska, mgr Danuta Fligiel, in¿. Janina Jakubowska, mgr Ali-
na Jedliñska, mgr in¿. Wanda Porêbska, mgr in¿. Ryszard Grzy-
bowski, in¿. Tadeusz Kis³owski.

Reprezentant w³adz miasta Prezydent Henryk Sobolewski
przyzna³, i¿ Politechnika Koszaliñska jest dum¹ i chlub¹ re-
gionu, a nowa aula bêdzie s³u¿yæ ca³emu miastu. Uroczystego
przeciêcia wstêgi dokonali Prezydent Miasta Henryk Sobolew-
ski, prof. dr hab. in¿. Zdzis³aw Pi¹tek, prof. dr hab. in¿. Woj-
ciech Kacalak. Ca³oœæ imprezy uœwietni³ pokaz pracy dyplo-
mowej z kierunku Wzornictwo Przemys³owe. By³a to wizja ar-
chitektoniczna dotycz¹ca Starego Miasta w Koszalinie, któr¹
wraz z autork¹ prezentowa³ i przybli¿a³ prof. dr in¿. Tadeusz
Karpiñski. Nastêpnie goœcie w otoczeniu gospodarzy udali siê
na zwiedzanie obiektu, zaczynaj¹c oczywiœcie od „bohatera
dnia” – czyli auli. Natomiast ostatnim punktem programu by³
poczêstunek w sto³ówce Wydzia³u Ekonomii i Zarz¹dzania.

mgr Monika Pieniak

Panie Profesorze, proszê przyj¹æ serdeczne gratulacje
z okazji nominacji. S¹dzê, ¿e to jest wspania³e ukoronowanie
jubileuszu 40-lecia Pañskiej pracy w szkolnictwie wy¿szym.

Prof. Z. F. Pi¹tek: – Dziêkujê za gratulacje. Wyró¿nienie
traktujê jako wyraz uznania dla naszej Uczelni oraz mojego
dotychczasowego dorobku naukowego i pracy organizacyjnej.
Jubileusz 40–lecia, oczywiœcie, nie ma ¿adnego zwi¹zku z mo-
im wyborem do Komisji.

Dlaczego dosz³o do powstania Pañstwowej Komisji
Akredytacyjnej?

– W ostatnich dziesiêciu latach nast¹pi³ znacz¹cy rozwój
szkolnictwa wy¿szego, co zwi¹zane jest z ¿ywio³owym wzro-
stem liczby studentów. Braæ studencka powiêkszy³a swoje gro-
no prawie piêciokrotnie, a sta³o siê to mo¿liwe m.in. dziêki
powstaniu wy¿szych uczelni niepañstwowych oraz pañstwo-
wych wy¿szych szkó³ zawodowych. Prawdopodobnie liczba
szkó³ wy¿szych waha siê obecnie w granicach 300 – 350, a s¹
ju¿ nastêpne wnioski o utworzenie dalszych. W tak du¿ym
zbiorze, zgodnie z rozk³adem Gaussa, s¹ szko³y bardzo dobre,
ale i s¹ s³abe. Dlatego, od d³u¿szego czasu, œrodowiska akade-
mickie postulowa³y unormowanie tej kwestii. St¹d w noweliza-
cji ustawy o szkolnictwie wy¿szym z 20 lipca 2001 roku poja-
wi³ siê zapis o Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej.

Jak Pan Profesor objaœni w tym kontekœcie znaczenie
s³owa „akredytacja”?

– Akredytacja to proces, w którym okreœla siê, czy program
edukacyjny (lub uczelnia) spe³nia kryteria jakoœci, które gwa-
rantuj¹ poziom kszta³cenia uznany za minimalny poziom satys-
fakcjonuj¹cy. Efektem akredytacji jest opinia, czy program, b¹dŸ
uczelnia, spe³nia standardy jakoœci. Innymi s³owy – jest to uzy-
skanie pozwolenia na prowadzenie procesu dydaktycznego na
danym kierunku studiów lub, w przypadku nowo powstaj¹cej
uczelni, na rozpoczêcie dzia³alnoœci dydaktycznej.

Czym bêd¹ siê ró¿niæ kompetencje Pañstwowej Komisji
Akredytacyjnej od istniej¹cych dotychczas takich gremiów,
jak: Rada G³ówna Szkolnictwa Wy¿szego i Komitet Badañ
Naukowych? Jakie wobec tego s¹ cele i zadania PKA?

– Rada G³ówna Szkolnictwa Wy¿szego wspó³dzia³a z mi-
nistrem edukacji narodowej i sportu oraz innymi organami
w³adzy publicznej w ustalaniu polityki edukacyjnej pañstwa
w zakresie szkolnictwa wy¿szego. A wiec opiniuje m. in.: pro-
jekty aktów prawnych (projekty ustaw o utworzeniu, przekszta³-
ceniu, zniesieniu i zmianie nazwy uczelni), projekt bud¿etu
pañstwa w zakresie czêœci, której dysponentem jest minister
edukacji narodowej i sportu, zasady przyznawania uczelniom
dotacji z bud¿etu pañstwa oraz projekty statutów uczelni. Ko-
mitet Badañ Naukowych zajmuje siê wy³¹cznie finansowaniem

Przede wszystkim – jakoœæ kszta³cenia
Prof. dr hab. in¿. Zdzis³aw F. Pi¹tek, dziekan Wydzia³u Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska Politechniki Koszaliñ-
skiej, odebra³ 11. stycznia 2002 roku z r¹k ministra edukacji narodowej i sportu, w obecnoœci Prezydenta RP,
nominacjê na cz³onka Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej.
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nauki polskiej poprzez przyznawanie dotacji na badania statu-
towe i granty. Natomiast Pañstwowa Komisja Akredytacyjna
przedstawia ministrowi edukacji narodowej i sportu opinie
i wnioski dotycz¹ce utworzenia uczelni, przyznania uczelni
uprawnienia do prowadzenia studiów wy¿szych na okreœlonym
kierunku i poziomie kszta³cenia oraz utworzenia przez uczelnie
filii, a tak¿e dokonanej oceny kszta³cenia na danym kierunku.

Czy Pañstwowa Komisja Akredytacyjna bêdzie oceniaæ
poziom nauki czy nauczania? Wiadomo bowiem, ¿e jedno czê-
sto nie idzie w parze z drugim. Wybitny naukowiec wcale nie
musi byæ wspania³ym pedagogiem i odwrotnie.

– PKA bêdzie oceniaæ przede wszystkim
jakoœæ kszta³cenia. Ocenie zostanie poddana
wiêc liczebnoœæ kadry, w tym udzia³ profeso-
rów i doktorów habilitowanych w realizacji
programu zajêæ. Istotny bêdzie równie¿ wskaŸ-
nik liczby studentów do sumy liczby profeso-
rów, doktorów habilitowanych i doktorów, pro-
wadz¹cych zajêcia na akredytowanym kierun-
ku. Komisja przyjrzy siê równie¿ organizacji
procesu dydaktycznego – strukturze kszta³ce-
nia, minimom programowym, planom i pro-
gramom studiów, zgodnoœci prowadzonych za-
jêæ ze specjalnoœci¹ naukow¹ i dorobkiem  ba-
dawczym prowadz¹cych zajêcia nauczycieli
akademickich, powi¹zaniu programów na-
uczania ze wspó³czesnymi osi¹gniêciami na-
ukowymi, realizacji praktyk studenckich i sto-
sowanym metodom nauczania. Oceniana bê-
dzie równie¿ infrastruktura dydaktyczna,
a wiêc: baza lokalowa dydaktyczna, technicz-
ne wspomaganie dydaktyki, wyposa¿enie laboratoriów i pracow-
ni komputerowych oraz charakterystyka zasobów bibliotecznych.
Brana pod uwagê bêdzie równie¿ wspó³praca krajowa i miêdzy-
narodowa oraz charakterystyka badañ naukowych.

Czy PKA bêdzie wydawaæ wy³¹cznie opinie i oceny, czy
te¿ bêdzie decydowaæ o jakichkolwiek pieni¹dzach?

– Jak ju¿ wspomnia³em wczeœniej, Komisja bêdzie przed-
stawiaæ ministrowi wnioski o jakoœci oraz warunkach kszta³ce-
nia. Na tej podstawie minister bêdzie podejmowa³ odpowiednie
decyzje finansowe. Akredytacja bêdzie przyznawana na piêæ lat
i po tym okresie – aktualizowana. Je¿eli nie bêd¹ spe³nione od-
powiednie standardy kszta³cenia, kierunek (lub uczelnia) mo¿e
zostaæ zamkniêty lub otrzymaæ warunkowe przed³u¿enie akre-
dytacji na dwa lata, celem wype³nienia stawianych wymogów.

Jaka jest struktura Pañstwowej Komisji Akredytacyj-
nej i kto zasiada w Komisji?

– Prezydium stanowi¹: przewodnicz¹cy Komisji, którym
zosta³ prof. dr hab. Andrzej Jamio³kowski, sekretarz (prof. dr
hab. Kazimierz Przybysz) oraz przewodnicz¹cy zespo³ów.
W sk³ad Komisji wchodzi 10 zespo³ów kierunków studiów:
humanistycznych, przyrodniczych, matematyczno-fizyczno-
chemicznych, rolniczych, leœnych i weterynaryjnych, medycz-
nych, wychowania fizycznego, technicznych, ekonomicznych,
spo³ecznych i prawnych oraz artystycznych. W ka¿dym zespo-
le s¹ co najmniej trzy osoby posiadaj¹ce tytu³ naukowy profeso-
ra lub stopieñ naukowy doktora habilitowanego w dziedzinie
nauki lub dyscyplinie naukowej zwi¹zanej z danym kierunkiem
studiów. Pozostali musz¹ posiadaæ co najmniej stopieñ nauko-
wy doktora. Komisja ma liczyæ nie mniej ni¿ piêædziesiêciu i nie
wiêcej ni¿ siedemdziesiêciu cz³onków. Obecnie w PKA zasiada
65 cz³onków. Kadencja  Komisji trwa trzy lata.

Wynika st¹d, ¿e nie wszystkie uczelnie maj¹ swoich
przedstawicieli w PKA?

– Tak. Powo³uj¹c cz³onków Komisji minister kierowa³ siê
przede wszystkim doœwiadczeniem organizacyjnym kandyda-
tów. W Komisji znalaz³y siê wiêc osoby, bêd¹ce wczeœniej lub
obecnie rektorami lub dziekanami. Innym kryterium by³o geo-
graficzne usytuowanie uczelni.

Czy Pan Profesor reprezentuje Politechnikê Koszaliñ-
sk¹, czy te¿  znalaz³ siê tam Pan w uznaniu  swoich zas³ug
naukowych i organizacyjnych?

– Cz³onków Komisji powo³uje minister spoœród kandydatów
zg³oszonych przez senaty uczelni, stowarzysze-
nia naukowe, zawodowe, twórcze oraz organiza-
cje pracodawców. W tym roku zg³oszono ogó³em
ponad szeœæset kandydatur, wœród nich by³o piêæ,
zaproponowanych przez Senat Politechniki Ko-
szaliñskiej, jestem wiêc jej przedstawicielem. Bio-
r¹c udzia³ w pracach Komisji, oczywiœcie, nie
bêdê móg³ oceniaæ naszej Uczelni.

Jak bêdzie dzia³aæ PKA? Czy cz³onkowie
danego zespo³u bêd¹ osobiœcie wizytowaæ
uczelnie?

– Ogó³em jest ponad sto kierunków kszta³ce-
nia, z tego na nauki techniczne przypada 22. Ja,
naturalnie, pracujê w zespole nauk technicznych
W mojej kompetencji, oprócz budownictwa, zna-
laz³y siê równie¿: architektura i urbanistyka, geo-
dezja i kartografia oraz górnictwo i geologia.
Nasze grono liczy osiem osób. Znajduje siê w nim
przedstawiciel reprezentuj¹cy in¿ynieriê œrodowi-
ska, trzech mechaników, jeden chemik, jeden elek-

tronik i jeden informatyk. Zespo³y bêd¹ dzia³aæ poprzez eksper-
tów. Ka¿dy z nas mo¿e zg³osiæ kilkanaœcie kandydatur, które na-
stêpnie musz¹ byæ zatwierdzone przez prezydium PKA. Zada-
niem ekspertów bêdzie przygotowywanie raportów. Wspólnie
z ekspertami bêdziemy wizytowaæ poszczególne uczelnie.

Czy potrzebna jest jeszcze jedna komisja do wydawa-
nia opinii o poziomie kszta³cenia studentów? Mamy wolny
rynek pracy, niech wiec o poziomie kszta³cenia studentów
decyduj¹ pracodawcy, zatrudniaj¹c absolwentów uczelni
X, a rezygnuj¹c z absolwentów uczelni Y.

– Pañstwo, finansuj¹c szkolnictwo wy¿sze, powinno wie-
dzieæ, czy dana uczelnia spe³nia okreœlone standardy. Rosn¹
równie¿ oczekiwania ze strony uczelni niepublicznych na do-
tacje pañstwowe. Je¿eli wiêc daje siê pieni¹dze, to nale¿y rów-
nie¿ wymagaæ. Pañstwo musi dbaæ o m³odego cz³owieka i o je-
go edukacjê, a wiêc wymagany byæ musi odpowiedni poziom
kszta³cenia. W kontekœcie tego pytania chcia³bym dodaæ, ¿e
w Komisji znajduj¹ siê równie¿ przedstawiciele pracodawców.

Dlaczego o jakoœci kszta³cenia ma decydowaæ liczba
profesorów i doktorów habilitowanych? Wiadomo przecie¿,
¿e niektórzy profesorowie niezbyt garn¹ siê do dydaktyki,
preferuj¹c natomiast pracê naukow¹. Mo¿e jak¹œ propo-
zycj¹ by³by ogólnopolski test na zakoñczenie studiów,
sprawdzaj¹cy wiedzê absolwentów?

– S¹dzê, ¿e nie jest to dobry pomys³, uruchamiaj¹cy jednocze-
œnie ca³¹ machinê biurokratyczn¹ – uk³adaj¹cych testy, przepro-
wadzaj¹cych egzamin i sprawdzaj¹cych. Poza tym, ka¿de œrodo-
wisko ma wypracowane w³asne oceny w tym zakresie. Dlatego
wydaje mi siê, ¿e lepszym rozwi¹zaniem jest ustalenie czytelnych,
precyzyjnych i jednolitych kryteriów oceny jakoœci kszta³cenia.
Powo³anie PKA spe³nia powszechne oczekiwania.

ROZMOROZMOROZMOROZMOROZMOWWWWWA NA TEMAA NA TEMAA NA TEMAA NA TEMAA NA TEMATTTTT

Prof. dr hab. in¿. Z. F. Pi¹tek
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Czy praca w PKA jest spo³eczna, czy te¿ bêdzie wyna-
gradzana?

– Praca w Komisji przynosi bardziej splendor ni¿ dochód.
Za ka¿dy dzieñ posiedzenia cz³onek Komisji otrzymuje dietê.
Do tego dochodzi honorarium za wykonane opracowania.
Wynagradzana jest wy³¹cznie konkretna praca.

Zaczyna³ Pan Profesor swoj¹ karierê naukow¹ od stano-
wiska studenta–asystenta na Politechnice Warszawskiej. Czy

przyjêcie nominacji na cz³onka PKA jest mo¿e pierwszym
krokiem zrobionym w celu powrotu do Warszawy?

– Absolutnie nie! Po zebraniu doœwiadczeñ trzydziestu dwu lat
pracy, gdybym mia³ jeszcze raz podj¹æ decyzjê o wyjeŸdzie z War-
szawy i osiedleniu siê w Koszalinie, post¹pi³bym identycznie.

Dziêkujê za rozmowê i ¿yczê owocnej pracy w Komisji.
Rozmowê przeprowadzi³: dr in¿. Mariusz Meller

Gratulacje doktorowi sk³ada promotor pracy – prof. dr hab. Aleksy Patryn

W dniu 17 grudnia 2001, na Wydziale Elektroniki odby³a
siê publiczna dyskusja nad rozpraw¹ doktorsk¹ mgr in¿. Lesz-
ka Bychty zatytu³owan¹ „Metody fotoakustyczne w pomia-
rach parametrów cieplnych i optycznych materia³ów sto-
sowanych w elektronice”. Dyskusjê otworzy³ Dziekan Wy-
dzia³u Elektroniki prof. dr hab. in¿. Henryk Budzisz i prowa-
dzenie jej przekaza³ dziekanowi ds. nauki profesorowi
dr hab. in¿. W³odzimierzowi Janke. Promotorem pracy
jest prof. dr hab. Aleksy Patryn z Politechniki Kosza-
liñskiej, natomiast recenzentami byli prof. dr hab. Mie-
czys³aw Danilkiewicz z Politechniki Koszaliñskiej
i prof. dr hab. in¿. W³adys³aw Kalita z Politechniki Rze-
szowskiej. Obronê pracy, która by³a czwart¹ obron¹
pracy doktorskiej na Wydziale Elektroniki Politechniki
Koszaliñskiej, zaszczycili swoj¹ obecnoœci¹ Jego Ma-
gnificencja Rektor Politechniki Koszaliñskiej prof. dr
hab. Krzysztof Wawryn, Prorektor Politechniki ds. Na-
uki prof. dr hab. Borys Storch, prof. dr hab. in¿. Witold
Precht, Rada Naukowa Wydzia³u Elektroniki, rodzina dy-
plomanta oraz licznie przybyli pracownicy wydzia³u.

Po przedstawieniu sylwetki doktoranta przez pro-
motora prof. dr hab. A. Patryna, mgr in¿. Leszek Bych-
to zaprezentowa³ g³ówne tezy i wyniki rozprawy dok-
torskiej. Praca doktorska poœwiêcona by³a bardzo aktu-
alnym zagadnieniom, w dobie coraz bardziej wzrasta-
j¹cej gêstoœci upakowania elementów w uk³adach sca-

Doceniono poziom naukowy
lonych, a mianowicie problemom termicznym. Dotyczy³a ona
metod fotoakustycznych, pozwalaj¹cych wyznaczaæ parame-
try cieplne materia³ów elektronicznych, takich jak monokrysz-
ta³y i polikryszta³y krzemu, pasty przewodz¹ce, czy kryszta³y
mieszane krzem-german, oraz nowej generacji kryszta³y mie-
szane na bazie pó³przewodników AII-BVI.

Praca obejmowa³a zagadnienia zarówno teoretyczne, do-
tycz¹ce modelowania zjawisk termicznych, a w tym opraco-
wanie teoretycznych procedur wyznaczania parametrów ciepl-
nych z pomiarów czêstotliwoœciowych amplitudy i fazy sy-
gna³u fotoakustycznego, jak i typowo projektowe. W aspekcie
projektowym doktorant zaprojektowa³ i wykona³ skomputery-
zowane stanowisko do badañ termicznych i optycznych para-
metrów materia³ów pó³przewodnikowych. W czêœci ekspery-
mentalnej mgr in¿. Leszek Bychto wykona³ serie badañ na zna-
nych, jak równie¿ na zupe³nie nowych materia³ach elektronicz-
nych. Badania te wykaza³y zarówno s³usznoœæ podejœcia teo-
retycznego, jak i sprawnoœæ stanowiska pomiarowego wyko-
nanego przez doktoranta. Wyniki prac L. Bychto opublikowa³
w wielu zarówno krajowych, jak i miêdzynarodowych czaso-
pismach naukowych. Jedna z tych prac uzyska³a wyró¿nienie
jako Outstanding Paper of a Year, nadawane przez Amerykañ-
skie stowarzyszenie elektryków i elektroników USA. Wyniki
badañ by³y równie¿ prezentowane na wielu konferencjach miê-
dzynarodowych, w tym i o zasiêgu œwiatowym.

Po prezentacji g³ównych tez pracy odby³o siê czytanie re-
cenzji. Jako pierwszy swoj¹ recenzjê odczyta³ prof. M. Danil-
kiewicz. Recenzjê prof. W. Kality pod nieobecnoœæ recenzen-

Czwarta obrona doktoratu
na Wydziale Elektroniki
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ta odczyta³ prodziekan dr in¿. Z. Suszyñski. Obie recenzje bar-
dzo wysoko oceni³y pracê doktorsk¹ L. Bychty i w obu te¿
wnioskowano o wyró¿nienie pracy jako daleko wykraczaj¹cej
ponad poziom przeciêtny. Po czêœci publicznej Rada Nauko-
wa Wydzia³u uda³a siê na czêœc niejawn¹ posiedzenia. Po krót-
kiej przerwie wyniki g³osowania przedstawi³ prof. W. Janke.
Rada Naukowa postanowi³a nadaæ mgr. in¿. L. Bychcie sto-
pieñ doktora w dziedzinie elektronika. Rada postanowi³a rów-
nie¿ wyró¿niæ pracê doktorsk¹ mgr in¿. L. Bychty doceniaj¹c
w ten sposób jej wysoki poziom naukowy.

Krótko o doktorancie
Doktorant urodzi³ siê w 1969 roku w Szczecinku. Od 1984

zwi¹za³ swe ¿ycie z Koszalinem, w którym ukoñczy³ Techni-

kum Elektroniczne i Wydzia³ Elektroniki Politechniki Kosza-
liñskiej. By³ pierwszym absolwentem tego Wydzia³u. Po ukoñ-
czeniu studiów, w paŸdzierniku 1994 rozpocz¹³ pracê jako asy-
stent, jeszcze wtedy Instytutu Elektroniki Politechniki Kosza-
liñskiej. Pocz¹tek jego zainteresowañ fotoakustyk¹ siêga jesz-
cze czasów studenckich, kiedy to realizuj¹c pracê magistersk¹
pracowa³ w zespole dr. in¿. Zbigniewa Suszyñskiego. W³aœnie
w tym zespole, m.in. z dr Miros³awem Maliñskim zdobywa³
swoje pierwsze doœwiadczenia oraz pierwsze sukcesy w dzie-
dzinie fotoakustyki. Dr in¿. L.Bychto jest pracownikiem Ka-
tedry Elektroniki Cia³a Sta³ego PK. Jest ¿onaty i ma  dwójkê
dzieci – syna oraz córkê.

(MM)

W dniu 14 grudnia 2001 roku odby³a siê publiczna obrona rozprawy doktorskiej i nadanie stopnia naukowego
doktora nauk technicznych pracownikowi Katedry Techniki Cieplnej i Ch³odnictwa Panu Krzysztofowi Dutkowskiemu
w dyscyplinie Budowa i Eksploatacja Maszyn.

Czy mo¿na coœ jeszcze zintensyfikowaæ?
Pod przewodnictwem Dziekana Wydzia³u Mechanicznego

Politechniki Koszaliñskiej prof. dr. hab. in¿. Wojciecha Kaca-
laka odby³o siê posiedzenie Rady Wydzia³u poœwiêcone pu-
blicznej obronie rozprawy doktorskiej nt. „Badanie intensyfi-
kacji wymiany ciep³a w warunkach konwekcji swobodnej od
p³askiej izotermicznej p³yty w przestrzeni czêœciowo ograni-
czonej”. Autorem rozprawy by³ mgr in¿. Krzysztof Dutkow-
ski, a jej promotorem prof. dr hab. in¿. Jaros³aw Mikielewicz
z Instytutu Maszyn Przep³ywowych Polskiej Akademii Nauk
w Gdañsku. Wszczêcie przewodu doktorskiego nast¹pi³o na
Wydziale Mechanicznym uchwa³¹ Rady Wydzia³u z dnia
8 grudnia 1998 roku. Recenzentami rozprawy byli: prof. dr hab.
in¿. W³adys³aw Nowak z Politechniki Szczeciñskiej oraz prof.
dr hab. in¿. Zbigniew Bilicki z Politechniki Koszaliñskiej.

O doktorancie…
Urodzi³ siê 5 listopada 1969 roku w Elbl¹gu. Tu ukoñczy³

w 1984 roku szko³ê podstawow¹. Jest absolwentem Technikum
Mechanicznego w specjalnoœci Mechanika i Budowa Maszyn,
w którym zda³ egzamin dojrza³oœci w 1989 roku. W roku 1990
rozpocz¹³ studia na Wydziale Mechanicznym Wy¿szej Szko³y In-
¿ynierskiej w Koszalinie, które ukoñczy³ w 1995 roku z wyni-
kiem bardzo dobrym, uzyskuj¹c dyplom magistra in¿yniera me-
chanika w specjalnoœci Maszyny i Urz¹dzenia Przemys³u Che-
micznego i Spo¿ywczego na kierunku dyplomowania Urz¹dze-
nia Ch³odnicze. Na ostatnim roku studiów by³ asystentem-sta¿y-
st¹ w Zak³adzie Termomechaniki i Ch³odnictwa, a od paŸdzierni-
ka 1995 roku pracowa³ na stanowisku asystenta w Katedrze Tech-
niki Cieplnej i Ch³odnictwa. Jest ¿onaty, ma dwie córki.

Dr in¿. Krzysztof Dutkowski jest autorem lub wspó³auto-
rem 1 monografii, 2 skryptów dydaktycznych oraz 8 artyku-
³ów i referatów opublikowanych w materia³ach konferencyj-
nych polskich i zagranicznych. Bra³ czynny udzia³ w 5 konfe-
rencjach i sympozjach krajowych oraz w 1 konferencji miê-
dzynarodowej (1998 r. – Lyon Francja). W 1996 roku by³ cz³on-
kiem Komitetu Organizacyjnego XVI Zjazdu Termodynami-
ków w Koszalinie. Uczestniczy³ równie¿ w pracach Wydzia-
³owej i Uczelnianej Komisji Rekrutacyjnej. Prowadzi zajêcia
dydaktyczne (æwiczenia i laboratoria) na studiach dziennych
i zaocznych z przedmiotów Termodynamika (Technika Ciepl-
na) i Hydromechanika.

Rozprawa doktorska dotyczy…
… intensyfikacji wymiany ciep³a w warunkach konwekcji

swobodnej w przestrzeni czêœciowo ograniczonej. Trudne?
A wiêc po kolei.

Konwekcja to szczególny rodzaj wymiany ciep³a wystêpu-
j¹cy w p³ynach (ta nazwa obejmuje ³¹cznie ciecze i gazy) pole-
gaj¹cy na przekazywaniu energii przez cz¹stki p³ynu o ró¿-
nych poziomach energetycznych bêd¹cych w ruchu. Je¿eli ruch
p³ynu (np. powietrza) odbywa siê w warunkach, gdy wystêpu-
je zmiana jego gêstoœci wskutek zmiany temperatury, wów-
czas mamy do czynienia z konwekcj¹ swobodn¹. Konwekcja
stanowi bardzo istotn¹ czêœæ mechanizmu wymiany ciep³a
pomiêdzy powierzchni¹ (np. nagrzanej metalowej p³yty) a p³y-
nem nosz¹cego nazwê przejmowanie (wnikanie) ciep³a. Chy-
ba teraz tytu³ rozprawy jest ju¿ ³atwiejszy do zrozumienia; dal-
sza treœæ tego rozdzia³u u³atwi zrozumienie sedna sprawy. Je-
¿eli do tego wszystkiego dodamy, ¿e ruch p³ynu – powietrza
odbywa siê w przestrzeni czêœciowo ograniczonej, z jednej stro-
ny ogrzewan¹ powierzchni¹ p³yty metalowej, a z drugiej – p³yt¹
ekranuj¹ca nieogrzewan¹ i cieplnie izolowan¹, wtedy powie-
trze porusza siê od do³u do góry w kanale utworzonym przez
powsta³¹ szczelinê (o przekroju prostok¹tnym).

Nale¿y podkreœliæ, ¿e intensywnoœæ odbioru ciep³a od ogrze-

Dr in¿. Krzysztof Dutkowski wyg³asza autoreferat
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wanej p³yty do powietrza w warunkach
konwekcji swobodnej jest bardzo ma³a.
Przyk³adem niech bêdzie konwekcyjny
grzejnik centralnego ogrzewania umiesz-
czony zwykle pod parapetem okiennym. Co
zrobiæ, aby w niemechaniczny sposób
(z wykluczeniem stosowania np. dodatko-
wych wentylatorów lub innych generatorów
ruchu powietrza) zwiêkszyæ intensywnoœæ
ogrzewania powietrza w pomieszczeniu?
Na to pytanie odpowiada treœæ rozprawy
doktorskiej. Autor proponuje umieœciæ taki
grzejnik w kanale o odpowiednio dobra-
nych wymiarach i wykorzystaæ powstaj¹cy
tam „ci¹g kominowy” intensyfikuj¹cy kon-
wekcjê swobodn¹. Uzyskuje siê wzrost ilo-
œci ciep³a przekazywanego od grzejnika do
powietrza p³yn¹cego w kanale.

Ten wydawa³oby siê bardzo prosty zabieg konstrukcyjny
wymaga jednak skomplikowanej analizy warunków wymiany
ciep³a. Autor rozprawy doktorskiej przeprowadzi³ nie tylko
badania eksperymentalne na specjalnie zbudowanym stanowi-
sku laboratoryjnym, ale poda³ teoretyczny model zjawiska
i zweryfikowa³ go. Na podstawie jego wyników badañ mo¿na
okreœliæ optymalne energetycznie po³o¿enie ekranu wyznacza-
j¹ce szerokoœæ szczeliny powietrznej, przy której istniej¹ naj-
korzystniejsze warunki wymiany ciep³a.

Przedstawiona rozprawa doktorska ma nie tylko istotne
walory aplikacyjne, ale równie¿ wyjaœnia w sposób jakoœcio-
wy i iloœciowy mechanizm intensyfikacji wymiany ciep³a w wa-
runkach konwekcji swobodnej.

Co powiedzieli recenzenci rozprawy…
… wybitni specjaliœci z dziedziny termodynamiki i wymia-

ny ciep³a profesorowie prof. dr hab. in¿. W³adys³aw Nowak
i prof. dr hab. in¿. Zbigniew Bilicki. Siêgnijmy do recenzji:

Prof. dr hab. in¿. W³adys³aw Nowak: „Na podkreœlenie
zas³uguje fakt, ¿e autor wykorzystuj¹c proste ale skuteczne spo-
soby pomiaru poszczególnych wielkoœci uzyska³ interesuj¹ce
wyniki eksperymentalne… By³y one podstaw¹ do weryfikacji

Od lewej: prof. dr hab. in¿. Wojciech Kacalak – dziekan Wydzia³u Mechanicznego, prof. dr
hab. in¿. Jaros³w Mikielewicz – promotor, prof. dr hab. in¿. W³adys³aw Nowak – recenzent
rozprawy i prof. dr hab in¿. Zbigniew Bilicki – recenzent rozprawy

przedstawionego prostego modelu teoretycznego… Otrzyma-
ne wyniki badañ s¹ interesuj¹ce i oryginalne oraz stanowi¹
wa¿ny element udowodnienia tezy pracy.”

Prof. dr hab. in¿. Zbigniew Bilicki: „Autor pokaza³, ¿e trans-
port energii od pionowej p³yty do otoczenia mo¿e byæ zintensyfi-
kowany za pomoc¹ prostego zabiegu polegaj¹cego na umieszcze-
niu ekranu w niewielkiej odleg³oœci od p³yty… Stanowi to wk³ad
do lepszego poznania mechanizmu konwekcyjnego transportu
energii w oœrodku o skoñczonych wymiarach”.

A potem…
… by³o og³oszenie wyników g³osowania cz³onków Rady

Wydzia³u i uchwa³a o wpisaniu dr in¿. Krzysztofa Dutkow-
skiego jako szesnastego doktora wypromowanego przez Radê
Wydzia³u Mechanicznego Politechniki Koszaliñskiej.

Dalej by³y zas³u¿one gratulacje od Rektorów, Dziekana, cz³on-
ków Rady Wydzia³u, kole¿anek i kolegów oraz rodziny i przyja-
ció³. Przy³¹czaj¹c siê do gratulacji nowo wypromowanemu dok-
torowi bêdê zapewne wyrazicielem ca³ej spo³ecznoœci akademic-
kiej Uczelni, zw³aszcza Wydzia³u Mechanicznego, ¿ycz¹c dal-
szych sukcesów naukowych i powodzenia w ¿yciu osobistym.

mgr in¿. Henryk Charun

Ogólnokrajowa Olimpiada jest dwustopniowa. 24 listopa-
da studenci pisali jednakowy test we wszystkich Wy¿szych
Uczelniach Technicznych. W Koszalinie pierwszy etap prze-
prowadzi³o Studium Jêzyków Obcych PK pod kierunkiem
pani kierownik SJO mgr Jadwigi Specja³. Stron¹ organiza-
cyjn¹ konkursu zaj¹³ siê mgr Piotr Trojanek.

Na Politechnice Koszaliñskiej odwa¿y³o siê sprawdziæ swo-
je mo¿liwoœci 24 uczestników z ró¿nych wydzia³ów. To znacz-
nie wiêcej ni¿ w poprzednim roku, co mia³o wp³yw na rezulta-
ty. Podczas gdy w drugiej edycji konkursu do fina³u zakwalifi-
kowa³y siê dwie osoby z PK, obecnie mamy a¿ 13 finalistów –

Szczêœliwa trzynastka III Ogólnopolska Olimpiada Jêzyka
Angielskiego Wy¿szych Uczelni Technicznych

A¿ 13 studentów Politechniki Koszaliñskiej zakwalifikowa³o siê do fina³u III Ogólnopolskiej Olimpiady Jêzyka Angielskiego
Wy¿szych Uczelni Technicznych. Olimpiada, organizowana przez Politechnikê Poznañsk¹, pozwala sprawdziæ znajomoœæ jêzyka
angielskiego i kultury krajów anglosaskich wœród studentów z ca³ego kraju. Rezultaty pokaza³y, ¿e poziom jêzykowy m³odzie¿y
studiuj¹cej w Koszalinie jest porównywalny, a czêsto nawet lepszy, ni¿ na innych, renomowanych uczelniach w Polsce.

studentów Ekonomii, Elektroniki, IZK i ZiM mgr. Dla porów-
nania Politechnika Warszawska ma 3 finalistów, Krakowska –
5, Szczeciñska – 8, Gdañska – 14, Wroc³awska – 17 i tylko
Politechnika Poznañska, gospodarz Olimpiady, jest bezkonku-
rencyjna i wprowadzi³a do fina³u a¿ 43 uczestników.

Drugi etap czeka studentów w maju 2002 r. w Poznaniu:
10 maja – eliminacje pisemne i 11 maja fina³ ustny. Wszyst-
kich finalistów czeka bankiet z udzia³em J.M. Rektora Politech-
niki Poznañskiej, Konsula Honorowego Zjednoczonego Króle-
stwa, sponsorów, zaproszonych goœci i mediów. Najlepsza piêt-
nastka otrzyma nagrody. Dla laureatów przewidziano kursy jê-
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zykowe w kraju i za granic¹, kursy komputerowe, nagrody ksi¹¿-
kowe i upominki oraz, co te¿ jest nie bez znaczenia, bardzo do-
br¹ ocenê z egzaminu z jêzyka angielskiego w indeksie.

A oto lista naszych studentów, którzy zakwalifikowali siê do
fina³owych zmagañ w Poznaniu (wed³ug uzyskanej punktacji):

Tomasz Pil¿ys (45) – Elektronika I r., Paulina Budzyñska
(45) – Ekonomia I r. (lektoraty jêzyka angielskiego z mgr Iwo-
n¹ Sznajdersk¹)

Arkadiusz Kisiel (44,5) – IZK (ukoñczy³ lektorat w gru-
pie mgr Anny Muszyñskiej-Szymañskiej)

El¿bieta Kubisz (44,5) – Ekonomia I r., Anna Kowalska (44)
– Ekonomia I r., Joanna Filipowicz (42,5) zesz³oroczna finalist-
ka – Ekonomia II r. (lektoraty z mgr Iwon¹ Sznajdersk¹)

Piotr Sadowski (42,5) zesz³oroczny laureat – IZK III r.
(lektorat z mgr Piotrem Trojankiem)

Kamil Kuriata (41) – ZIM mgr II r. (lektorat z mgr To-
maszem Ignatowskim)

Agnieszka £aszcz (40) – Ekonomia II r., Kamila Maj-
chrzyk (37) – Ekonomia I r., Kamila Synak (35,5)– Ekono-
mia II r., Fryderyk Darnowski (34) – Elektronika I r., Marek
Sochocki (33) – Elektronika I r. (lektoraty z mgr Iwon¹ Sznaj-
dersk¹)

Wszystkim uczestnikom serdecznie gratulujemy i ¿yczy-
my powodzenia w maju!

mgr Iwona Sznajderska

Konkurs ten ma przyczyniaæ siê do
promowania najlepszych absolwentów
Wydzia³u oraz do podnoszenia poziomu
prac dyplomowych. Jak powiedzia³a dr
H. Nowak-Knyrowicz – Prodziekan ds.
Nauczania i cz³onek jury: „Wydzia³ Bu-
downictwa i In¿ynierii Œrodowiska jako
jedyny w Politechnice Koszaliñskiej orga-
nizuje corocznie konkurs na najlepsze pra-
ce dyplomowe.” Ostatnia jego edycja by³a
ju¿ pi¹t¹. Dotychczasowymi laureatami
konkursu byli: 1997 r. – mgr in¿. Z. Ka-
miñski i mgr in¿. M. Kawa (promotor: dr
in¿. H. Dondelewski), 1998 r. – mgr in¿.
K. Kinasiewicz i mgr in¿. J. Szczudrawa
(promotor: dr in¿. K. Gajewski), 1999 r. –
mgr in¿. J. Tumielewicz (promotor: dr
in¿.W. Borjaniec), 2000 r. – mgr in¿.
M. Pacek (promotor: dr in¿. M. Meller).

Komisja konkursowa, w sk³ad której
wchodzili równie¿ m. in.: prof. dr hab.
in¿. Z.F. Pi¹tek – Dziekan WBiIŒ, mgr
in¿. A. Kaczorowski –przedstawiciel
PZITB, dr in¿. Z. Cierpisz – przedstawi-
ciel PZITS, oceni³a prace dyplomowe
w oparciu o nastêpuj¹ce kryteria: stopieñ
trudnoœci, aktualnoœæ i oryginalnoœæ te-
matu pracy, mo¿liwoœæ praktycznego za-
stosowania przedstawionych rozwi¹zañ,
poprawnoœæ pracy od strony formalnej
(uk³ad jej treœci, styl, szata graficzna).

W roku akademickim 2000/2001 jury
przyzna³o dwie równorzêdne nagrody
pierwszego stopnia (puchar, dyplom uzna-
nia i nagroda pieniê¿na) nastêpuj¹cym ab-
solwentom WBiIŒ: mgr. in¿. Mariuszowi
Mazurkowi za pracê na temat: „Materia-

³och³onnoœæ elementów zginanych, wy-
miarowanych wg PN-84/B-03264 i PN-
B-03264: 1999” oraz mgr. in¿. Arkadiu-
szowi Borjañcowi za pracê pt.: „Stan gra-
niczny zarysowania konstrukcji ¿elbeto-
wych w ujêciu norm PN-84/B-03264 i PN-
B-03264:1999”. Promotorem obu tych
prac by³ dr in¿. Waldemar Bierut.

Praca wykonana przez M. Mazurka
dotyczy wymiarowania ¿elbetowych ele-
mentów zginanych w zakresie stanów
granicznych noœnoœci i u¿ytkowania,
w aspekcie ró¿nic, wystêpuj¹cych w me-
todach normy poprzedniej i obecnie obo-
wi¹zuj¹cej. Zawsze przy zmianie norm
powstaje pytanie, czy nowe metody i za-
sady wymiarowania elementów spowo-
duj¹ oszczêdnoœci w zu¿yciu materia³ów?
W pracy ograniczono siê do ¿elbetowych
elementów zginanych, rozpatruj¹c no-
œnoœæ przekroju zginanego, noœnoœæ stre-
fy przypodporowej (œcinanie), zarysowa-
nie ukoœne i prostopad³e oraz ugiêcia. Ob-
liczenia, bêd¹ce podstaw¹ do póŸniejszej
analizy materia³och³onnoœci przeprowa-
dzono dla trzech rodzajów stropów ¿el-
betowych p³ytowo-¿ebrowych. Wyniki
przeprowadzonej nastêpnie analizy wy-
kaza³y, ¿e zu¿ycie materia³ów bêdzie
wiêksze przy wymiarowaniu elementów
wg nowej normy. Omawiana praca jest
opracowaniem interesuj¹cym dla osób
zajmuj¹cych siê projektowaniem, którzy
obecnie musz¹ przejœæ na now¹ metody-
kê wymiarowania.

Praca A. Borjañca ma charakter mo-
nograficzny i przygotowana by³a jako

Najlepsze prace dyplomowe
na Wydziale Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska

Zarz¹d Oddzia³u Polskiego Zwi¹zku In¿ynierów i Techników Budownictwa w Ko-
szalinie wspólnie z Wydzia³em Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska Politechniki
Koszaliñskiej og³osili, jak co roku, konkurs na wyró¿niaj¹ce siê prace dyplomo-
we, opracowane na WBiIŒ w roku akademickim 2000/2001.

materia³ Ÿród³owy dla projektantów oraz
studentów budownictwa, w zakresie za-
gadnieñ dotycz¹cych zasad okreœlania do-
raŸnej i reologicznej odkszta³calnoœci
betonu oraz wp³ywu tych czynników na
szerokoœæ rozwarcia rys prostopad³ych,
wywo³anych obci¹¿eniem bezpoœrednim
oraz rozwojem wymuszonych naprê¿eñ
skurczowych. Podjête w opracowaniu za-
gadnienia przedstawione zosta³y w na-
wi¹zaniu do dwóch norm, tj.: PN-84/B-
03264, bazuj¹cej na metodzie stanów gra-
nicznych oraz PN-B-03264: 1999, której
podstaw¹ jest liniowa teoria ¿elbetu. Pra-
ca ujêta zosta³a w czterech rozdzia³ach,
które w sposób kompleksowy przedsta-
wiaj¹ porównanie za³o¿eñ i metodyki
obliczeñ szerokoœci rozwarcia rys prosto-
pad³ych w aspekcie dwóch porównywa-
nych norm. Du¿¹ zalet¹ pracy jest jej
wysoki poziom edytorski i komunikatyw-
noœæ. Przedstawione wywody teoretycz-
ne oraz wnikliwe i krytyczne ujecie po-
równywanych metod obliczeniowych sta-
nowi nowe i twórcze ujecie problemu
o znacznym stopniu trudnoœci. Praca
mo¿e byæ przedmiotem publikacji, a po-
nadto bêdzie wykorzystywana przy opra-
cowywaniu nowego skryptu dla studen-
tów budownictwa przez pracowników
Katedry Konstrukcji Betonowych.

Nagroda drugiego stopnia (dyplom
uznania oraz nagroda pieniê¿na) przypa-
d³a mgr in¿. Magdalenie Sobczyñskiej za
pracê pt.: „Wp³yw metody kompostowa-
nia na w³aœciwoœci nawozowe produktu”,
której promotorem by³a dr in¿. Zofia Ewer-
towska. Tematem pracy jest ocena istnie-
j¹cych w Polsce kompostowni z punktu
widzenia mo¿liwoœci wykorzystania pro-
duktu finalnego, jakim jest kompost. Au-
torka zebra³a dane dotycz¹ce procesu tech-
nologicznego piêciu kompostowni, prze-
prowadzi³a analizê odpadów, stanowi¹-
cych surowiec oraz w³aœciwoœci fizyko-
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Wysoko rozwiniête spo³ecznoœci kra-
jów europejskich stopniowo zaczynaj¹
postrzegaæ pracê jako wartoœæ wy¿sz¹ ni¿
wa¿ne narzêdzie do pomna¿ania dochodu
narodowego. Organizacje pozarz¹dowe,
zwi¹zki zawodowe i pracownicy nauko-
wi wielu krajów zastanawiaj¹ siê nad spo-
sobami przywrócenia pracy cech zgod-
nych z natur¹ cz³owieka.

Wœród kryteriów wyró¿niaj¹cych „do-
br¹ pracê”, autorzy programu podkreœla-
j¹: wytwarzanie dóbr o rzeczywistej war-
toœci, szansê na spe³nienie swojego powo-
³ania, s³u¿enie w³asnym s¹siadom i sza-
cunek dla œrodowiska naturalnego (ogra-
niczanie zanieczyszczeñ i eksploatacji su-
rowców). Istot¹ jest respektowanie god-
noœci cz³owieka jako obrazu Boga i do-
wartoœciowanie ka¿dego pracownika w je-
go spo³ecznoœci zawodowej. Niemniej, nie
mo¿na zapominaæ o w³aœciwych warun-
kach zatrudnienia i uczciwych zarobkach,
mo¿liwoœci oddzia³ywania na tryb pracy,

Dobra praca po fiñsku
Praca studentki Politechniki Koszaliñskiej Agnieszki £aszcz zosta³a opublikowana w jê-
zyku fiñskim w wydawnictwie poœwiêconym koncepcji Dobrej Pracy. Miêdzynarodowy
program „Good Work Project” prowadzony jest z inspiracji Finów przez European Con-
tact Group (Europejsk¹ Grupê Kontaktow¹), z któr¹ wspó³pracuje nasza uczelnia. Pracê
nad zagadnieniami zawartymi w tym programie studenci podjêli, pod moim kierunkiem,
w ramach lektoratów Studium Jêzyków Obcych Politechniki Koszaliñskiej.

jej rytm, metody i zakres czynnoœci. Wa¿-
na jest równie¿ równowaga miêdzy ¿yciem
rodzinnym a zarobkowym oraz czas na
odpoczynek.

Ten ostatni aspekt wi¹¿e siê z ruchem
d¹¿¹cym do zachowania wolnej niedzieli.
Bardzo aktywni s¹ w tym wzglêdzie miesz-
kañcy Wielkiej Brytanii, Niemiec i Austrii
(szczególnie zwi¹zki zawodowe i koœcio-
³y). Rezultatem tych kampanii s¹ wczeœnie
zamykane sklepy i punkty us³ugowe, a w
niedziele pracuj¹ niemal wy³¹cznie s³u¿by
niezbêdne dla funkcjonowania kraju.

Autorzy programu podkreœlaj¹, ¿e
w krajach Europy Centralnej i Wschodniej
panuje odwrotna tendencja. Sklepy i firmy
pracuj¹ jak najd³u¿ej, bywa, ¿e 24 godziny
na dobê, a rodziny spêdzaj¹ weekendy ro-
bi¹c zakupy w supermarketach. Obserwa-
torzy wyra¿aj¹ obawê, ¿e na dyskusjê o do-
brej pracy jest w krajach dopiero wkracza-
j¹cych w kapitalizm za wczeœnie.

Tymczasem odpowiedŸ naszych stu-
dentów zaprzecza tym obawom. M³odzi
ludzie, z którymi przeprowadzi³am ele-
menty programu, bardzo dojrzale i dale-
kowzrocznie podeszli do tematu, postrze-
gaj¹c w odpowiednich proporcjach kryte-
ria intelektualne, spo³eczne i duchowe pra-
cy, nie lekcewa¿¹c przy tym wartoœci ma-
terialnych. W wielu pracach przebija³ jed-
nak niepokój, ¿e presja pracodawców
w dobie bezrobocia jeszcze d³ugo bêdzie
wymuszaæ na pracownikach wyczerpuj¹-
c¹ pracê od poniedzia³ku do niedzieli, tak
aby ka¿dy dzieñ mno¿y³ maj¹tek w³aœci-
ciela. Zdaniem studentów, polskie spo³e-
czeñstwo jeszcze nie jest przygotowane na
zmianê stosunku do pracy.

Zajêcia poœwiêcone tej problematyce
przeprowadzone by³y w jêzyku angiel-
skim. Zainteresowani mogli wyraziæ swoje
opinie w formie esejów. Choæ eseje nie

Studenci
o Unii Europejskiej

W przeprowadzonym w styczniu
2002 roku przez Katedrê Nauk Humani-
stycznych i Stosunków Miêdzynarodo-
wych Wydzia³u Ekonomii i Zarz¹dzania
anonimowym sonda¿u wœród 279 studen-
tów Politechniki Koszaliñskiej (studenci
dzienni, zaoczni, w Koszalinie i w Choj-
nicach), na pytanie: „Czy jesteœ za przy-
st¹pieniem Polski do Unii Europejskiej?”

79,56% ¿aków odpowiedzia³o tak
20,43% – nie.
O wynikach lutowego sonda¿u poin-

formujê w nastêpnym numerze.
(MaS)

by³y obowi¹zkowe ani nie podlega³y oce-
nie, otrzyma³am oko³o trzydziestu intere-
suj¹cych rozpraw w jêzyku angielskim.
Zosta³y one wysoko ocenione przez auto-
rów programu. Redaktorzy fiñskiej publi-
kacji wybrali i przet³umaczyli pracê
Agnieszki £aszcz z II roku Ekonomii – ich
zdaniem, najbardziej reprezentatywn¹.
Pozosta³e eseje uka¿¹ siê w Internecie na
specjalnej stronie poœwiêconej projektowi.

mgr Iwona Sznajderska

chemicznych uzyskiwanego kompostu.
Nagrodê trzeciego stopnia (dyplom

uznania oraz nagroda pieniê¿na) jury przy-
zna³o mgr. in¿. Tomaszowi Fabianiakowi
i mgr. in¿. Micha³owi Gulowi za pracê pt.:
„Wp³yw wybranych frakcji ¿wirowych na
niektóre cechy betonów grupy BDSW”,

wykonan¹ pod kierunkiem dra in¿. Henry-
ka Dondelewskiego. W pracy rozwi¹zywa-
no dyskusyjny problem znaczenia wybra-
nych frakcji ¿wirowych na niektóre wytrzy-
ma³oœciowe i reologiczne parametry kom-
pozytów drobnokruszywowych betonów.
Autorzy udowodnili, ¿e w badanych beto-

nach (BDSW) udzia³y frakcji ¿wirowych
do 10 mm nie zawsze powoduj¹ korzystne
efekty techniczne.

Gratulujemy autorom nagrodzonych
prac i ich promotorom, a obecnym dyplo-
mantom ¿yczymy wysokich lotów.

dr in¿. Mariusz Meller
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Na prze³omie wrzeœnia i paŸdzierni-
ka 2001 r. w Katedrze Biologii Œrodowi-
skowej Politechniki Koszaliñskiej zapa-
d³a decyzja o rozpoczêciu badañ cytoge-
netycznych. Od tego czasu zaczêto gro-
madziæ sprzêt niezbêdny do analiz oraz
studiowaæ fachow¹ literaturê. Ju¿ po mie-
si¹cu byliœmy gotowi do odwiedzin jed-
nego z najlepszych laboratoriów cytoge-
netycznych w Polsce. Rozpoczêto œcis³¹
wspó³pracê z panem profesorem Miro-
s³awem £uczyñskim oraz z pani¹ dr hab.
Ma³gorzat¹ Jankun-WoŸnick¹ z Zak³adu
Genetyki Ewolucyjnej Uniwersytetu
Warmiñsko-Mazurskiego.

Zdobyt¹ wiedzê na sta¿u odbytym w listopadzie 2001 prze-
nieœliœmy na nasz warsztat badawczy. W grudniu 2001 r. w La-
boratorium Toksykologii Katedry Biologii Œrodowiskowej
wyizolowano po raz pierwszy chromosomy z nerki g³owowej
p³oci, ryby powszechnie znanej. W³aœciwy obraz chromoso-
mów uzyskuje siê po zatrzymaniu ich podzia³ów w stadium
metafazy podzia³u mitotycznego komórki. Jest to druga faza
podzia³u j¹dra komórkowego, podczas której maksymalnie
skondensowane chromosomy ustawiaj¹ siê w œrodkowej p³asz-
czyŸnie wrzeciona podzia³owego. W tym celu do jamy cia³a
ryby wstrzykuje siê kolchicynê, alkaloid otrzymywany z bulw,
kwiatów i nasion zimowitu jesiennego, który wywo³uje zabu-
rzenia w przebiegu mitozy. Idealny obraz uzyskuje siê po mie-
si¹cach ¿mudnej pracy. Jednym  z naszych pierwszych wyni-
ków jest wyizolowanie chromosomów w anafazie (stadium
rozdzielenia chromatyd potomnych do dwóch biegunów wrze-
ciona podzia³owego), co widaæ na zdjêciu. Preparat obserwo-
wano pod mikroskopem Nikon Eclipse E 400 przy powiêksze-
niu 1000 x. Zdjêcie wykonano aparatem Nikon Coolpix 950.

Obecnie trwaj¹ prace nad doskonaleniem metody, by w koñ-
cu okreœliæ kariotyp p³oci (charakterystyczny dla tego gatunku
kompleks chromosomów). Nie bêdzie to oczywiœcie mapa ge-
nów, gdy¿ opracowanie jej wymaga³oby zastosowania zupe³-

nie innej metody (zwi¹zanej z sekwen-
cjonowaniem zasad DNA, czyli dok³ad-
nym wyznaczeniem kolejnoœci nukleoty-
dów w cz¹steczce DNA). Jeœli badania
siê powiod¹, bêdziemy mogli zrobiæ ko-
lejny krok, poniewa¿ naszym zamierze-
niem jest ocena wp³ywu ró¿nych kseno-
biotyków (substancji obcych wywieraj¹-
cych szkodliwe dzia³anie) na chromoso-
my. Chcemy okreœliæ wp³yw toksyn si-
nicowych na ¿ywe komórki. Toksyny te
uwalniaj¹ siê z komórek sinic tworz¹cych
zakwity w jeziorach. Mog¹ one wywo-
³ywaæ uszkodzenia w¹troby, a tak¿e dzia-
³aæ neurotoksycznie. Technika badawcza

pozwala okreœliæ, czy mechanizm podzia³u materia³u genetycz-
nego nie jest zak³ócony, a jeœli tak, to w jakim stopniu, np.
poprzez utratê czêœci chromosomu lub jego rozszczepienie.

Do wykrywania zmian mutagennych stosuje siê obecnie
trzy testy cytogenetyczne, tj.:
1) aberacji chromosomowych (CA) – zmiany u³o¿enia genów

w chromosomach powsta³e w wyniku:
– wzajemnej translokacji (przemieszczenia odcinka miêdzy

dwoma chromosomami najczêœciej homologicznymi),
– delecji (ubytku odcinka chromosomu),
– inwersji (odwrócenia odcinka w obrêbie jednego chro-

mosomu),
– duplikacji (podwojenia odcinka chromosomu),
– insercji (dodatkowego umieszczenia jakiejkolwiek zasa-

dy w ³añcuchu polinukleotydowym);
2) na wykrywanie wymiany siostrzanych chromatyd (SCE) –

zmiany w strukturze chromosomów;
3) mikroj¹drowy – wykrywanie pêkniêæ chromosomów

i uszkodzeñ wrzeciona podzia³owego.
Chcielibyœmy w przysz³oœci kontynuowaæ badania cytoge-

netyczne na hodowlach komórek in vitro.
mgr in¿. El¿bieta W³odarczyk

Liczenie chromosomów w Katedrze Biologii Œrodowiskowej

10μμμμμm

Chromosomy z komórek nerki g³owowej
p³oci w stadium anafazy

U wrót cywilizacji
Pracownicy Katedry Techniki Cieplnej i Ch³odnictwa zaprezentowali wyniki swoich badañ na Œwia-

towej Konferencji Naukowej: „5th World Conference on Experimental Heat Transfer, Fluid Mechanics
and Thermodynamics”, która odby³a siê w Salonikach w Grecji.

Tadeusz Bohdal

W dniach 23–28 wrzeœnia 2001 roku odby³a siê w Saloni-
kach w Grecji Œwiatowa Konferencja Naukowa pn.: „5th World
Conference on Experimental Heat Transfer, Fluid Mechanics
and Thermodynamics”.

W konferencji tej wziê³o udzia³ 316 uczestników z 42
pañstw ze wszystkich kontynentów. Przedstawiono 373 refe-
raty. Najliczniej przybyli naukowcy z Japonii (65 osób), Nie-
miec (27), W³och (25), Korei (21), Polski (21), Francji (20),
Rosji (18), USA (14) i Wielkiej Brytanii (12). Pozosta³e kraje
reprezentowa³y mniej liczne grupy lub pojedyncze osoby.
Z udzia³u w konferencji zrezygnowa³o du¿o Amerykanów,

w obawie o ataki terrorystyczne. Jest to zrozumia³e, poniewa¿
konferencja odbywa³a siê nieca³e dwa tygodnie po tragicznych
wydarzeniach w Stanach Zjednoczonych, a akcja odwetowa
na Afganistan by³a ju¿ g³oœno zapowiadana w telewizji.

Polskê reprezentowali m.in. przedstawiciele politechnik:
Bia³ostockiej (prof. Teodor Skiepko, dr Roman Mosdorf),
Gdañskiej (prof. Janusz Cieœliñski, prof. Jan St¹siek, dr Da-
riusz Mikielewicz, mgr Przemys³aw Domoniczak), Koszaliñ-
skiej (prof. Zbigniew Bilicki, prof. Jaros³aw Mikielewicz, dr
Tadeusz Bohdal), Poznañskiej (prof. Lubomira Broniarz-Press),
Szczeciñskiej (dr Zbigniew Zapa³owicz), Warszawskiej (prof.
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Roman Domañski) oraz Instytutu Maszyn Przep³ywowych PAN
w Gdañsku (prof. Brunon Grochal, prof. Marian Trela, dr Da-
riusz Butrymowicz).

Organizatorem konferencji by³ The Assembly of World Confe-
rencec on Experimental Heat Transfer, Fluid Mechanics and Ther-
modynamics oraz Enea Istitute of Thermal-Fluid dynamics De-
partament of Mechanical Engineering, Aristototle University of
Thessaloniki jak równie¿ Department of Energetics, University of
Pisa. Konferencjê zorganizowano przy wspó³udziale Internatio-
nal Centre for Heat and Mass Transfer (ICMT) oraz Italian Union
of Thermal-Fluid-Dynamics (UIT).

Program konferencji obejmowa³ nastêpuj¹ce g³ówne tema-
ty: 1. Podstawowe zagadnienia termodynamiki, 2. Wymiana
ciep³a podczas przemian fazowych, 3. Wymienniki ciep³a,
4. Metody eksperymentalne, 5. Techniki pomiarowe, 6. Meto-
dy numeryczne, 7. Przep³ywy wielofazowe, 8. Zjawiska falo-
we, 9. Fale uderzeniowe, 10. Przep³ywy konwekcyjne, 11. Dy-
namika p³ynów, 12. Ch³odzenie i zamra¿anie.

Celem podró¿y przedstawicieli Politechniki Koszaliñskiej by³ czyn-
ny udzia³ w konferencji oraz prezentacja trzech referatów nt.:
1. Bilicki Z.: Thermodynamic aspects in modelling the wave

phenomena in a liquid-vapour system
2. Bohdal T., Bilicki Z., Czapp M.: Development of nucleate

boiling in an annular clearance
3. Mikielewicz J.: A ‘thin layer’ model of heat transfer in a la-

minar liquid film formed by impinging jet.
Prezentowane przez nas wyst¹pienia zosta³y przygotowa-

ne na podstawie uzyskanych wyników prac teoretycznych i ba-
dañ eksperymentalnych realizowanych w Katedrze Techniki
Cieplnej i Ch³odnictwa Politechniki Koszaliñskiej w ramach
grantów KBN oraz prac w³asnych i statutowych.

W referacie nr 1 przedstawiono wyniki badañ teoretycznych
i eksperymentalnych zjawisk falowych podczas przep³ywów
mieszanin dwufazowych w kana³ach rurowych o zmiennych
przekrojach poprzecznych. Model teoretyczny tych zjawisk opar-
to na równaniach zachowania energii, pêdu i masy, które uzu-
pe³niono dodatkowymi równaniami uwzglêdniaj¹cymi czas re-
laksacji. Wyniki obliczeñ teoretycznych porównano z wynika-
mi badañ eksperymentalnych w³asnych i innych autorów.

W referacie nr 2 podano wyniki badañ zerowego kryzysu wrze-
nia w kana³ach rurowych o przekroju pierœcieniowym. Potwier-
dzono fakt, ¿e wrzenie rozpoczyna siê w miejscu najwiêkszego
przegrzania cieczy, to jest na koñcu ogrzewanego kana³u i prze-
mieszcza siê w postaci frontu wrzenia w kierunku przeciwnym
do przep³ywu czynnika. Przejœciu frontu wrzenia towarzyszy przej-
œcie fali ciœnieniowej i temperaturowej, a ich prêdkoœæ zale¿y od
stopnia zape³nienia i lokalnego  przegrzania czynnika w kanale
rurowym. W pracy podano opracowan¹ przez autorów zale¿noœæ
empiryczn¹, pozwalaj¹c¹ okreœlaæ prêdkoœæ przemieszczania siê
frontu wrzenia w szczelinie pierœcieniowej.

Referat nr 3 zawiera model teoretyczny dotycz¹cy wymiany
ciep³a w laminarnym filmie cieczy na powierzchni omywanej
jednofazowym strumieniem p³ynu. Analiza i rozwi¹zanie mo-
delu pozwoli³y uzyskaæ rozk³ady temperatury dla ró¿nych za³o-
¿eñ brzegowych. Wyniki obliczeñ porównano z wynikami ba-
dañ eksperymentalnych uzyskuj¹c zadawalaj¹ca zgodnoœæ.

Referaty spotka³y siê z du¿ym zainteresowaniem uczestni-
ków konferencji i zosta³y ocenione bardzo pozytywnie. Pe³ny
tekst referatów zosta³ opublikowany w materia³ach konferen-
cyjnych, których objêtoœæ wynosi blisko 2500 stron formatu
A4 a waga wynosi³a przesz³o 10 kg.

Udzia³ w konferencji sprzyja³ nawi¹zywaniu bezpoœrednich

kontaktów oraz wymianie doœwiadczeñ pomiêdzy uczestnika-
mi. Pracownicy Politechniki Koszaliñskiej przeprowadzili sze-
reg rozmów na tematy zwi¹zane z badaniami eksperymental-
nymi z przedstawicielami ró¿nych oœrodków naukowych. Na-
wi¹zano wstêpn¹ wspó³pracê z kilkoma oœrodkami.

Wielu uczestników konferencji nie ukrywa³o, ¿e oprócz celu
naukowego przyœwieca³ im równie¿ cel turystyczny. S³onecz-
na i ciep³a Grecja jest magnesem przyci¹gaj¹cym wielu pod-
ró¿ników z ca³ego œwiata. Równie¿ staro¿ytne zabytki s¹ god-
ne zobaczenia i podziwu.

Nowoczesne arterie, strzeliste wie¿owce, eleganckie dziel-
nice i wytworne sklepy oraz nadmorska promenada i kompleks
Miêdzynarodowych Targów to tylko fasada, za któr¹ ukrywa
siê prawdziwy bizantyjski charakter Salonik (Thessalonik), mia-
sta, które na miejscu wczeœniejszego osiedla za³o¿y³ w 316 roku
p.n.e. Kassander – jeden z genera³ów Aleksandra Wielkiego.
Kassander poœlubi³ przyrodni¹ siostrê króla i na czeœæ swej Thes-
salonikei nada³ nowemu miastu jej imiê. W czasach Cesarstwa
Bizantyjskiego miasto otrzyma³o potê¿ne fortyfikacje i prê¿nie
siê rozwija³o. Saloniki uros³y wtedy do rangi wielkiej metropo-
lii, drugiej po Konstantynopolu. Liczne budowle z tamtych cza-
sów przetrwa³y szczêœliwie w niezmiennej postaci, niektóre zo-
sta³y pieczo³owicie odrestaurowane, odzyskuj¹c dawn¹ œwiet-
noœæ architektoniczn¹. Piêæ wieków niewoli tureckiej równie¿
pozostawi³o w mieœcie charakterystyczne œlady, lecz budowle
wznoszone z drewna i ceg³y doszczêtnie sp³onê³y w czasie czte-
rech niszczycielskich po¿arów w XIX wieku. W 1917 roku
ogromny po¿ar strawi³ wiêksz¹ czêœæ miasta. Na ogo³oconych
po¿og¹ terenach wznoszono póŸniej nowoczesne dzielnice, li-
cz¹ce dziœ ponad 600 tysiêcy mieszkañców. Miasto po³o¿one
jest nad zatok¹ Termajk¹ i wznosi siê amfiteatralnie na po³u-
dniowym stoku góry Chortiátis. Korzystne po³o¿enie i ruchliwy

Prof. Jaros³aw Mikielewicz i dr Tadeusz Bohdal
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port stanowi¹ od wieków Ÿród³o zamo¿noœci Salonik i ich miesz-
kañców. Turystów odwiedzaj¹cych miasto interesuj¹ jednak
g³ównie zabytki, a najbardziej ruiny z czasów rzymskich i piêk-
ne bizantyjskie koœcio³y. Wœród staro¿ytnych zabytków zwraca
uwagê £uk Tryumfalny Galeriusa, który zosta³ wzniesiony
dla upamiêtnienia jego zwyciêstwa nad Persami w 297 roku n.e.
Obok znajdowa³ siê okaza³y zespó³ pa³acowy. Poni¿ej £uku Try-
umfalnego Galeriusa znajduje siê rotunda œw. Jerzego, obszer-
na okr¹g³a budowla, najstarsza spoœród zachowanych w Saloni-
kach. Charakterystycznym symbolem Salonik jest równie¿ Bia-
³a Wie¿a, szarobia³a budowla wysokoœci 30 m, która niczym
ogromna szachowa wie¿a dominuje nad portem. Wie¿ê zbudo-
wali w XV wieku Wenecjanie w³¹czaj¹c j¹ do wczeœniejszych
fortyfikacji portu. O jej przeznaczeniu najlepiej œwiadczy na-
zwa, któr¹ nadano jej póŸniej: Krwawa Wie¿a. By³a ciê¿kim
wiêzieniem, w którym w latach dwudziestych XIX wieku wy-
mordowano wielu buntowników. PóŸniej turecki su³tan, chc¹c
zatrzeæ z³¹ s³awê  Wie¿y, kaza³ pomalowaæ j¹ wapnem. Dziœ nie
budzi ju¿ ona w nikim z³ych skojarzeñ, wrêcz przeciwnie – jest
lubiana przez wieczornych spacerowiczów i przez turystów, gdy¿
stanowi doskona³e t³o dla prezentowanej tam historii miasta od
czasów wczesnochrzeœcijañskich po bizantyjskie. Mo¿na tu obej-
rzeæ plany miasta, ryciny, wczesnochrzeœcijañskie nagrobki, fre-
ski oraz wiele innych pami¹tek archeologicznych.

Na wchód od Wie¿y rozci¹gaj¹ siê tereny targowe. Pierw-
sza miêdzynarodowa wystawa odby³a siê tam w 1926 roku i od-
t¹d jest powtarzana ka¿dego roku we wrzeœniu przy okazji De-
metrii, tradycyjnego œwiêta kupców ustanowionego przez œwiê-
tego Demetriosa, patrona Salonik. Mieszkañcy Salonik wie-
rz¹, ¿e œwiêty Demetrios, patron ich miasta, przychodzi im za-
wsze z pomoc¹. To on rozpêta³ burzê, gdy nieprzyjacielskie

okrêty próbowa³y wejœæ do portu i str¹ca³ wrogów, którzy wdarli
siê ju¿ na mury. Postaæ œwiêtego w bia³ej b³yszcz¹cej szacie
by³a postrachem wszystkich najeŸdŸców. Wierni nadali mu
przydomek „boskiego wojownika” i „opiekuna miasta”, wie-
rz¹ te¿ do dzisiaj w jego moc uzdrawiania. Relikwie œwiêtego
wydzielaj¹ podobno bosk¹, cudown¹ woñ. Przysiêga na imiê
œw. Demetriosa ma dla Greków najwy¿sz¹ wagê. Warto nad-
mieniæ, ¿e armia grecka wyzwoli³a Saloniki z tureckiej niewoli
25 paŸdziernika 1912 roku, czyli w wigiliê œwiêta patrona mia-
sta. Kapitulacja podpisana w dzieñ odpustu przysporzy³a œwiê-
temu Demetriosowi dodatkowego splendoru.

Wrzeœniowy pobyt w Grecji sprzyja³ wypoczynkowi. Dla
Polaków dopiero teraz jest tutaj odpowiednio niska tempera-
tura powietrza (w po³udnie tylko oko³o 30oC w cieniu). Ca³y
czas œwieci³o te¿ s³oñce, co zachêca³o do pla¿owania. Nieste-
ty, w Salonikach jest brak piaszczystych pla¿. Aby móc pole-
¿eæ na pla¿y trzeba odbyæ godzinn¹ podró¿ autobusem lub w³a-
snym samochodem wzd³u¿ brzegu morza. Wielu uczestników
konferencji poœwiêci³o jeden dzieñ obrad i odby³o tak¹ pod-
ró¿. Niektórzy udali siê na inn¹ wycieczkê do górskiej miej-
scowoœci Meteora, gdzie znajduje siê zespó³ klasztorny. Mnisi
pe³ni¹ tam ¿ywot pustelników o œcis³ej regule zakonnej.

Liczne sklepy i stragany kusz¹ i zachêcaj¹ turystów do ro-
bienia zakupów. Przyjezdni chêtnie kupuj¹ greckie ikony. Mo¿-
na je nabyæ w postaci od bardzo malutkich do bardzo du¿ych
formatów. S¹ tanie, wykonywane metod¹ „przemys³ow¹”,
i dro¿sze malowane rêcznie. Niektóre przypominaj¹ portrety,
a inne sceny z ¿ycia œwiêtych. Polakom polecaj¹ Grecy ikonê
Czarnej Madonny z Czêstochowy. Turyœci chêtnie kupuj¹ tak-
¿e cha³wê i greck¹ brandy metaxa, która dla Polaków jest
wzglêdnie tania, a równoczeœnie bardzo lubiana. Ogólnie mó-
wi¹c, przy naszej mocnej z³otówce ceny towarów w Grecji s¹
dla Polaków przystêpne, a wiele produktów jest tañszych ni¿
u nas w kraju. Zachêca to do spêdzenia prywatnego urlopu
w Grecji, gdzie s³oñce „zawsze” œwieci i pogoda jest pla¿owa.
Mi³a jest te¿ obs³uga w hotelach, sklepach, restauracjach i ka-
wiarniach. Goœcie z Polski byli bardzo mile obs³ugiwani przez
Greka, który od urodzenia przez 20 lat wychowywa³ siê w Pol-
sce na Ziemi Lubuskiej. Tutaj przyjechali jego rodzice na po-
cz¹tku lat szeœædziesi¹tych i mieszkali przesz³o æwieræ wieku.
Powita³ nas piêkn¹ polszczyzn¹ i z sentymentem do „rodzin-
nego” kraju. Prosi³ o polskie czasopisma, nowiny i d³u¿sze roz-
mowy. Z podtekstu da³o siê odczuæ, ¿e ma ¿al do swoich ro-
dziców, ¿e zabrali go z powrotem do Grecji, gdy by³ ju¿ stu-
dentem pierwszego roku studiów na Politechnice Krakowskiej.
W Grecji nie podj¹³ studiów i pracuje ju¿ kilka lat jako kelner
w luksusowej restauracji hotelowej. Têskni jednak do swojej
drugiej ojczyzny i pod koniec lat dziewiêædziesi¹tych uda³ siê
z wizyt¹ do przyjació³ w Polsce. Z przejêciem opowiada³, ¿e
gdy zobaczy³ swój dom rodzinny, w którym siê wychowa³, to
³zy same nap³ynê³y mu do oczu. Nas te¿ wzruszy³a ta historia.
Oddaliœmy mu wszystkie polskie „pami¹tki” i utwierdziliœmy
siê w przekonaniu, ¿e ka¿dy ma swoje korzenie, do których
chêtnie wraca i ci¹gle têskni. Jednoczeœnie by³o nam bardzo
mi³o, ¿e my Polacy mamy wszêdzie swoich ludzi.

Na marginesie historyczno-geograficznej czêœci naszego po-
bytu nasuwa siê pewna uwaga, która wydaje siê byæ wa¿na dla
Polaków. Wprawdzie nie œwieci u nas s³oñce tak d³ugo jak
w Grecji, jednak atrakcji historycznych i geograficznych na
polskim Wybrze¿u nie brakuje. A mo¿e byœmy zaadoptowali
sposoby, którymi Grecy „kupuj¹” swoich turystów?

dr in¿. Tadeusz Bohdal

KONFERENCJE

Prof. Zbigniew Bilicki z ¿on¹ i dr Tadeusz Bohdal
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Badania Unii Europejskiej wskazuj¹, ¿e wykorzystanie
wêgla do produkcji energii, przy respektowaniu ochrony œro-
dowiska, spowoduje dwukrotny wzrost cen energii. Polska
transformacja tego resortu budzi niek³amany entuzjazm w gre-
miach kierowniczych Unii Europejskiej. Polskie reformy trwaj¹
dopiero trzy i pó³ roku, a podobne w Niemczech, Francji, czy
Belgii trwa³y po kilkanaœcie lat.

Przeanalizowanie wyników ekonomicznych tych zmian po-
kazuje, ¿e nie s¹ one ju¿ tak pozytywne. Do tej pory górnictwo
otrzyma³o oko³o 5 mld z³ dotacji bud¿etowej, jego d³ugi zaœ
przekroczy³y ju¿ 20 mld z³. W sumie daje to prawie jedn¹ szó-
st¹ wp³ywów bud¿etu pañstwa polskiego w obecnym roku.
Bank Œwiatowy po¿yczy³ Polsce, na cele transformacji bran¿y
wêglowej, 400 mln dolarów.

Na pocz¹tku reformy w 1998 r. œredni jednostkowy wynik
na sprzeda¿y l t wêgla przynosi³ stratê w wysokoœci 22,6 z³.
A wiêc do ka¿dej wydobytej i sprzedanej 1 t wêgla bud¿et pañ-
stwa dop³aca³ 22,6 z³. W sierpniu 2001 r. wynik na sprzeda¿y
przynosi³ zysk w wysokoœci 7,8 z³ na 1 tonie.

Strata netto na pocz¹tku reformy w 1998 r wynosi³a 2578
mln z³ (wiêcej ni¿ planowano o 368 mln z³), w sierpniu 2001 r.
wynosi³a 536 mln z³ (mniejsza ni¿ planowano o 260 z³).

Wzros³a œrednia cena eksportowanego wêgla do 119 z³
w sierpniu 2001 r., wobec przewidywanej w programie 86 z³.

Jednak¿e koszty reformy by³y du¿e. Na likwidacjê nadmier-
nych zdolnoœci wydobywczych ok. 28 mln ton wêgla bud¿et
pañstwa wyda³ prawie 5 mld z³, z tego 3 mld przeznaczono na
os³ony dla odchodz¹cych z kopalñ. Ca³kowicie zlikwidowano
12 kopalñ, a 10 czêœciowo.

Koszt likwidacji jednej kopalni, przy za³o¿eniu, ¿e produ-
kuje ona rocznie 1 mln ton wêgla, wyniós³ oko³o 68 mln z³
(bez pakietu socjalnego). Warto porównaæ, ¿e eksperci Banku
Œwiatowego analizuj¹c sytuacjê Polski wycenili koszt likwi-
dacji kopalni na 9 mln dolarów, tj. oko³o 36 mln z³.

Z górnictwa odesz³o od 1998 r. ponad 88 tysiêcy osób, z cze-
go z górniczego pakietu socjalnego skorzysta³o 63,9 tys. pra-
cowników. S³ynny górniczy pakiet socjalny to oko³o 50 tysiê-
cy z³. Za te pieni¹dze mo¿na kupiæ dobrej klasy auto na pol-
skim rynku. Przy tym nie wymaga siê od pracownika, który
otrzymuje pakiet socjalny, by poczyni³ jakiekolwiek starania
zwi¹zane z uzyskaniem nowych kwalifikacji zawodowych.

Nale¿y zaznaczyæ te¿, ¿e przy œrednim krajowym wyna-
grodzeniu miesiêcznym, wynosz¹cym oko³o 2350 z³, pracow-
nik górnictwa dostaje œrednio 4231 z³, a wiêc zdecydowanie
wiêcej od przeciêtnego uposa¿enia w kraju.

Obecnie w górnictwie wêgla kamiennego pracuje 149200
osób (stan w sierpniu 2001 r.). Generalnie, wyniki (netto) oœmiu
spó³ek wêglowych mo¿na oceniæ jako straty.

Jedynie grupa kopalni samodzielnych (tj. takich, które s¹
poza spó³kami – w tym „Bogdanka”) przynosz¹ zyski w kwo-
cie + 433,2 mln z³.

Zobowi¹zania ogó³em wzros³y od 13346 mln z³ w 1997 r.
do 20130 mln z³ w czerwcu 2001 r. ¯adna ze spó³ek wêglo-
wych nie jest rentowna. Jedynie lubelska kopalnia „Bogdan-
ka” posiada rentownoœæ 2,53%.

Trudno jest oceniæ w kategoriach sukcesu reformê górnic-
twa polskiego. Transformacja przemys³u wêglowego uda³a siê
w pewnych aspektach: ograniczenie zatrudnienia, ogranicze-
nie wydobycia wêgla kamiennego. Nie ma pe³nej restruktury-
zacji finansowej, wystêpuje znacz¹ce finansowanie reformy z
bud¿etu pañstwa. W gminach regionu górniczego nast¹pi³
wzrost bezrobocia, nie ma programu aktywizacji zawodowej,
nie ma nowych miejsc pracy, nie ma polityki proinwestycyjnej
w tym regionie Polski.

Uczestnicy konferencji zapoznali siê z aktualn¹ sytuacj¹
przemys³u stalowego w Holandii, zwiedzili te¿ kompleks za-
k³adów hutniczych, stanowi¹cych w³asnoœæ miêdzynarodowej
korporacji Corus, w Beverwijk.

O przysz³oœci wêgla i stali w UE
Mgr Tadeusz Sznajderski z Wydzia³u Ekonomii i Zarz¹dzania uczestniczy³ w miêdzynarodowej konferencji, która doty-
czy³a perspektyw rozwoju górnictwa i przemys³u stalowego w krajach Unii Europejskiej: „Future of the coal and steel
industries in the European Union”. By³a to kontynuacja wczeœniejszych miêdzynarodowych sympozjów w Moœcie
(Czechy) w 1998 r., w Yorku (Wlk. Brytania) w 1999 r. i w Norberg (Szwecja) w 2000 r. Na spotkaniu obecni byli
przedstawiciele oœrodków naukowych i spo³ecznych z piêciu krajów europejskich. T. Sznajderski przedstawi³ temat:
„The transition of the coal industry in Poland – reforma górnictwa w Polsce”.

Grupa dyskusyjna konferencji. Drugi od lewej mgr Tadeusz Sznajderski

mgr Tadeusz Sznajderski
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Cz³owiek zawsze próbowa³ naœlado-
waæ przyrodê. Zachwyca³ siê jej piêknem,
fascynowa³ potê¿nymi si³ami natury, ale
tak¿e korzysta³ z jej zasobów. Wywiera-
my wp³yw na przyrodê buduj¹c domy,
wycinaj¹c lasy, eksploatuj¹c z³o¿a kopa-
lin i przekszta³caj¹c ogromne tereny na
wiele jeszcze innych sposobów. Ingeren-
cja w œrodowisko nasila siê coraz bardziej.
Jest ju¿ najwy¿szy czas, by powstrzymaæ
degradacjê œrodowiska naturalnego,
a nasz rozwój cywilizacyjny nie mo¿e od-
bywaæ siê kosztem przyrody.

Ekorozwój – to podporz¹dkowanie
potrzeb i aspiracji spo³eczeñstw mo¿liwo-
œciom, jakie daje œrodowisko. Jak doko-
naæ rozwoju ekonomicznego, aby we
wszystkich krajach nast¹pi³ wzrost gospo-
darczy bez zniszczenia zasobów przyrod-
niczych. Dlatego celem edukacji ekolo-
gicznej jest przygotowanie i przekonanie
spo³eczeñstwa do idei zrównowa¿onego
rozwoju, czyli w³aœnie ekorozwoju.

Od kilku lat w Akademii Górniczo-
Hutniczej w Krakowie odbywaj¹ siê cy-
kliczne konferencje pod wspólnym ha-
s³em EuroEco. Podstawowym celem, jaki
postawili przed sob¹ organizatorzy jest
zainspirowanie wspó³pracy naukowców
(w tym: przedstawicieli nauk przyrodni-
czych, technicznych, spo³ecznych, eko-

logii i systemów zarz¹dzania w kontek-
œcie integracji europejskiej. Stanowi¹ one
twórcz¹ kontynuacjê interdyscyplinarnych
spotkañ miêdzynarodowych, organizowa-
nych w latach 1989–2000. Przewodnicz¹-
cym Komitetu Organizacyjnego jest prof.
dr hab. Jan W. Dobrowolski z Katedry
Biotechnologii Œrodowiskowej AGH.

Wiêkszoœæ prezentacji w czasie obrad
EuroEco 2000 i 2001 koncentrowa³o siê na

zagadnieniach prawa, edukacji i ekologii,
zwi¹zanych z przynale¿noœci¹ do Unii Eu-
ropejskiej. Zwracano uwagê na nowe per-
spektywy naukowej i technicznej wspó³pra-
cy. Wiele tematów, na których koncentro-
wa³y siê obrady, dotyczy³o rolnictwa, re-
kultywacji terenów zdegradowanych dzia-
³alnoœci¹ górnicz¹, nowoczesnego monito-
ringu wody, powietrza, gleby oraz zagad-
nieñ, zwi¹zanych z rozwojem œwiadomo-
œci ekologicznej. W kontekœcie tego istot-
ne wydaje siê pytanie, jak powinniœmy
kszta³ciæ in¿ynierów i ukierunkowywaæ ich
dzia³alnoœæ, by ingerencja techniki w natu-
ralne œrodowisko by³a przyjazna. Edukacja
powinna rozwijaæ siê w czterech podstawo-
wych dziedzinach: nauka – technika – œro-
dowisko – spo³eczeñstwo.

Na pierwszej z wymienionych konfe-
rencji w Krakowie autorka tekstu w sesji
posterowej przedstawi³a zagadnienia zwi¹-

nomicznych i in.) z reprezentantami or-
ganizacji rz¹dowych, pozarz¹dowych,
administracji pañstwowej i lokalnej, s³u¿b
proekologicznych, cz³onkami Parlamen-
tu oraz z przedstawicielami kadry kierow-
niczej firm na rzecz promocji trwa³ego
i zrównowa¿onego rozwoju. Istotnym
elementem tych konferencji jest propa-
gowanie przyjaznych dla œrodowiska
energo- i materia³ooszczêdnych techno-

Odkrywka w Kopalni Wêgla Brunatnego w Be³chatowie
(najwiêksza „dziura w ziemi” w Polsce)

Eksploatacja marmuru w Kletnie, w masywie Œnie¿nika,   przyczyni³a siê
do odkrycia unikatowej w skali kraju Jaskini NiedŸwiedziej

„¯yjemy w œwiecie,
w którym nic nie jest dane
 raz na zawsze”
(Ryszard Kapuœciñski)

„Myœleæ globalnie
– dzia³aæ lokalnie”

Urszula ̄ urek-Pysz

dla zrównowa¿onego rozwoju
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zane z geologicznymi aspektami ochrony œrodowiska w prezen-
tacji pt: „The effects mining on environment of selected geologi-
cal regions of Poland”. Szczególnie cenne obiekty geologiczne
musz¹ podlegaæ ochronie, a eksploatacja licznych surowców na-
turalnych powinna odbywaæ siê wy³¹cznie z zachowaniem prawa
górniczego i poszanowaniem œrodowiska naturalnego.

W 2002 roku (11–13 marca) odbêdzie siê w Krakowie trze-
cia konferencja z cyklu EuroEco, pt. „Promotion of Susta-
inable Development on Global Scale in the Context of the
Forthcoming Earth Summit”, o rozpowszechnieniu idei
zrównowa¿onego rozwoju na skalê globaln¹. Ta konferencja
wpisuje siê w cykl spotkañ zwi¹zanych ze Szczytem Ziemi
(Earth Summit), który bêdzie w tym roku, we wrzeœniu w Jo-
hannesburgu, w Po³udniowej Afryce. Zosta³ on zaplanowany
w dziesi¹t¹ rocznicê prze³omowego spotkania w Rio de Jane-
iro, gdzie okreœlono globalny plan odbudowy œrodowiska
i zrównowa¿onego rozwoju, znany pod nazw¹
Agenda 21.

Na konferencji EuroEco 2002 bêd¹ te¿
przedstawione zagadnienia zwi¹zane z wyko-
rzystaniem odnawialnych Ÿróde³ energii w na-
szym regionie. Prezentacji bêdzie towarzyszy³a
projekcja filmu, zrealizowanego dla Centrum
Edukacji Nauczycieli w Koszalinie, pt. „Ener-
getyczne ¿ywio³y na Pomorzu; zamiast wêgla –
s³oñce, wiatr, woda…”, w wersji angielskiej, któ-
rego autork¹ scenariusza jest ni¿ej podpisana,
a konsultantem naukowym prof. dr hab. Ryszard
Wyrwicki z Uniwersytetu Warszawskiego.

Problemy klimatyczne zwraca-
j¹ uwagê na koniecznoœæ przecho-
dzenia na odnawialne, czyste Ÿró-
d³a energii. W przeciwnym wypad-
ku ludzkoœæ zostanie dotkniêta ju¿
w tym stuleciu zmianami ekolo-
gicznymi o niewyobra¿alnych roz-
miarach. Im wiêcej ludzi na Ziemi
(jest nas szeœæ miliardów, a co roku
przybywa 80 milionów – 73 mi-
liony w krajach biednych, 7 –
w krajach zamo¿nych), tym wiêk-
sze potrzeby energetyczne. A prze-
cie¿ zasoby, z których mo¿emy ko-
rzystaæ, s¹ wspólne i ograniczone.
W Polsce energetyka (³¹cznie
z górnictwem) odpowiada za emi-

sjê zanieczyszczeñ do powietrza
ok. 60% gazowych, 30% py³o-
wych, 85% œcieków przemys³o-
wych oraz jest odpowiedzialna za
wytwarzanie odpadów, stanowi¹-
cych po³owê wszystkich wytwa-
rzanych w kraju. Jeœli efekt cie-
plarniany bêdzie narasta³ w do-
tychczasowym tempie, to ju¿
u schy³ku naszego wieku œrednio-
roczna temperatura powietrza
mo¿e wzrosn¹æ nawet o 5 stopni
Celsjusza. A 15000 lat temu tem-
peratura by³a zaledwie 3–5 stop-

ni ni¿sza ni¿ obecnie, a wiêc tempo ociepla-
nia atmosfery ziemskiej wzros³o oko³o 100
razy. Czy efekt cieplarniany jest to przede
wszystkim skutek dzia³alnoœci antropogenicz-
nej, czy przeciwnie – jest to w³aœciwie natu-
ralny proces cykliczny, zwi¹zany z kr¹¿eniem
Ziemi wokó³ S³oñca, powoduj¹cy okresowe
zmiany globalnego klimatu? Na tak postawio-
ne pytanie nie ma jeszcze dzisiaj jednoznacz-
nej odpowiedzi. Byæ mo¿e narastaj¹cy efekt
cieplarniany wyd³u¿a naturalny ciep³y okres
miêdzylodowcowy, trwaj¹cy ju¿ 12000 lat.
Jednak interglacja³ ten powoli siê koñczy i na-
dejdzie kolejne zlodowacenie.

Trudno sobie wyobraziæ ¿ycie wspó³cze-
snego cz³owieka bez mo¿liwoœci korzystania

z ró¿nych rodzajów energii. Jednak gwa³towna eksploatacja
zasobów paliw kopalnych przynios³a zaburzenie stanu równo-
wagi – globalne ocieplenie i zniszczenie œrodowiska. Dlatego
nie ma alternatywy dla rozwoju energetyki odnawialnej. Bia³a
Ksiêga Komisji Europejskiej zak³ada osi¹gniêcie w Unii do
2010 roku dwunastoprocentowego udzia³u energii odnawial-
nej w ca³kowitym bilansie energetycznym. Wykorzystanie od-
nawialnych Ÿróde³ energii niesie szereg pozytywnych nastêpstw.
Wp³ywa na rozwój spo³ecznoœci lokalnych, na tworzenie miejsc
pracy, na bezpieczeñstwo energetyczne kraju. Ale najwa¿niej-
sze z nich, tak¿e z uwagi na zdrowie nasze i przysz³ych poko-
leñ – to powstrzymanie procesów degradacji przyrody.

dr in¿. Urszula ¯urek-Pysz

Zak³ad eksploatacji bazaltu „Wilcza Góra” (Pogórze Kaczawskie)
wspó³egzystuje z rezerwatem przyrody
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Dnia 22 listopada 2001 roku na Wydziale Ekonomii i Za-
rz¹dzania Politechniki Koszaliñskiej odby³a siê II Ogólnopol-
ska Konferencja Naukowa pt. „Efekty dziesiêciolecia trans-
formacji nadba³tyckiej gospodarki turystycznej”. Organi-
zatorami by³a Katedra Turystyki oraz Komisja Kszta³towania
Polski Pn. przy Gdañskim Oddziale PAN w Szczecinie. Patro-
nat nad konferencj¹ obj¹³ JM Rektor PK prof. dr hab. in¿.
Krzysztof Wawryn oraz Marsza³ek województwa zachodnio-
pomorskiego Józef Jerzy Faliñski. Przyby³ych goœci i uczest-
ników powita³ dziekan WEiZ Politechniki Koszaliñskiej
a otwarcia dokona³ kierownik Katedry Turystyki Prof. dr hab.
Aleksander Szwichtenberg. Ca³oœæ obrad podzielona by³a na
cztery podsumowuj¹ce bloki tematyczne: I. Transformacja
funkcji turystycznej w polskiej strefie nadmorskiej, II. Prze-
kszta³cenia planistyczne i architektoniczne, III. Dzia³ania mar-
ketingowe na Wybrze¿u, IV. Wybrane problemy turystyki
w Polsce i za granic¹. Szkoda tylko, i¿ nie przybyli na konfe-
rencjê zaproszeni przez organizatorów przedstawiciele gmin
i powiatów, nie by³o zatem oczekiwanej konfrontacji œrodowi-
ska naukowego i praktyków zajmuj¹cych siê problemami nad-
ba³tyckiej gospodarki turystycznej. Warte odnotowania jest na

Transformacja gospodarki turystycznej

koniec pionierskie podejœcie do tematu, a prezentowane refe-
raty mo¿na znaleŸæ w materia³ach pokonferencyjnych.

mgr Monika Pieniak

Utar³o siê przeœwiadczenie, ¿e jedynie
ksi¹¿ka wydana przez centralne wydaw-
nictwa, takie jak np. PWN czy WNT, jest
coœ warta. Wynika to z zasz³oœci, kiedy rze-
czywiœcie publikacje wydawane w ma³ych
oœrodkach wygl¹da³y, mówi¹c delikatnie,
nieeefektownie, chocia¿ niejednokrotnie
by³y to ksi¹¿ki bardzo wartoœciowe. Szata
podobno nie zdobi, a jednak w du¿ej mie-
rze wp³ywa³a ona na ocenê ksi¹¿ki. To, ¿e
autorzy czêsto wol¹ publikowaæ w central-
nych oficynach, jest równie¿ „zas³ug¹”
przyznawanej przez KBN punktacji.

Czasy siê jednak zmieni³y, teraz publi-
kacje „prowincjonalne” w niczym nie ustê-
puj¹ tym centralnym, a czêstokroæ bij¹ je
na g³owê. Œwietnym przyk³adem na to, ¿e
jeœli praca jest dobra, nie musi koniecznie
ukazywaæ siê w wydawnictwach ogólno-
polskich, ¿eby byæ zauwa¿ona i docenio-
na przez specjalistów w ca³ym kraju, jest
ksi¹¿ka prof. Eugeniusza Zdrojewskiego,
wydana nak³adem naszego Wydawnictwa.
Œrodowisko demograficzne Polski nie tyl-
ko j¹ zauwa¿y³o – ukaza³o siê wiele re-
cenzji w fachowych czasopismach
i wszystkie s¹ znakomite. Oto fragmenty
niektórych z nich:

„Struktura pracy i ró¿norodnoœæ do-
tykanych problemów sprawia, ¿e praca jest
bardzo interesuj¹ca i to nie tylko dla de-
mografa, ale ka¿dego, kogo interesuje roz-
wój ludnoœciowy w Polsce. Chodzi g³ów-
nie o kontekst planowania ró¿nych dzia-
³añ w zakresie polityki spo³ecznej. Migra-
cje ludnoœci, choæ s¹ zjawiskiem demogra-
ficznym, skutkuj¹ w ró¿nych przejawach
¿ycia spo³ecznego i gospodarczego kraju.

(…) recenzowana ksi¹¿ka jest warta
polecenia zarówno analitykom szukaj¹cym
zwi¹zków pomiêdzy wêdrówkami ludno-
œci a przemianami jej struktury demogra-
ficznej i spo³eczno-zawodowej w naszym
kraju, jak i zainteresowanym ¿yciem spo-
³eczno-gospodarczym powojennej Polski,
kszta³towanym pod wp³ywem zachodz¹-
cych w niej zmian demograficznych.”
(E. Grzegorzewska-Mischke, „Wiadomo-
œci Statystyczne” Nr 6, 2002, s. 100).

„… dla wszystkich osób zajmuj¹cych
siê b¹dŸ chc¹cych zajmowaæ siê tym za-
gadnieniem niniejsza pozycja stanowi do-
skona³y przewodnik po polskiej literatu-
rze problemu.” (D. Ka³u¿a, „Studia De-
mograficzne” 2/138, 2000, s. 124).

Ksi¹¿ka o migracji w Polsce
Eugeniusz Zdzis³aw Zdrojewski Wp³yw migracji definitywnych na przyrost
rzeczywisty i zmiany struktur ludnoœci w Polsce w latach 1975–1996,
Politechnika Koszaliñska, Koszalin 2000

„Ma ona niepowtarzalny charakter
i z pewnoœci¹ w piœmiennictwie demogra-
ficznym wspó³czesnej doby zajmuje szcze-
gólne miejsce. Uogólnione rezultaty ba-
dañ E. Z. Zdrojewskiego bêd¹ zapewne
przydatne dla wielu placówek nauko-
wych, szeroko pojêtej praktyki, jak i dla
potrzeb dydaktycznych. (…)

Ksi¹¿ka E. Z. Zdrojewskiego pod wie-
loma wzglêdami jest dzie³em niezwyk³ym
i zas³uguje na szczególne uznanie. Tym
bardziej, ¿e stanowi ona z jednej strony
podsumowanie wieloletnich badañ nad mi-
gracjami i ich wp³ywem na przemiany lud-
noœciowe, a z drugiej – dotyczy by³ego
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uk³adu administracyjnego, który z pocz¹t-
kiem 1999 r. zosta³ gruntownie zmoderni-
zowany. S¹dzê, ¿e s³u¿yæ ona bêdzie pra-
cownikom naukowym, dzia³aczom spo³ecz-
nym i gospodarczym oraz studentom jako
modelowe ujêcie problematyki, godny na-
œladowania sposób analiz i formu³owania
uogólnieñ ró¿nych stopni.” (E. Rydz, PAP)

„… ksi¹¿ka prof. Zdrojewskiego jest
cennym wk³adem naukowym, zarówno pod
wzglêdem metodycznym i merytorycznym
w dziedzinie demografii i geografii ludno-
œci. Okazuje siê, ¿e prace o wysokim pozio-
mie naukowym mog¹ powstawaæ i byæ wy-
dawane równie¿ poza du¿ymi miastami,
o ile w³adze poszczególnych uczelni i wydzia-
³ów stworz¹ sprzyjaj¹ce warunki pracy.

Gratulujê zatem Autorowi dzie³a, które
na trwa³e zapisze siê z³otymi zg³oskami w li-
teraturze przedmiotu, a Wydzia³owi Ekono-
mii i Zarz¹dzania Politechniki Koszaliñskiej
¿yczê dalszych monografii o takim pozio-
mie naukowym jak prezentowana ksi¹¿ka.”
(W. Rakowski, SGH)

Redakcja

Do r¹k czytelnika trafi³ w³aœnie ko-
lejny, ju¿ siódmy, skrypt dr. in¿. Mariu-
sza Mellera pt. „Kominy przemys³owe”.
W dostêpnej literaturze technicznej brak
jest podrêcznika omawiaj¹cego komplek-
sowo zasady projektowania i konstruowa-
nia kominów przemys³owych. Zarówno
w podrêcznikach akademickich, jak i wy-
dawnictwach naukowo-technicznych, do-
tycz¹cych budownictwa przemys³owego,
omawiane s¹ jedynie zagadnienia komi-
nów murowanych i ¿elbetowych, zaœ in-
formacje dotycz¹ce kominów stalowych
mo¿na odnaleŸæ w podrêcznikach trak-
tuj¹cych o konstrukcjach stalowych. Tê
lukê uzupe³nia omawiany skrypt. Mate-
ria³ zawarty w publikacji odpowiada za-
kresowi wyk³adów i æwiczeñ projekto-
wych z „Budownictwa przemys³owego”,
który to przedmiot, od wielu lat, autor pro-
wadzi na Wydziale Budownictwa i In¿y-
nierii Œrodowiska PK.

Treœæ ksi¹¿ki jest zawarta w czterech
rozdzia³ach, poprzedzonych przedmow¹
i zakoñczonych wykazem piœmiennictwa,
zawieraj¹cego 71 pozycji. Zasadnicz¹
czêœæ skryptu stanowi¹ rozdzia³y drugi

i trzeci. Rozdzia³ drugi zawiera wytycz-
ne wymiarowania i wykonywania komi-
nów murowanych i ¿elbetowych. Nato-
miast w rozdziale trzecim omówiono za-
gadnienia zwi¹zane z projektowaniem
wolno stoj¹cych kominów stalowych.
Istotnymi fragmentami tych rozdzia³ów
s¹ przyk³ady obliczeniowe, maj¹ce dopo-
móc studentom w wykonywaniu æwiczeñ
projektowych. Ostatni rozdzia³ stanowi
uzupe³nienie czêœci zasadniczej skryptu.
Znalaz³y siê w nim m. in. podrozdzia³y,
przedstawiaj¹ce wybrane fragmenty norm
³¹cz¹cych siê z tematyk¹ skryptu, a mia-
nowicie: normy „wiatrowej”, „murowej”,
„betonowej i ¿elbetowej”, „stalowej”
i „gruntowej”. Nale¿y dodaæ, i¿ wiele
omawianych kwestii, to zagadnienia in-
terdyscyplinarne, które w poszczególnych
normach ujête s¹ w sposób niespójny.
Dlatego zalet¹ omawianego skryptu jest
to, ¿e zosta³ napisany z uwzglêdnieniem
aktualnie obowi¹zuj¹cych norm, bazuj¹-
cych na przepisach Eurocodu. Ca³oœæ zo-
sta³a tak pomyœlana, aby wykonuj¹cy
dane æwiczenie projektowe nie musia³ po-
szukiwaæ wzorów, tablic wspó³czynni-
ków, b¹dŸ sta³ych materia³owych w in-
nych publikacjach i aby wszystkie nie-
zbêdne informacje znalaz³ w skrypcie.

Ksi¹¿ka, wydana przez Wydawnictwo
Uczelniane Politechniki Koszaliñskiej,
jest dobrze napisana i zredagowana. Licz-
ne rysunki z przyk³adami rozwi¹zañ pro-
jektowych, tablice, odniesienia do norm
oraz przyk³ady liczbowe u³atwiaj¹ zrozu-
mienie treœci tej wartoœciowej i praktycz-
nie u¿ytecznej ksi¹¿ki. Omawiany skrypt
stanowi Ÿród³o informacji o projektowa-
niu kominów przemys³owych, a jak na-
pisa³ w recenzji wydawniczej prof.
Z. Mendera z Politechniki Krakowskiej:
„Jego poziom zas³uguje nawet na wyda-
nie w wydawnictwie centralnym”.

Kominy przemys³owe stanowi¹ rów-
nie¿ temat jednego z dwunastu rozdzia-
³ów podrêcznika przeznaczonego do na-
uki jêzyka angielskiego dla studentów bu-

downictwa l¹dowego, a zatytu³owanego:
„English through Civil Engineering”, au-
torstwa dr. in¿. Mariusza Mellera, rów-
nie¿ absolwenta Nauczycielskiego Kole-
gium Jêzyka Angielskiego w Koszalinie.
Inne kwestie przedstawione w ksi¹¿ce to
m. in.: prawa dynamiki Newtona, zagad-
nienia wytrzyma³oœci materia³ów i me-
chaniki budowli, podstawowe materia³y
budowlane i elementy konstrukcyjne,
budowle specjalne takie jak: mosty, dra-
pacze chmur i, wymienione wczeœniej,
kominy. Wszystkie teksty umieszczone
w ksi¹¿ce, ³¹cznie z zamieszczonymi æwi-
czeniami, s¹ oryginalnymi tekstami an-
gielskimi. Ksi¹¿ka jest równie¿ bogato ilu-
strowana, co bardzo pomaga w zrozumie-
niu i utrwaleniu materia³u. Ró¿norodne
æwiczenia gramatyczne i leksykalne maj¹
u³atwiæ ucz¹cemu siê wyrobienie w³aœci-
wych nawyków jêzykowych i poprawn¹
komunikacjê jêzykow¹ po angielsku.

Na uwagê zas³uguj¹ równie¿ niezwy-
kle efektowne i oryginalne ok³adki obu
ksi¹¿ek, które zaprojektowa³ znany kosza-
liñski malarz i grafik – Tadeusz Walczak.

Gratulujemy dr. M. Mellerowi intere-
suj¹cych publikacji ksi¹¿kowych i ¿yczy-
my kolejnych.

Redakcja

O kominach po polsku i angielsku
Skrypty dr. in¿. Mariusza Mellera
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Neubrandenburg, to s³owo kojarz¹ce siê mieszkañcom Ko-
szalina z nazw¹ jednej z tutejszych dyskotek, to jednak coœ wiê-
cej ni¿ miejsce rozrywki. Jest to miasto po³o¿one w niemieckim
Landzie Mecklenburgii i Pomorza Przedniego, granicz¹cym
z województwem zachodniopomorskim. Dla Koszalina jest to
jednak bardzo bliskie miasto, bo miasto partnerskie.

Jak na dobr¹ partnersk¹ wspó³pracê przysta³o, nie koñczy
siê ona tylko na poziomie administracji miejskiej, ale obejmu-
je równie¿ wspó³pracê naukow¹. Tak jest w przypadku Fach-
hochschule Neubrandenburg (FH NB) i Politechniki Kosza-
liñskiej (PK). Umowa bilateralna miêdzy tymi uczelniami, pod-
pisana zosta³a w po³owie 2000 roku. Od tamtego czasu obie
szko³y wy¿sze wspó³pracuj¹ w zakresie pracy naukowej, wy-
miany studentów i wyk³adowców.

W dniu 19 listopada 2001 roku, na zaproszenie prof. The-
odora Focka, odpowiedzialnego za kontakty zewnêtrzne FH
NB, dziekan Wydzia³u Ekonomii i Zarz¹dzania prof. zw. Bo-
gus³aw Polak i prodziekan ds. studentów tego¿ Wydzia³u dr
Czes³aw Partacz odwiedzili owo niemieckie miasto akademic-
kie. Wizyta rozpoczê³a siê od spotkaniu z dziekanem tamtej-
szego Wydzia³u Gospodarki Rolnej prof. Heinzem Große Ho-
kampem. Po wstêpnym przedstawieniu dokonañ uczelni i pre-
zentacji wydzia³ów, obie strony przesz³y do wyszukiwania
wspólnych dziedzin, w których mo¿liwa bêdzie wymiana do-
œwiadczeñ, a przede wszystkim wymiana naukowa studentów.
Bez trudu uda³o siê takie p³aszczyzny zlokalizowaæ. Najpraw-
dopodobniej ju¿ w przysz³ych semestrach mo¿na spodziewaæ
siê semestralnych wymian studentów, uczestnictwa koszaliñskich
¿aków w tzw. Sommerakademie – letnich spotkaniach akade-
mickich w Neubrandenburgu, czy te¿ kilkudniowych wyjazdów
w celu wzajemnego poznania siê i nawi¹zania kontaktów na
p³aszczyŸnie studenckiej.

Nastêpny mi³y przystanek, na trasie swojej wizyty, dzieka-
ni z Koszalina mieli w gabinecie Rektora Fachhochschule Neu-
brandenburg prof. Roberta Northoffa. Tam potwierdzona zo-
sta³a chêæ wspó³pracy i przypieczêtowana otwartoœæ obu stron
na dalsze wspólne inicjatywy. PóŸniej nast¹pi³o zwiedzanie
obiektów uczelni.

Wspomnieæ nale¿y, ¿e inicjatorami wizyty w Neubranden-
burgu byli dwaj absolwenci Politechniki Koszaliñskiej, Pawe³
Brzozowski i Grzegorz Œwita³a, którzy przebywali tam reali-
zuj¹c program na Wydziale Gospodarki Rolnej jako „Gaststu-
denten”.

Dla lepszego zobrazowania tego, co dzieje siê na naszej
partnerskiej uczelni, warto przedstawiæ j¹ – s³owa „ma³a”
i „m³oda” pasuj¹ do niej bardzo dobrze, ale nie mo¿na zast¹piæ
tych s³ów okreœleniami „prowincjonalna”, czy te¿ „nieprofe-
sjonalna”. W paŸdzierniku tego roku Fachhochschule Neubran-
denburg obchodzi³a swoje dziesiêciolecie powstania. Zbudo-
wana zosta³a w latach prze³omu w Niemczech. Studenci dzien-
ni, bo tylko taki tok studiów jest tam prowadzony, stanowi¹ 2-
tysiêczn¹ spo³ecznoœæ. Przy takiej liczbie ¿aków oraz 203 pra-
cownikach, z których oko³o 100 to nauczyciele akademiccy
(82 profesorów), mo¿na mówiæ wy³¹cznie o nastawieniu na
jakoœæ produktu – absolwenta. Na Uczelni prowadzonych jest
dziesiêæ kierunków studiów na czterech wydzia³ach. Do naj-

liczniejszych kierunków nale¿¹: Praca Socjalna, Architektura
Krajobrazu i Projektowanie Œrodowiska Naturalnego oraz In-
¿ynieria Budowlana. Inne to Pielêgniarstwo i Zdrowie, Mier-
nictwo, Gospodarka Rolna i Technologia ¯ywienia. Najm³od-
sze i najmniejsze to Wiedza o Zdrowiu, Informatyka w Geode-
zji oraz Wiedza Pielêgniarska wraz z Menagmentem Pielêgniar-
skim (polski odpowiednik to Zarz¹dzanie S³u¿b¹ Zdrowia).

Trzeba zaznaczyæ, ¿e wy¿ej wymienione kierunki studiów
s¹ doskonale dopasowane do potrzeb regionu. Gospodarka
Landu Mecklemburgii jest zdominowana przez rolnictwo i bu-
downictwo, którego o¿ywienie nast¹pi³o za poœrednictwem
inwestycji z Unii Europejskiej. Tematyka zwi¹zana ze zdro-
wiem i praca socjalna ukierunkowana jest na szybko starzej¹-
ce siê niemieckie spo³eczeñstwo i id¹ce za tym potrzeby.

Ka¿dy z pracowników PK chêtnych do wspó³pracy z nie-
mieck¹ uczelni¹ znajdzie coœ dla siebie. Rolnictwo jest rów-
nie¿ w województwie zachodniopomorskim du¿ym proble-
mem, a mo¿e i pomys³em na dobry interes – pieni¹dze. Ludzi
starszych, wed³ug obecnych europejskich trendów, przybywa
tak¿e i w Polsce, w wiêkszym tempie ani¿eli dzieci. Miêdzy-
narodowe studia, daj¹ce studentom mo¿liwoœæ równoleg³ej
obrony dyplomów w kraju i za granic¹, to w Polsce ¿adna no-
woœæ. Wystarczy spojrzeæ na Politechnikê Gdañsk¹, która pro-
wadzi takie projekty z Fachhochschule Stralsund, le¿¹c¹ nie-
daleko Neubrandenburga, umo¿liwiaj¹c zdobycie podwójne-
go dyplomu. Czy Koszaliñska Politechnika jest gorsza?

Ze strony Fachhochschule Neubrandenburg mo¿na odczuæ
bardzo du¿¹ chêæ otwarcia siê na wspólne inicjatywy. Czy ze
strony Politechniki Koszaliñskiej te¿? Jedyna odpowiedzi¹
bêdzie dzia³anie!

mgr Grzegorz Œwita³a
zdjêcie: mgr Pawe³ Brzozowski

Fachhochschule Neubrandenburg

Spotkanie w gabinecie Rektora, od lewej: mgr Grzegorz
Œwita³a, prof. Heinz Große Hokamp (dziekan Wydzia³u

Gospodarki Rolnej), prof. Robert Northoff (rektor), prof.
Bogus³aw Polak, dr Czes³aw Partacz, prof. Theodor Fock
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Dnia 15.11.2001 roku w siedzibie Ko-
szaliñskiego Oddzia³u Polskiego Towa-
rzystwa Hydrobiologicznego odby³o siê
seminarium inauguruj¹ce dzia³alnoœæ
Katedry Biologii Œrodowiskowej w no-
wych pomieszczeniach. Referat na temat:
„Zmiany jakoœci wody pod wp³ywem
ma³ych zbiorników retencyjnych” wyg³o-
si³ dr hab. Ryszard Go³dyn z Zak³adu
Ochrony Wód Uniwersytetu im. A. Mic-
kiewicza w Poznaniu. Prelegent przedsta-
wi³ wyniki swoich badañ maj¹cych na
celu ocenê zmian biologicznych i fizycz-
no-chemicznych cech jakoœci wody
rzecznej pod wp³ywem jej piêtrzenia
w ma³ych nizinnych zbiornikach zaporo-
wych na rzece Cybinie w Poznaniu.
G³ównym celem utworzonych zbiorni-
ków wstêpnych by³a ochrona Zbiornika
Maltañskiego przed nadmiernym obci¹-
¿eniem pierwiastkami biogennymi do-
starczanymi z wodami Cybiny. Pomimo
i¿ zastosowane rozwi¹zania da³y znacz-
nie s³absze rezultaty ni¿ osi¹gane we
wstêpnych zbiornikach retencyjnych na
dop³ywach do górskich zbiorników zapo-
rowych, to mog¹ one byæ praktykowane
w zmniejszaniu zanieczyszczeñ prze-
strzennych pochodz¹cych z pól upraw-

Co nowego wœród hydrobiologów?

nych i oczyszczania wód deszczowych.
Zainteresowanych t¹ problematyk¹ odsy-
³am do lektury monografii autora pt:
„Zmiany biologicznych i fizyczno-che-
micznych cech jakoœci wody rzecznej pod
wp³ywem jej piêtrzenia we wstêpnych,
nizinnych zbiornikach zaporowych” wy-
danej przez Wydawnictwo Naukowe
UAM, Poznañ 2000.

Na seminarium obecne by³y w³adze
naszej uczelni w osobie Prorektora ds.
Nauki prof. dr hab. in¿. Borysa Storcha
oraz przedstawiciele w³adz Wydzia³u Bu-
downictwa i In¿ynierii Œrodowiska Pro-
dziekani: dr Halina Nowak-Knyrowicz
i dr in¿. Waldemar Bierut.

Tematyka seminarium wzbudzi³a za-
interesowanie przedstawicieli ró¿nych
instytucji z ca³ego regionu, przybyli
m.in.: dr in¿. Jerzy Kamiñski Dyrektor
Koszaliñskiego Oddzia³u Wojewódzkie-
go Inspektoratu Ochrony Œrodowiska i je-
go wspó³pracownicy: mgr Izabella Be-
rendt i mgr Alicja Zakoœcielna. Z zapro-
szenia skorzystali: Wojciech Wachowiak
reprezentuj¹cy Koszaliñskie Elektrownie
Wodne, mgr in¿. Czes³aw Krystkiewicz
z Zarz¹du Melioracji Urz¹dzeñ Wodnych
Oddzia³ w Koszalinie, mgr Jan Sachs
z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony
Œrodowiska i Gospodarki Wodnej oraz
mgr in¿. Feliks Kaczanowski Dyrektor
S³owiñskiego Parku Narodowego i mgr
in¿. Marek Sobocki pracownik parku.
W seminarium udzia³ wziêli wszyscy pra-
cownicy Katedry Biologii Œrodowisko-

wej oraz studenci IV roku In¿ynierii Œro-
dowiska specjalnoœci Ochrona i Kszta³-
towanie Œrodowiska.

Podczas zebrania przewodnicz¹cy
Oddzia³u dr Wojciech Puchalski wyst¹-
pi³ z inicjatyw¹ zorganizowania konkur-
su na najlepsz¹ pracê magistersk¹ z za-
kresu ekologii i ochrony wód. Znajomoœæ
ekosystemów wodnych obszaru Pomorza
jest jeszcze ci¹gle zbyt s³aba w porówna-
niu z innymi regionami kraju. £adunki
obszarowe dochodz¹ce do Morza Ba³tyc-
kiego s¹ szczególnie wysokie w odnie-
sieniu do obszaru zlewni, dlatego nie-
zbêdna wydaje siê potrzeba lepszej zna-
jomoœci procesów tu zachodz¹cych, co
w efekcie mo¿e przyczyniæ siê do pe³niej-
szej i skuteczniejszej ochrony. Tematy
prac magisterskich poruszaj¹ce zagadnie-
nia zwi¹zane z tym problemem niew¹t-
pliwie pozwalaj¹ na lepsze poznanie na-
szego regionu, dlatego Koszaliñski Od-
dzia³ PTH wyst¹pi³ z inicjatyw¹ powo³a-
nia Kapitu³y Konkursu, która wy³oni S¹d
Konkursowy reprezentowany przez spe-
cjalistów z ró¿nych oœrodków nauko-
wych. Pierwsza edycja konkursu zosta-
nie przeprowadzona jesieni¹ 2002 roku.
Konkurs otwarty jest równie¿ dla absol-
wentów innych uczelni spoza Koszalina.
Dla finalistów konkursu przewidziane s¹
atrakcyjne nagrody.

Po czêœci oficjalnej zaproszeni goœcie
zwiedzili nowe pomieszczenia laborato-
ryjno-dydaktyczne, które wzbudzi³y po-
wszechny podziw.

mgr Katarzyna Lewicka

Goœcie rozpoczêli zwiedzanie od pomieszczeñ dydaktycznych Katedry

W pracowni biologicznej zaprezentowano
program kszta³cenia w zakresie „ochrony

i kszta³towania œrodowiska”
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Bioró¿norodnoœæ – kaprys ekologów
czy klucz do przysz³oœci

Termin „bioró¿norodnoœæ” (równoznaczny z ró¿norodno-
œci¹ biologiczn¹) ju¿ na trwa³e wszed³ do polskiej terminologii
w ochronie œrodowiska naturalnego. Od koñca lat osiemdzie-
si¹tych na œwiecie lawinowo zaczê³a narastaæ liczba publikacji
naukowych podejmuj¹ca t¹ problematykê. W Polsce temat ten
zosta³ w praktyce przybli¿ony dopiero po Konferencji „Szczyt
Ziemi” w Rio de Janeiro w 1992. Bioró¿norodnoœæ dotyczy zja-
wisk, które obejmuj¹ dwa aspekty ¿ycia: rozmaitoœæ form i ich
zmiennoœci. Natomiast rozpatrywana na poziomie globalnym
czy lokalnym dotyczy trzech podstawowych poziomów organi-
zacji ¿ycia: genetycznego, gatunkowego i ekosystemowego.
Obecnie na œwiecie, ale równie¿ w Polsce, opracowywane s¹
Regionalne Czerwone Ksiêgi gatunków zagro¿onych i wymar-
³ych. Te inicjatywy maj¹ na celu zwrócenie uwagi na ochronê
bioró¿norodnoœci w regionach. Ma to bardzo wa¿ne znaczenie
dla ochrony danego gatunku. Dowody na tak¹ tezê przynosz¹
badania genetyczne. Drastyczne ograniczenie zasiêgów wystê-
powania nieuchronnie prowadzi do zmniejszenia ró¿norodno-
œci genetycznej. Mo¿na to porównaæ do zag³ady gatunku na raty!

Nasza troska o ró¿norodnoœæ biologiczn¹ nie jest podykto-
wana kaprysem ekologów, ale jeœli obecne spo³eczeñstwa  nie
chc¹ byæ krótkotrwa³¹ cywilizacj¹, to zachowanie najwiêksze-
go skarbu ¿ywej przyrody, czyli jej bioró¿norodnoœci, jest ko-
niecznoœci¹. Dziko rosn¹cy wysoko w Andach ziemniak oka-
za³ siê wspania³ym sojusznikiem w walce z zaraz¹ ziemnia-
czan¹, paso¿ytniczym grzybem odmian hodowlanych. Te an-
dyjskie dziko rosn¹ce ziemniaki okaza³y siê odporne na zmo-
dyfikowan¹ formê grzyba, który pojawi³ siê w efekcie opry-
sków fungicydami w minionym stuleciu. Dziêki odpowiednim
zabiegom hodowlanym mo¿na odpornoœæ z odmian dzikich
przenieœæ na odmiany hodowlane, by je uodporniæ. Podobnych
przyk³adów jest wiele. Powa¿nym zagro¿eniem jest zanik bli-
skich krewniaków roœlin uprawnych (cz³owiek z 250 tys. zna-
nych gatunków roœlin produkuje wiêkszoœæ ¿ywnoœci w opar-
ciu jedynie o 100 gatunków). Metody hodowli nowych od-
mian zubo¿aj¹ je genetycznie i tylko dzikie odmiany mog¹ daæ
mo¿liwoœæ wyhodowania nowych odmian lub zwiêkszenia
zró¿nicowania genetycznego obecnie uprawianych. Dotyczy
to na przyk³ad kukurydzy, której dziki przodek jest na granicy
wymarcia w wyniku niszczenia jego siedlisk.

Roœliny s³u¿¹ cz³owiekowi jako leki, dostarczaj¹ substan-
cji wzmacniaj¹cych. Jedna czwarta lekarstw zapisywana pa-
cjentom w Ameryce Pó³nocnej i Europie zawiera substancje
roœlinne. Obserwuje siê wzmo¿one zainteresowanie nauk¹
zwan¹ etnobotanik¹. Ludzie na nowo poznaj¹ znaczenie natu-
ralnej medycyny ludowej. Profesjonalni botanicy na ca³ym
œwiecie prowadz¹ wyœcig z czasem, by spisaæ wiedzê znacho-
rów i zielarzy przekazywan¹ przez pokolenia. Problemem nu-
mer jeden w zachowaniu bioró¿norodnoœci ca³ych zespo³ów
roœlin s¹ gatunki introdukowane, celowo lub przypadkowo za-
wleczone przez cz³owieka. Warto wspomnieæ o zaanga¿owa-
niu i poniesionych kosztach na usuwanie gatunków obcych
w Afryce Po³udniowej. W celu ochrony endemicznej flory za-
trudniono ponad 40 tys. osób do usuwania australijskich euka-

liptusów, œrodokowoamerykañskich sosen i wiele innych ob-
cych gatunków. Jest to jak dot¹d najwiêkszy program robót
publicznych w Po³udniowej Afryce.

Rodzime gatunki zwierz¹t, podobnie jak roœlin, te¿ s¹ pod
siln¹ presj¹ gatunków wprowadzonych, a szczególnie dotyczy
to najliczniejszej grupy krêgowców, tj. ryb. Wed³ug danych
sprzed kilkunastu lat (na pewno ju¿ dalece nieaktualnych) na
œwiecie dokonano 1354 introdukcji dotycz¹cych 237 gatun-
ków ryb. Do powodów, dla których takie zabiegi wykonywa-
no, nale¿¹: akwakultura, wêdkarstwo, akwarystyka, gospodar-
ka rybacka, czy te¿ kontrola liczebnoœci organizmów niepo¿¹-
danych. Przypadkowe wsiedlenia to a¿ 10% i o nieznanych
motywach a¿ 23%! Na przyk³ad do europejskich wód s³odko-
wodnych i przybrze¿nych morskich wprowadzono 113 nowych
gatunków. Do podstawowych zagro¿eñ dla rodzimej ichtiofau-
ny nale¿y drapie¿nictwo, zmiany siedlisk i tempa obiegu mate-
rii, konkurencja o zasoby pokarmu, hybrydyzacja (krzy¿owanie
siê z gatunkami blisko spokrewnionymi), paso¿yty i choroby.

Do Polskich rzek nowe gatunki dostaj¹ siê ró¿nymi droga-
mi: sztuczne kana³y, „przylatuj¹” samolotami wraz z materia-
³em zarybieniowym kupowanym w odleg³ych krajach. Dobrym
przyk³adem jest ekspansja niewielkich rozmiarów ryby kar-
piowatej, czebaczka amurskiego, który do Polski dosta³ siê wraz
z materia³em zarybieniowym narybku karpia z Wêgier lub
Ukrainy. Dróg wprowadzenia by³o prawdopodobnie kilka, gdy¿
obecnie wystêpuje licznie w zlewisku Odry i Wis³y. Wiado-
mo, ¿e czebaczek amurski zosta³ zawleczony do Europy a¿
z Chin w czasach mody na produkcjê ryb roœlino¿ernych amu-
ra i to³pyg. Tras¹ przemieszczania by³y dorzecza wielkich eu-
ropejskich rzek lub… autostrady (transport samochodowy ma-
teria³u zarybieniowego dla stawów i wód otwartych). Termi-
narz pojawieñ by³ nastêpuj¹cy: Rumunia (1960), Albania
(1960?) Wêgry (1963), Litwa (1965?) Ukraina (1973), Cze-
chy (1974), Bu³garia (1975), Austria (1982), Niemcy (1984),
Grecja (1987) i Polska (1990).

Apokaliptyczny rozmiar wymierania endemicznych gatunków
z Jeziora Wiktorii zosta³ spowodowany wprowadzeniem du¿ego
drapie¿nika okonia nilowego. Badania oceniaj¹ce po latach stan
liczebny rodzimych gatunków z rodzaju Haplochromis i pokrew-
nych nale¿¹cych do pielêgnicowatych potwierdzi³y zanik 70%
znanych wczeœniej taksonów. Co do przyczyn badacze s¹ zgodni
– presja du¿ego drapie¿nika obcego pochodzenia.

Inny, prawdopodobnie równie dramatyczny, aczkolwiek
mniej znany przypadek wymierania gatunków dotyczy ende-
micznego rodzaju Orestias z Jeziora Titicaca. Po wprowadze-
niu ryb ³ososiowatych obserwuje siê szybki zanik tych gatun-
ków. Dodatkowo razem z nowymi mieszkañcami dostarczono
autochtonicznym rybom jeszcze jeden prezent – nowe paso¿y-
ty, jak np. pierwotniaka kulo¿êska. G³ównym powodem takich
introdukcji zarówno w Jeziorze Wiktoria czy Titicaca mia³o
byæ dostarczenie cennego bia³ka lokalnej spo³ecznoœci, choæ
wczeœniej mieszkañcy nadbrze¿nych wiosek Ugandy czy Peru
¿ywili siê z powodzeniem lokalnymi gatunkami. Nie jest te¿
tajemnic¹, ¿e pstr¹gi z Jeziora Titicaca samolotami docieraj¹
do konsumenta w USA, Japonii i Europy, a wprowadzony do
Jeziora Wiktorii okoñ nilowy jest w Niemczech szeroko znany
jako Victoria Barsch (okoñ z Wiktorii).

Czy erê zanieczyszczeñ mamy za sob¹?
Wyk³ad podczas uroczystej inauguracji roku akademickiego 2000/2001
wyg³osi³ prof. dr hab. in¿. Tomasz Heese. Poni¿ej 3. czêœæ wyk³adu.
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Kompleksowa ochrona ekosystemów
– rola ekologów

Chroni¹c ekosystem chronimy siedliska, a razem z nimi ga-
tunki fauny i flory. By w sposób kompleksowy realizowaæ ochro-
nê danego ekosystemu, trzeba najpierw dobrze poznaæ zasady
jego funkcjonowania. Rzeka jest tu bardzo dobrym przyk³adem.
Dla hydrologa bêdzie to tylko liniowy obiekt hydrograficzny.
Dla ekologów bêdzie to obszar badañ procesów pobierania
i transformacji materii w wyniku aktywnoœci biologicznej orga-
nizmów. Nadal jednak i tu dominuje jednostronne patrzenie na
rzekê jako ograniczon¹ do koryta i bêd¹c¹ wy³¹cznie pod wp³y-
wem czynników zewnêtrznych. Nowsze podejœcie zmusza nas
do innego patrzenia na rzekê, ju¿ nie na tak¹, jak¹ widzimy z mo-
stu czy utwardzonego brzegu. Rzekê nale¿y postrzegaæ wraz z jej
dolin¹. Ten ca³y obszar uznaje siê za najbogatsze siedlisko ¿y-
cia. Bogactwo gatunkowe roœlin i zwierz¹t jest efektem zró¿ni-
cowania siedlisk, jakie oferuje dolina rzeczna oraz wynika z ol-
brzymiej z³o¿onoœci procesów tu zachodz¹cych. Ci¹gle zmie-
niaj¹cy siê charakter rzeki od jej Ÿródlisk po ujœcie jest uzale¿-
niony od dop³ywu materii allochtonicznej ze zlewni, kierunku
i intensywnoœci przep³ywu wód podziemnych i ich wzajemnych
powi¹zañ z wodami rzeki, dostêpnoœci œwiat³a i wielu jeszcze
innych czynników. Rzeka stanowi ci¹gle w sposób dynamiczny
zmieniaj¹cy siê ekosystem, zgodnie z zasadami kontinuum rzecz-
nego. Mo¿na j¹ w ka¿dym miejscu opisaæ procesami o charak-
terze abiotycznym i biotycznym. To nastêpnie warunkuje, czy
mamy do czynienia z procesami autotroficznymi czy heterotro-
ficznymi, lub ró¿nymi formami poœrednimi, z przewag¹ jednych
b¹dŸ drugich. Charakter œrodowiska bêdzie wiêc t³em dla œwia-
ta ryb. Bêdzie decydowaæ o ró¿norodnoœci gatunkowej. To
w efekcie ukazuje, jak dalece ryby rzek s¹ przystosowane do
specyficznych œrodowisk na przyk³ad bystrych potoków czy mêt-
nych wolnop³yn¹cych rzek.

Tak wiêc nie mo¿na porównaæ rzeki do rury drenarskiej,
której zadaniem jest odprowadzenie wody poza dany system.
Rzeki w swych górnych biegach s¹ zwykle zasilane wodami
podziemnymi (odcinki erozyjne), w biegach œrodkowych wy-
miana pomiêdzy wod¹ rzeki a wodami podziemnymi jest zrów-
nowa¿ona i zale¿y od morfologii sa-
mego koryta, zaœ w dolnych partiach
rzeki przewa¿aj¹ procesy zasilania
wód podziemnych wodami po-
wierzchniowymi. Dziêki procesom
zachodz¹cym w strefie styku wód po-
wierzchniowych z wodami podziem-
nymi zwanej stref¹ hyporeiczn¹ mo¿-
liwe jest ograniczenie dop³ywu bio-
genów odprowadzanych z wyso-
czyzn, ale te¿ znajduj¹cych siê w wo-
dach rzecznych.

St¹d wynika bardzo wa¿ny wnio-
sek praktyczny, gdy¿ tylko naturalne,
silnie zró¿nicowane morfologicznie
rzeki maj¹ najlepsze w³aœciwoœci sa-
mooczyszczania siê i redukcji ³adun-
ków biogenów. Warunkiem stabilnego
funkcjonowania ekosystemu rzeki jest
w³aœnie ta zmiennoœæ czasowa i prze-
strzenna procesów ekologicznych za-
chodz¹cych w ca³ej dolinie rzecznej.

A jednak optymistycznie
Kryzys œrodowiska wynikaj¹cy z rozwoju cywilizacyjne-

go cz³owieka bêdzie prawdopodobnie opanowany. Cen¹ za to
jest uszczuplenie globalnej ró¿norodnoœci biologicznej oraz de-
gradacja wielu ekosystemów wodnych i leœnych. Dysponuje-
my dobrymi mo¿liwoœciami ochrony œrodowiska przed naszy-
mi zgubnymi efektami dzia³alnoœci poprzez stosowanie ró¿-
nych technik oczyszczania œcieków, utylizacji odpadów oraz
oczyszczania gazów z ró¿nych procesów technologicznych.
Mimo powa¿nych zagro¿eñ ze strony wirusów i innych pato-
genów, wzrostu ludnoœci œwiata, erozji gleb, zaniku lasów, kur-
cz¹cych siê zasobów wody pitnej mo¿emy patrzeæ w przysz³oœæ
optymistycznie. Bo nowa era przyjdzie, choæ kszta³tuj¹cy siê
obecnie ³ad œwiata jest taki, jakiego prawie nikt nie chce.

Czy nowa era bêdzie er¹ budowan¹ przez spo³eczeñstwa
przyjazne œrodowisku? Sygna³y docieraj¹ z ró¿nych stron, choæ
najwiêksz¹ rolê upatruje siê w rynku. To dziêki rynkowi mo¿-
liwa by³a rewolucja przemys³owa i informatyczna. Wszystko
wskazuje na to, ¿e  tym razem odpowiednio zaprzêgniêty wpro-
wadzi now¹ erê przemys³ow¹ i bêdzie to era zrównowa¿onego
gospodarowania zasobami. Zapowiedzi¹ takich zmian jest stop-
niowe wycofywanie dotacji do wêgla, zmiany systemu podat-
kowego zwiêkszaj¹ce obci¹¿enia za szkody w œrodowisku. Ale
najwiêcej nadziei pok³ada siê w wykszta³ceniu. Dla przyk³adu
w krajach takich jak Tajlandia, Pakistan czy Kolumbia odno-
towuje siê mniejsz¹ rozrodczoœæ przy wzrastaj¹cym poziomie
kszta³cenia kobiet. Edukacja ekologiczna jest nadal podstawo-
wym sposobem przekazywania wiedzy o œrodowisku natural-
nym, o tym, jak jesteœmy od niego zale¿ni, jak funkcjonuje
i jak na nie wp³ywamy. Na zakoñczenie przytoczê tu cztery
zasady pozwalaj¹ce przejœæ z gospodarki konsumenckiej do
gospodarki zachowawczej:
– nie zgadzaæ siê na produkty, które s¹ bezu¿yteczne, nie-

trwa³e lub bez których mo¿na siê obyæ,
– u¿ywaæ rzeczy mo¿liwie czêsto, zanim siê ich pozbêdziemy,
– naprawiaæ rzeczy, ¿eby przed³u¿yæ ich funkcjonowanie,
– przetwarzaæ zu¿yte rzeczy, ¿eby zamkn¹æ pêtlê surowcow¹.

prof. dr hab. in¿. Tomasz Heese
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Jak to w Politechnice Koszaliñskiej dawniej bywa³o…
Nie ulega ¿adnej w¹tpliwoœci, ¿e ostatnie lata charaktery-

zuj¹ siê dynamicznym rozwojem metod obliczeniowych w ka¿-
dej dziedzinie nauki i techniki. Jest to równie¿ bezpoœrednio
zwi¹zane z ogromn¹ skal¹ rozwoju sprzêtu komputerowego,
na którym dokonuje siê tych obliczeñ.

Spróbujmy spojrzeæ na ten problem w zakresie mikro i ma-
kro. W mikroczasie obejmuj¹cym nasz¹ Uczelniê w okresie od
jej powstania w 1968 roku, to jest od daty powo³ania Wy¿szej
Szko³y In¿ynierskiej w Koszalinie, do dnia dzisiejszego. Przesz³o
30 lat to du¿o w ¿yciu cz³owieka, a jednak bardzo ma³o w historii,
a jak wiele mo¿e siê wydarzyæ? £atwiej zauwa¿yæ te zmiany, jeœli
na œwiadków powo³a siê rodziców lub krewnych studiuj¹cej obec-
nie m³odzie¿y w Politechnice Koszaliñskiej. Dotyczy to zw³asz-
cza tych, którzy koñczyli studia w naszej Uczelni w okresie 1973–
1980. Wspomnienia rozpocznijmy od definicji bardzo prostego
przyrz¹du obliczeniowego, jakim by³ wówczas suwak logaryt-
miczny. Je¿eli studenci bêd¹ mieli jakieœ trudnoœci w rozpoznaniu
tego przedmiotu, proponujê zwróciæ siê do rodziców. A by³ to
przed oko³o trzydziestu laty podstawowy przyrz¹d do obliczeñ
in¿ynierskich, stosowany przez studentów oraz nauczycieli aka-
demickich w polskich uczelniach. W drugim etapie usprzêtowie-
nia obliczeñ szczêœciem by³o posiadanie kalkulatora. Kto mia³
mo¿liwoœæ pozyskania bonów PKO (zapytajcie równie¿ rodzi-
ców, co oznacza³o wówczas pojêcie bon PKO) lub krewnych na
Zachodzie, móg³, w wiadomy sobie tylko sposób, wejœæ w posia-
danie tej cudownej maszynki obliczeniowej. Wykres wykonany
na arkuszu papieru milimetrowego formatu A4 (linie wykresu po-
ci¹gniête kolorowym flamastrem lub tuszem za pomoc¹ rapido-
grafu i opisane piórkiem technicznym lub redisówk¹) niech bê-
dzie przyk³adem doskona³oœci grafiki z tamtych lat, stosowanej
dla celów dydaktycznych i naukowo-badawczych. Mniej wiêcej
równolegle z wejœciem w ¿ycie kalkulatorów pojawi³a siê mo¿li-
woœæ dojœcia do pierwszych maszyn cyfrowych typu Odra 1300.
Do Uczelnianego Oœrodka Obliczeniowego (ETO) zmierza³y co-
dziennie coraz wiêksze grupy u¿ytkowników ze stosami kart per-
forowanych. Niezwykle czêst¹ informacj¹, któr¹ otrzymywa³ wte-
dy interesant, po kilku dniach, by³o stwierdzenie, ¿e nast¹pi³ ER-
ROR – b³¹d w programie, który to nale¿a³o odszukaæ, poprawiæ i
przyjœæ ponownie. Dopiero po wielu latach zaczê³y docieraæ pierw-
sze egzemplarze komputerów PC.

Patrz¹c z poziomu dnia dzisiejszego m³ody cz³owiek powie
zapewne, ¿e pierwsi absolwenci Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej w
Koszalinie na pewno byli niedouczeni, bo nie mogli zastosowaæ
bezpoœrednio po studiach efektywnych metod obliczeniowych (w
rozumieniu dzisiejszym). Za³o¿enie takie jest u podstaw fa³szy-
we. Pierwszym absolwentom przysz³o pracowaæ w takim zakre-
sie mo¿liwoœci obliczeniowych, jakie by³y na tym etapie w Pol-
sce. Nauczyciele zatrudnieni w Uczelni te¿ ogl¹dali z gorycz¹ i
z³oœci¹ zdjêcia i opisy katalogowe ró¿nych przyrz¹dów pomiaro-
wych i obliczeniowych, które nie by³y im wówczas dostêpne, z
ró¿nych, niezale¿nych od nich powodów. A jednak absolwenci
naszej Uczelni projektowali w swoich miejscach pracy nowe
maszyny i urz¹dzenia, prowadzili procesy technologiczne w ró¿-
nych ga³êziach przemys³u, a pracownicy Uczelni kontynuowali
badania naukowe w ramach swoich mo¿liwoœci. Obie te grupy

rozszerza³y na bie¿¹co wiedzê, oczekuj¹c lepszych czasów. W
praktyce zawodowej przyzwoitego in¿yniera nastêpuje bowiem
naturalna symbioza zdobytej wiedzy i mo¿liwoœci jej generowa-
nia, w czym mo¿e byæ pomocna obliczeniowa baza sprzêtowa.

Chcia³bym byæ dobrze zrozumiany stawiaj¹c na pierwszym
miejscu wiedzê, a na drugim sprzêt obliczeniowy. Powszechny
dostêp do sprzêtu komputerowego, jaki obserwuje siê obecnie,
cieszy i zachwyca, ale niekiedy wzbudza pewne obawy. Cieszy,
bo nie tylko zbli¿amy siê wielkimi krokami do krajów wysoko
uprzemys³owionych odrabiaj¹c lata zacofania. Projektuje siê
doskonalsze maszyny i urz¹dzenia wykorzystuj¹c pe³n¹ analizê
techniczno-ekonomiczn¹. Oszczêdzamy tak¿e w³asne zdrowie
i czas, które mo¿na wykorzystaæ po¿ytecznie inaczej.

Niestety, trzeba zwróciæ uwagê na pewne obawy zwi¹zane ze
stosowaniem przez niektórych in¿ynierów (a w³aœciwie pseudo-
in¿ynierów) daleko id¹cych uproszczeñ w stosowaniu metod ob-
liczeniowych. W skrócie mo¿na to zdefiniowaæ nastêpuj¹co: po
co mam siêgaæ do pok³adów wiedzy in¿ynierskiej dotycz¹cych
danego problemu, wystarczy ¿e zdobêdê odpowiedni program
obliczeniowy i komputer; reszta jest ju¿ poza mn¹ i mogê odpo-
cz¹æ! Okazuje siê niezwykle czêsto, ¿e uzyskane w ten sposób
wyniki obliczeñ nie przystaj¹ w ¿aden sposób do rzeczywistoœci.
Tragicznie jest wtedy, gdy in¿ynier nie zdaje sobie z tego sprawy
i próbuje takie wyniki obliczeñ wcieliæ w ¿ycie. Trzeba, niestety,
mieæ zasób wiedzy z dziedziny, w której wykonuje siê obliczenia
i weryfikowaæ wyniki obliczeñ. Nie chcê ju¿ poruszaæ drastycz-
nych przypadków, gdy prowadz¹c pilne obliczenia komputerowe
wy³¹czony zostanie pr¹d elektryczny zasilaj¹cy te urz¹dzenia –
s³ychaæ tragiczny p³acz „in¿yniera”. Ponownie zap³acze wtedy,
gdy na podstawie wyników pomiarów lub obliczeñ trzeba wyko-
naæ wykres, a brak jest „dojœcia” do komputera. Przypomina mi
siê w tym miejscu zagadka z lat dziecinnych: Co to jest – wisi na
œcianie i p³acze? Oczywiœcie taternik, a p³acze dlatego, ¿e nie mo¿e
zejœæ ze œciany. To po co wszed³, skoro nie wiedzia³ jak siê scho-
dzi. Jak siê nauczy, wówczas na pewno przestanie p³akaæ.

Mam nadziejê, ¿e takie dylematy nigdy nie dotkn¹ absol-
wentów Politechniki Koszaliñskiej, zw³aszcza Wydzia³u Me-
chanicznego.
A jak wygl¹da obecnie problem metod obliczeniowych
w energetyce?…

Problemy obliczeniowe w mikroskali, podane na wstêpie,
dotycz¹ równie¿ wykorzystania najnowszych trendów oblicze-
niowych w szeroko pojêtej energetyce. Koniecznoœæ racjonal-
nego gospodarowania zasobami energetycznymi prowadzi do
stosowania wielu analiz zmierzaj¹cych do zmniejszenia energo-
ch³onnoœci maszyn i urz¹dzeñ, a w konsekwencji ca³ego prze-
mys³u. Projektowanie wysoko sprawnych maszyn energetycz-
nych wymaga zastosowania metod optymalizacyjnych nie tylko
podstawowych elementów uk³adu, ale równie¿ poszczególnych
wêz³ów instalacji. Trudno sobie dzisiaj wyobraziæ przeprowa-
dzenie wielowymiarowej analizy optymalizacyjnej obiektów
energetycznych bez wykorzystania szeroko pojêtej symulacji
komputerowej zagadnieñ dotycz¹cych termodynamiki, mecha-
niki p³ynów i wymiany ciep³a w ramach CTM (Computational
Thermo Mechanics). Zastosowanie metod numerycznych w ko-
dach obliczeniowych typu CFD (Computational Fluid Dyna-

O ewolucji metod obliczeniowych
w projektowaniu i eksploatacji maszyn energetycznych

Henryk Charun
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mics) lub CFM (Computational Flow Mechanics) jest bezwzglêd-
n¹ koniecznoœci¹. Do tego typu obliczeñ symulacyjnych stosuje
siê obecnie komercyjne, kosztowne oprogramowanie, opraco-
wywane przez wieloosobowe zespo³y autorskie.

Jak szeroki jest zasiêg mo¿liwoœci wykorzystania tego typu
programów, jak wyniki obliczeñ koresponduj¹ z wynikami eks-
perymentalnymi oraz jakie s¹ obecne i przysz³oœciowe trendy
rozwoju metod obliczeniowych w energetyce? Wydaje siê, ¿e
takie problemy s¹ interesuj¹ce. Kompetentnych odpowiedzi
mo¿e udzieliæ tylko kompetentna osoba, pos³uguj¹ca siê tymi
metodami na co dzieñ.
Z pytaniami zwracam siê do wybitnego specjalisty w tej
dziedzinie dr. hab. in¿. Janusza Badura – Kierownika Zak³a-
du Przep³ywów z Reakcjami Chemicznymi w Instytucie Ma-
szyn Przep³ywowych Polskiej Akademii Nauk w Gdañsku,
a jednoczeœnie profesora nadzwyczajnego w Katedrze Tech-
niki Cieplnej i Ch³odnictwa Wydzia³u Mechanicznego Poli-
techniki Koszaliñskiej.

– Panie Profesorze, wydaje mi siê, ¿e rozwój metod ob-
liczeniowych w energetyce zale¿y od poziomu naukowego
jej dyscyplin sk³adowych. W jaki sposób wzrost zaintere-
sowania metodami obliczeniowymi odzwierciedla aktual-
ny poziom danej dyscypliny naukowej?

G³ówn¹ si³¹ napêdzaj¹c¹ rozwój narzêdzi obliczeniowych
s¹ zadania stawiane przez trzy podstawowe bran¿e techniki:
przemys³ militarny, lotnictwo i energetykê. Zadania stawiane
przez producenta œcieraj¹cego siê z prawdziw¹ konkurencj¹
i globalizacj¹ s¹ niezwykle trudnym wyzwaniem dla nauki,
w tym równie¿ dla termomechaniki eksperymentalnej i nume-
rycznej. Przemys³ ¿¹da bowiem, aby w czasie, w którym nie
wyprzedzi go konkurencja, przedstawiæ konkretn¹ analizê no-
wej technologii, wskazaæ optymalny jej przypadek lub zmo-
dernizowaæ urz¹dzenie, które i tak jest do-
skona³e. Chodzi o to, aby podwy¿szyæ nie-
kiedy o kilka dziesi¹tych procenta spraw-
noœæ uk³adu, jego ¿ywotnoœæ i dyspozy-
cyjnoœæ, przy tych samych lub ni¿szych
kosztach eksploatacyjnych.

Pe³noskalowe eksperymenty nad pro-
totypami s¹ drogie i d³ugotrwa³e, tak wiêc
coraz czêœciej w laboratoriach badaw-
czych wielkich koncernów siêga siê po
wirtualne symulacje komputerowe pracy
urz¹dzenia. Symulacje te mog¹ byæ dwo-
jakiego typu: pierwsze – najwa¿niejsze,
to symulacje na poziomie integralnym
zero-wymiarowym (0D) pracy ca³ego
urz¹dzenia typu np. parowy blok energe-
tyczny 370MW, sk³adaj¹cy siê z czterech
g³ównych urz¹dzeñ, to jest: kot³a, turbi-
ny, kondensatora i pomp, w sk³ad których
wchodzi oko³o 200 aparatów i urz¹dzeñ
przep³ywowych. Po dobraniu optymalne-
go ustawienia urz¹dzeñ mo¿na za pomoc¹ symulacji kodami
0D (CFM) wykonywaæ symulacje drugiego typu, odnosz¹ce
siê do trójwymiarowych wirtualnych symulacji wewn¹trz po-
szczególnych aparatów. Symulacje te przeprowadza siê za po-
moc¹ kodów 3D (CFD). Profesjonaliœci na ca³ym œwiecie u¿y-
waj¹ ¿argonu „0D” i „3D”, który nieco razi, ale jak dotychczas
dobrze oddaje istotê sytuacji. Ostatnio ¿argon ten zdyfundo-
wa³ równie¿ do codziennego jêzyka, nie tylko technicznego,

i w reklamach pojawi³y siê na przyk³ad has³a: „szczoteczka do
zêbów 3D” lub „maszynka do golenia 3D”.

Skala trudnoœci problemu, jaki stawia konkurencyjny prze-
mys³, przeros³a klasycznie zorganizowane zachodnie instytuty
badawcze. Tote¿ naprzeciw tym zadaniom wysz³y miêdzyna-
rodowe firmy produkuj¹ce softwer, zatrudniaj¹ce od kilkuset
do kilku tysiêcy najprê¿niejszych uczonych ca³ego œwiata.

Dziêki takim firmom, jak: CD-Star, CFX-TASCflow, FIDAP,
SPARC, FlowER, globalizacja w nauce sta³a siê faktem. Na
przyk³ad firma CFX-TASCflow, zatrudniaj¹c ponad 2400 pro-
fesorów i doktorów, jest aktualnie jednym z najpotê¿niejszych
w œwiecie instytutów badawczych. Jest to ogromny instytut,
w którym nie ma woŸnych, list obecnoœci pracowników, spo-
tkañ towarzyskich i bibliotek – ka¿dy zaœ badacz pracuje w swoim
w³asnym kraju, a wszyscy razem utrzymuj¹ siê ze sprzeda¿y
produktu swojej pracy, czyli „kodu komercyjnego”.

Podobny przyk³ad globalizacji nauki ma miejsce w Ekspery-
mentalnej TermoMechanice, gdzie miêdzynarodowe firmy pry-
watne, opieraj¹c siê na zdobyczach fizyki i wiedzy swoich pra-
cowników produkuj¹ profesjonalny sprzêt pomiarowy dwojakie-
go typu: pierwszy do pomiarów cieplno-przep³ywowych na po-
ziomie wielkoœci uœrednionych (0D), oraz drugi, do pomiarów
lokalnych 3D. Wiele wysi³ku wk³ada siê obecnie, aby narzêdzia
eksperymentów 3D (anemometria laserowa, Laser Doppler Velo-
cimetry, Patricle Image Velocity, etc.) by³y kompatybilne z narzê-
dziami obliczeniowymi (3D) i aby siê nawzajem sprawdza³y.

– Obecnie mo¿na uznaæ, ¿e najwy¿szy poziom rozwoju
komputerowych metod obliczeniowych w energetyce wy-
kazuj¹ tak zwane kody obliczeniowe. Czy móg³by Pan przy-
bli¿yæ pojêcie kodu obliczeniowego?

Gdy w latach 1975–85 powsta³y na œwiecie setki progra-
mów naukowych do obliczeñ przep³ywów z turbulentn¹ wy-

mian¹ ciep³a, radiacj¹, spalaniem, prze-
mianami fazowymi etc. zauwa¿ono, i¿
pewne elementy tych programów s¹
wspólne, a wiêkszoœæ z nich posiada trój-
cz³onow¹ budowê: preprocesor – solwer
– postprocesor. Licz¹ce siê dziœ firmy
sprzedaj¹ce softwer produkuj¹ g³ównie
solwer, czyli „rozwi¹zywacz” modelu
matematycznego danego zjawiska. Pre-
procesory produkuj¹ firmy wyspecjalizo-
wane w dyskretyzacji obszaru obliczenio-
wego siatkami dyskretyzacyjnymi, zarów-
no do Metody Elementów Skoñczonych
(MES), jak i do Metody Objêtoœci Skoñ-
czonych (MOS), niezale¿nie od tego, czy
solwer dotyczy cia³ p³ynnych, czy te¿ cia³
sta³ych. Produkcj¹ postprocesorów zaj-
muj¹ siê firmy specjalizuj¹ce siê w gra-
ficznej prezentacji oraz obróbce wyników
obliczeñ i to od nich bior¹ siê prawdopo-
dobnie reklamy z u¿yciem („3D”).

Zazwyczaj ka¿dy kod komercyjny po-
siada kilka solwerów, które u¿ytkownik mo¿e wybraæ w za-
le¿noœci od typu zadania (np. przep³yw poddŸwiêkowy, trans-
soniczny, naddŸwiêkowy). Liczba modeli matematycznych,
jak¹ przeciêtnie zawiera kod, waha siê od 50 do 500. Jak traf-
nie zauwa¿y³ jeden z Dziekanów naszego Wydzia³u – obecnie
zakup kodu komercjalnego, to tak jak gdyby zatrudnienie
œrednio oko³o 200 profesorów dobrej œwiatowej klasy. To

prof. nadzw. dr hab. in¿. Janusz Badur
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wszystko jest prawd¹, ale trzeba pamiêtaæ, i¿ prawid³owe po-
s³ugiwanie siê kodem wymaga, aby badacz mia³ doœwiadcze-
nie co najmniej na poziomie doktora. On bowiem wybiera
model, ustala poprawnoœæ i rodzaj siatek, kalibruje sta³e, spraw-
dza wiarygodnoœæ wyników. Pomoc technika jest bezcenna
w przypadku wielokrotnych ¿mudnych obliczeñ dla parametrycz-
nie zmieniaj¹cych siê obci¹¿eñ lub warunków brzegowych.

– Panie Profesorze, prosi³bym o krótk¹ charakterysty-
kê aktualnie stosowanych w energetyce metod i kodów ob-
liczeniowych.

W ogólnym rozumieniu energetyka, pod którym wystêpuj¹
takie podmioty jak: koncerny i fabryki, ale równie¿ elektrownie
zawodowe, elektrociep³ownie i elektrownie przemys³owe, u¿y-
wa na co dzieñ kodów 0D (CFM) do nowoczeœnie rozumianej
diagnostyki. W celu zdiagnozowania aktualnej pracy urz¹dze-
nia trzeba prowadziæ „on line” pomiary przed i za ka¿dym wa¿-
nym aparatem oraz równolegle wykonywaæ „on line” oblicze-
nia cieplno-przep³ywowe (0D). Obliczone w ka¿dym momen-
cie parametry, takie na przyk³ad jak: ciœnienie, temperatura, ma-
sowe natê¿enie i prêdkoœæ œrednia tworz¹ tak zwany stan refe-
rencjalny, do którego operator w sterowni porównuje wyniki
pomiarów. W przypadku na przyk³ad d³ugotrwa³ej ró¿nicy ci-
œnienia obliczonego i pomierzonego wystêpuj¹cej tylko w jed-
nym aparacie, powiedzmy w kondensatorze, mo¿na diagnozo-
waæ o uszkodzeniu lub b³êdnym prowadzeniu jego eksploatacji.

Kody (0D), oprócz wyznaczania stanu referencjalnego,
mog¹ s³u¿yæ równie¿ do modelowania dynamiki urz¹dzenia,
wa¿nej dla jego optymalnego startu, regulacji i odstawienia.
Modelowanie dynamiki na przyk³ad bloków gazowo-parowych
natrafia jednak na organizacyjne, nie do pokonania przeszko-
dy i trudnoœci w kalibracji sta³ych okreœlaj¹cych „bezw³adnoœæ”
obiegu. St¹d, dziœ ju¿ chêtnie korzysta siê z doœwiadczeñ „sie-
ci neuronalnych” i „algorytmów genetycznych”

Symulacje wirtualne 3D (CFD) dokonuje siê g³ównie w la-
boratoriach badawczych najpowa¿niejszych producentów ko-
t³ów, turbin, kondensatorów i wymienników oraz pomp i sprê-
¿arek, do których przyk³adowo zalicza siê firmy: ALSTOM
Power, ABB, Siemens, Westinghouse, RAFAKO, General Elec-
tric, Sulzer, Ansaldo.

– Jedn¹ z przyczyn rozwoju komputerowych metod ob-
liczeniowych jest to, ¿e alternatywne badania eksperymen-
talne s¹ na ogó³ bardzo kosztowne i maj¹ ograniczony za-
kres. Jak¹ obecnie rolê odgrywaj¹ modelowe badania eks-
perymentalne w ocenie wyników obliczeñ komputerowych?

Bardzo wa¿ne pytanie. Obecnie uwa¿a siê, ¿e termome-
chanika numeryczna i eksperymentalna powinny, tak jak przy-
s³owiowy œlepy z kulawym, wspólnie podejmowaæ najtrudniej-
sze, jeszcze dziewicze zadania. O ile na poziomie integralnym
(0D) panuje od dawna consensus co do tego, ¿e na przyk³ad
pomierzone i obliczone ciœnienie oznacza to samo, tak na po-
ziomie trójwymiarowym (3D) kompromis i wspó³praca nie jest
dziœ mo¿liwa. Przyczyn¹ jest dotychczasowy monopol ekspe-
rymentatorów oraz utrwalony sposób myœlenia, który najle-
piej oddaje anegdota: „gdy eksperymentator prezentuje wyniki
wszyscy w nie wierz¹ oprócz niego, gdy numeryk prezentuje
wyniki obliczeñ nikt w nie nie wierzy oprócz niego”

– Czy nie uwa¿a Pan, ¿e aktualnie powa¿n¹ barier¹
w szerokim zastosowaniu najnowszych profesjonalnych
programów obliczeniowych jest ich wysoki koszt. Czy jest
szansa na jego obni¿enie?

Koszt kodów komercyjnych podlega prawom ekonomii –

gdy popyt spada do zera, do zera zmierza równie¿ cena. Przy-
k³adem s¹ kody obliczeniowe 2D (dwuwymiarowe), które dziœ
za darmo mo¿emy „œci¹gn¹æ” z Internetu – wystarczy „wystu-
kaæ „CFD”, a pokazuje siê 60–80 kodów, które czêsto w wer-
sji Ÿród³owej mo¿na mieæ we w³asnym komputerze. Kody (2D)
odgrywaj¹ podstawow¹ rolê w szeroko pojêtym nauczaniu IZK
(In¿ynierskie zastosowanie komputerów) i prawdopodobnie
pos³u¿¹ jako przynêta dla komercyjnych kodów (3D), których
koszt waha siê obecnie od 30–100 tysiêcy dolarów.

– Czy móg³by Pan podaæ niektóre przyk³adowe prak-
tyczne zastosowania komputerowych metod obliczeniowych
w maszynach i urz¹dzeniach energetycznych?

Bior¹c przyk³adowo pod uwagê tylko rok 2000 wykonali-
œmy w zespole badawczym Instytutu Maszyn Przep³ywowych
PAN w Gdañsku w obszarze obliczeñ 0D (CFM) bardzo du¿o
prac, a wœród wa¿niejszych mo¿na wymieniæ wielowarianto-
we obliczenia obiegu gazowo-parowego dla elektrociep³owni
Nowa Sarzyna. Warianty dotyczy³y zgazowania paliwa, ko-
t³ów fluidalnych, kot³ów odzysknicowych i py³owych wraz
z najnowszymi turbinami parowymi i gazowymi.

W zakresie obliczeñ (3D), w ramach wspó³pracy z AL-
STOM Power w Elbl¹gu wykonaliœmy obliczenia w zakresie:
wyznaczenia charakterystyk przep³ywowo-si³owych zaworów
odcinaj¹cych turbiny 13K235, modernizacji króæców upusto-
wych i wylotowych turbiny 18K370, wyznaczenia charaktery-
styk przep³ywowo-si³owych stopnia regulowanego ST24 tur-
biny ciep³owniczej UCK80. W ramach wspó³pracy z RAFA-
KO dokonaliœmy pe³noskalowych obliczeñ kot³a py³owego
z nisko emisyjnymi palnikami, pe³noskalowej symulacji cy-
klonu kot³a fluidalnego bloku nr1 Elektrowni Turów oraz ob-
liczenia modelowe procesu erozyjno-korozyjnej degradacji rur-
ki podgrzewacza miêdzystopniowego kot³a nadkrytycznego.
Dla Centrum Techniki Okrêtowej wykonaliœmy trójwymiaro-
we symulacje pól prêdkoœci wokó³ kad³ubów trzech projekto-
wanych transportowców. W ramach badañ w³asnych opraco-
wano model trójwymiarowego spalania sekwencyjnego gazu
czadnicowego w turbinie gazowej ABB – GT26 oraz bezp³o-
mieniowego spalanie w palniku Matrix Viessmanna.

Z tego krótkiego przegl¹du rocznej dzia³alnoœci prowadzone-
go przeze mnie zespo³u badawczego mo¿na zauwa¿yæ konkretn¹
praktyczn¹ przydatnoœæ obliczeñ w dziedzinie energetyki.

– Panie Profesorze, czy mo¿na obecnie przewidywaæ, ja-
kie trendy w rozwoju komputerowych metod obliczenio-
wych w energetyce bêd¹ dominuj¹ce w najbli¿szych latach?

Producenci oferuj¹ dziœ energetyce zawodowej sprzêt, któ-
ry równie dobrze mo¿e pracowaæ w stanie obci¹¿eñ nominal-
nych, jak i przy czêœciowych obci¹¿eniach. W³aœnie stany po-
zanominalne s¹ Ÿród³em nowych wyzwañ, wymagaj¹ ³¹czne-
go spojrzenia na klasyczn¹ wytrzyma³oœæ i przep³ywy – bo-
wiem zachodz¹ w nich oddzia³ywania miêdzy cia³em sta³ym
a przep³ywem nie tylko opisane przez równanie pêdu, ale rów-
nie¿ przez równanie energii. Wynika st¹d, i¿ niebawem prace
poœwiêcone CFD+CSD bêd¹ lepiej widziane i finansowane.
Taka unifikacja Numerycznej Termomechaniki Cia³ Sta³ych
i Cia³ P³ynnych oznacza, i¿ pewnemu po³¹czeniu ulegnie rów-
nie¿ Metoda Elementów Skoñczonych (g³ównie CSD) i Meto-
da Objêtoœci Skoñczonych (dziœ g³ównie CFD).

– Panie Profesorze, bardzo dziêkujê za niezwykle inte-
resuj¹ce wyjaœnienia trudnych problemów wspó³czesnej
techniki obliczeniowej w dziedzinie energetyki.

Dziêkujê.
rozmawia³ mgr in¿. Henryk Charun
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Zapytano kiedyœ Melchiora Wañkowicza, jak najlepiej po-
znaæ ten najbardziej cenny dla mê¿czyzny obiekt, jakim jest
kobieta ? On odpowiedzia³: „trzeba j¹ potraktowaæ g³êbiej i na
szerszym pod³o¿u”. Muszê przyznaæ, ¿e tym lapidarnym okre-
œleniem trafi³ w sedno sprawy, a co wa¿niejsze, to jest sedno
ka¿dej innej sprawy, ka¿dego innego obiektu poznania.

Aby wiêc widzieæ wiêcej, nie wystarczy poprzestaæ na tym:
„co mi siê wydaje”, ale nale¿y potraktowaæ j¹ w szerszym kon-
tekœcie i zg³êbiæ to, co wymaga zg³êbienia.

Nas interesuje tym razem zwrot „wy¿sze wykszta³cenie”,
do którego zaistnienia sami przyk³adamy swoj¹ rêkê w tej in-
stytucji, w której pracujemy. Do jego uzyskania d¹¿y obecnie
w Europie ponad 15 mln m³odych ludzi, z czego 10% w Pol-
sce na prawie 300 uczelniach.

„Nauczyli nas mnóstwo m¹droœci: lo-
garytmów, wzorów, formu³ek…” – nie po-
dajê autora tych s³ów, stanowi¹cych mot-
to tych rozwa¿añ, bowiem ich autorem
mo¿e byæ ka¿dy cz³owiek maj¹cy wy¿sze
wykszta³cenie. Co ono jednak oznacza? Co siê kryje pod t¹ form¹
fleksyjn¹: „wy¿sze wykszta³cenie”? Panuj¹c nad „form¹”, mo¿e-
my panowaæ i nad „treœci¹”, zgodnie z pogl¹dem, ¿e: „rzeczywi-
stoœæ ma zawsze ograniczenia wynikaj¹ce z formy”!

Czy wykszta³cenie wy¿sze to: „zasób wiedzy zdobyty przez
kogoœ w wy¿szej uczelni” (jak okreœla to s³ownik j. polskiego),
czy jednak coœ innego? Za³ó¿my, ¿e jest to okreœlenie prawdzi-
we. Nie ma jednak w dowolnej uczelni ani w Polsce, ani na
œwiecie nawet dwóch osób, które mia³yby identyczny zasób
wiedzy (przypomnê tylko, ¿e zasób – to pewna nagromadzona
iloœæ czegoœ). Nagromadzona przez nich wiedza mo¿e byæ zbli-
¿ona, ale nigdy nie taka sama. Jak np. mo¿e siê równaæ zasób
wiedzy studenta studiów dziennych i zaocznych, kiedy w tym
drugim przypadku dostaje on tego „dobra” zaledwie 1/3 tego, co
na studiach dziennych. I tak, jak 3 nie równa siê 4, tak zasób
wiedzy jednego cz³owieka nie równa siê zasobowi drugiego cz³o-
wieka, studiuj¹cego nawet w tej samej uczelni i w tej samej gru-
pie studenckiej. Zasób – jako iloœæ – nie mo¿e wiêc œwiadczyæ
o wykszta³ceniu takim czy innym, bo musia³oby byæ miliony,
a nawet miliardy ró¿nych wykszta³ceñ.
Je¿eli wiêc wy¿sze wykszta³cenie nie jest
zasobem – to czym jest?

Najpewniej jest opisem typu ukoñ-
czonej szko³y (wy¿sze – wy¿szej, œred-
nie – œredniej itp.), pozwalaj¹cym ubie-
gaæ siê o okreœlon¹ pracê. Wspó³czeœnie,
przy gwa³townym zwiêkszeniu siê licz-
by szkó³ wy¿szych i traktowaniu stu-
diów jako: „przechowalni przed bezro-
bociem”, nast¹pi³a deprecjacja tego
okreœlenia „wy¿sze”. Czy np. cz³owiek,
który nie potrafi napisaæ poprawnie swo-
jego CV lub listu motywacyjnego do
pracodawcy, ma wy¿sze wykszta³cenie,
czy nie? Nie ma tego „zasobu informa-
cji” (jak to napisaæ) – wiêc nie ma wy-
¿szego wykszta³cenia, a przecie¿ w tym
swoim CV pisze w³aœnie, ¿e je ma. Trze-
ba wiêc poszukaæ innej jego treœci.

S¹dzê, ¿e popularne amerykañskie powiedzenie, i¿ „wy-
¿sze wykszta³cenie jest tym, co pozostaje, gdy zapomnimy
ju¿ wszystkiego tego, o czym uczono nas w szkole wy¿szej”
– mimo, ¿e ¿artobliwe – jest mo¿e sednem sprawy (tak, jak to
powiedzenie M. Wañkowicza). ¯artobliwe – dzisiaj bowiem
(w dobie Internetu): „istot¹ wykszta³cenia nie mog¹ byæ owe
techniczne szczegó³y, którymi s¹ wype³nione wyk³ady, æwi-
czenia i seminaria w uczelni akademickiej, bo owe szczegó³y
pójd¹ w niepamiêæ i strac¹ na aktualnoœci, byæ mo¿e oka¿¹ siê
te¿ niepotrzebne” (Prof. A. Niederliñski – Wyk³ad Inaugura-
cyjny w Instytucie Automatyki PŒ w Gliwicach 2.10.2000 r.).
Je¿eli zatem zapomnimy te wszystkie „techniczne szczegó³y”,
to nadal pozostaje prawo zapisu (np. w kwestionariuszu oso-
bowym) „wykszta³cenie wy¿sze”. Je¿eli jednak spojrzeæ po-

wa¿nie, to (jak stwierdza dalej prof. Nie-
derliñski): „owe techniczne szczegó³y,
którymi s¹ wype³nione wyk³ady, æwicze-
nia i seminaria w uczelni akademickiej,
stanowi¹ swojego rodzaju medium, œro-

dowisko, zespó³ ograniczeñ, w œwiecie których uczymy siê
sztuki rozwi¹zywania problemów i sztuki twórczego my-
œlenia”. To jest w³aœnie „to coœ”, co winno pozostawaæ, gdy
zapomnimy tego, o czym uczono nas w szkole wy¿szej. Potra-
fimy rozwi¹zywaæ problemy na wy¿szym poziomie. Problem
jest to bowiem zadanie, którego nie mo¿na rozwi¹zaæ przy
danym poziomie wiedzy i nawyków. Aby zamieniæ problem
w zadanie (na które znany jest algorytm rozwi¹zania), musi
wiêc dop³yn¹æ wy¿sza wiedza. To jest w³aœnie kwintesencj¹
„wykszta³cenia wy¿szego” – umiejêtnoœæ rozwi¹zywania bar-
dziej z³o¿onych problemów. Do tego nie wystarczy jednak samo
poznanie wy¿szej matematyki. Potrzebne jest jeszcze, zw³asz-
cza absolwentowi wy¿szych szkó³ technicznych, twórcze, czyli
samodzielne myœlenie.

Nale¿y jednak zauwa¿yæ, ¿e ten drugi aspekt wykszta³ce-
nia wy¿szego, czyli samodzielnoœæ myœlenia, nie jest w³aœci-
wie rozwijany w wiêkszoœci szkó³ wy¿szych w Polsce. Jest to
pochodn¹ starego systemu spo³eczno-ekonomicznego, w któ-
rym nie potrzeba by³o „sukcesmenów”, a jedynie „sukceso-

Wykszta³cenie wy¿sze mieæ… Bronis³aw S³owiñski

„Nauczyli mnie mnóstwa m¹droœci:
logarytmów, wzorów, formu³ek…”
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rów” jedynie s³usznej idei. Nie nale¿a³o za du¿o myœleæ po
swojemu (odbiegaæ od dogmatów) – bowiem z tego rodzi siê
schizma i odmiennoœæ dzia³ania. Przyjmowanie myœli innych
za „jedynie s³uszne” prowadzi te¿ w prostej linii do tego, co
nazywamy pu³apk¹ inteligencji. Oznacza ona, ¿e nadmiar wy-
kszta³cenia „oœlepia” i nie widzimy prawdy. Przyk³adowo: przez
wszystkie media przewija siê sprawa u³askawieñ przestêpców,
dokonywanych przez by³ego prezydenta Lecha Wa³êsê. Dzien-
nikarze bij¹ na alarm: jak on tak móg³? Pu³apka inteligencji
nie pozwoli³a im zrozumieæ tego, co on mówi³: „puszczê gang-
sterów w skarpetkach” – i puszcza³ ich… 3 codziennie przez
ca³¹ swoj¹ piêcioletni¹ kadencjê.

Wy¿sze wykszta³cenie winno dawaæ umiejêtnoœæ „czy-
tania miêdzy wierszami”. A jak z tym czytaniem (nawet nor-
malnym) jest? „W ubieg³ym roku: 18% osób z wykszta³ce-
niem wy¿szym nie sta³o siê klientem ksiêgarni i nie wyda³o
grosza na ksi¹¿kê, obojêtnie, jakakolwiek by by³a: fachowa,
szmirowata, dla dzieci” (jak podaje St. Bortnowski „Dziennik
Polski” 40/2001). Znane porzekad³o mówi:

„Podaj mi, co czytasz, a powiem Ci, kim jesteœ”
Osoby te zatraci³y wiêc nawet swój „instynkt stadny” przy-

nale¿noœci do pewnej grupy nazywaj¹cej siebie inteligencj¹.
Dla tej grupy osób, „wykszta³cenie wy¿sze mieæ” oznacza w³a-
œnie nic innego, jak tylko „zapis w kwestionariuszu osobo-
wym”. Ktoœ mo¿e tu jednak zaprotestowaæ: „nie musz¹ czytaæ
ksi¹¿ek, kiedy wszystko maj¹ w Internecie”. Zgodzi³bym siê

z tym, tylko jedno „ale” – co tam czytaj¹? I czy w ogóle maj¹
Internet. Jak bowiem podaje wiceminister pracy El¿bieta So-
bótka: w Polsce na 100 mieszkañców zaledwie 3,6% posiada
komputer, a 1,2% Internet”. Je¿eli ju¿ nawet maj¹, to czy z te-
go „e-œmietniska” wybieraj¹ te informacje, które rzeczywiœcie
im s¹ do czegoœ potrzebne. Czy te ich: „klik, klik, klik” prowa-
dzi tam, gdzie idzie wiêkszoœæ, czyli do trzech S (sport, sex,
samochody), ¿e tak jest, wystarczy popatrzeæ na liczniki od-
wiedzin. Kto i kiedy mia³ ich bowiem nauczyæ tego: jak grze-
baæ na tym „wysypisku informacji”, jakim jest Internet? ¯eby
móc efektywnie korzystaæ z niego, trzeba umieæ wykonywaæ
nieprawdopodobn¹ pracê selekcyjn¹, trzeba umieæ zamykaæ
swój umys³ na pokusy milionów bajtów atrakcyjnych œmieci,
„trzeba umieæ oœlepn¹æ na prawie wszystko: po to, by zoba-
czyæ tê jedn¹, czy dwie rzeczy wa¿ne” (A. Leder „E-edukacja”
ResPublica 2/2001). Nale¿y mieæ nadziejê, ¿e osoby po stu-
diach maj¹ w najwy¿szym stopniu wyrobion¹ tê umiejêtnoœæ
„m¹drego zapominania” (zamykania oczu na to, co niewa¿-
ne), bowiem: wykszta³cenie wy¿sze to nie zasób tego, co zo-
sta³o w pamiêci, ale wszystko to, co pozosta³o po m¹drym za-
pominaniu. Je¿eli tego cz³owiek po studiach nie potrafi, to s³usz-
ne mo¿e byæ powiedzenie by³ego prezydenta Lecha Wa³êsy, który
powiedzia³: „mo¿na mieæ wy¿sze wykszta³cenie i nie mieæ pod-
staw wykszta³cenia”. Zgadzam siê z nim w tym wzglêdzie, bo
on, jako praktyk, ma w tym przypadku 100% racji.

 dr in¿. Bronis³aw S³owiñski

Sylwester z Rektorem
„Jest czas ³owienia ryb i czas suszenia sieci”– jak g³osi stare

chiñskie powiedzenie. Jest wiêc czas pracy, ale musi byæ te¿ czas
odpoczynku (balowania). W ka¿dym roku takim szczególnym
czasem balowania jest ostatni dzieñ roku, kiedy imieniny œwiêtu-
je Sylwester. W ten dzieñ dobrym zwyczajem ka¿dej „w³adzy”
(rodzinnej, spo³ecznej, czy pañstwowej) jest daæ „swoim” ludziom
zabawê. W domach odbywaj¹ siê wiêc „prywatki”, w miastach
pokazy sztucznych ogni, a w lokalach bale. Taki bal po patrona-
tem JM Rektora naszej Uczelni (i z Jego obecnoœci¹) ju¿ kolejny
rok z rzêdu zorganizowany by³ w lokalu sto³ówki studenckiej i klu-
bu „Kwadrans”. Ponad 200 osób mia³o okazjê „tañczyæ” na
balu z JM Rektorem PK prof. Krzysztofem Wawrynem . Tañ-
czyæ w przenoœni i dos³ownie, bowiem Pan Rektor w wiêkszoœci
tañców z wdziêkiem i energi¹ 20 latka – krêci³ piruety po sali ze
swoj¹ ma³¿onk¹, ale da³ te¿ mo¿liwoœæ wszystkim zgromadzo-
nym na sali wspólnego tañczenia razem z nim, prowadz¹c uro-
czystego poloneza. Mo¿na powiedzieæ, ¿e w tym roku Pan Rek-
tor to mia³ szczêœcie, ¿e by³o to tylko 200 osób, bowiem w ubie-
g³ym roku musia³ wieœæ przez mostki, tunele i inne figury polone-
za ponad 400 osób. Na tego pierwszego Sylwestra III tysi¹clecia
ludziom bowiem w du¿ym stopniu odesz³a ochota do hucznego
witania Nowego Roku na balach. Byæ mo¿e przyczyni³o siê do
tego dubeltowe œwiêtowanie zakoñczenia II tysi¹clecia w Sylwe-
stra 1999 i 2000 roku byæ mo¿e da³a znaæ o sobie „belka” w oku,
¿e 500 z³ – to za du¿o za 10 godzin zabawy. Belka (nie tylko
w oku) mocno przes³ania Polakom œwiat, bo statystyki podaj¹, ¿e
rok 2002 na balach wita³o tylko 9% doros³ych Polaków. Jakkol-
wiek jednak by nie liczyæ uczestników œwiêtuj¹cych zakoñczenie
starego roku i powitanie nowego na zabawach (9, 19 czy nawet

90%), wspó³czesnego œwiêtowania nie ma co siê porównywaæ do
tego co by³o kiedyœ. A jak by³o kiedyœ?

Pierwsze wzmianki mówi¹ o obchodach noworocznych ju¿
4000 lat temu w Babilonii. Babiloñskie obchody Nowego Roku
trwa³y 11 dni, z których ka¿dy mia³ inny charakter œwiêtowa-
nia. Wed³ug obowi¹zuj¹cego kalendarza Nowy Rok obchodzo-
no 23 marca. Wi¹za³o siê to z nastaniem wiosny i rozkwitem
roœlin. Na czas obchodów noworocznych pozbawiano króla
szat i odsy³ano, a wszyscy mieszkañcy mogli robiæ to, czego
zapragnêli. Powrotowi króla, ubranego w piêkne szaty, towa-
rzyszy³a wielka procesja. Od powrotu króla znowu nale¿a³o
zachowaæ siê odpowiednio i wróciæ do pracy. Wspó³czeœnie
oznak¹ dobrego obyczaju „króla” jest bawienie siê wraz ze
swymi „podw³adnymi” i nikt ju¿ mu nie zdziera szat, a co naj-
wy¿ej narzuca jeszcze serpentynki (w przyp³ywie Ÿle rozumia-
nej „akcji bratania siê w³adzy z ludem”).

W Europie wigiliê Nowego Roku, popularnie zwan¹ Sylwe-
strem i zwi¹zane z tym dniem, a zw³aszcza noc¹, zabawy, tañce,
palenie ogni i wnoszenie o pó³nocy noworocznych toastów, ob-
chodzi siê od X wieku. W Polsce zabawy, bale, tañce i hulanki
sylwestrowe zaczêto obchodziæ stosunkowo niedawno. Jeszcze
w XIX wieku nale¿a³y do rzadkoœci, a urz¹dzano je w miastach,
i to w najbogatszych domach. W przesz³oœci wieczór sylwestro-
wy przypomina³ nieco wieczór wigilijny, chocia¿ nie by³ tak uro-
czysty i nie obchodzono go z tak¹ powag¹ jak wigiliê Bo¿ego
Narodzenia (wy³owione z sieci www karnawa³. com/tradycje).

Tradycja mówi³a, ¿e to co siê robi³o, jad³o lub mówi³o pierw-
szego dnia nowego roku mog³o wp³yn¹æ na szczêœcie cz³owieka
przez ca³y nastêpny rok. Z tego powodu ludzie zaczêli œwiêto-
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waæ pierwsze minuty nowego roku wnosz¹c toasty i sk³adaj¹c
sobie ró¿ne ¿yczenia. Tak te¿ i by³o na balu z którego sk³adam
niniejsz¹ relacjê. Nie mia³em zupe³nie zamiaru tego robiæ (by-
³em tam prywatnie) i dlatego odpowiedzia³em: „nie” koledze
z pracy (a mniemam, ¿e przyjacielowi), gdy podczas jednej z fi-
gur poloneza spotka³y siê nasze pary i spyta³ mnie „napiszesz
o tym”? Jednak po kilkunastu godzinach nowego 2002 roku przy-
sz³a refleksja, ¿e powinienem to zrobiæ. Od 1 stycznia wesz³a
przecie¿ w ¿ycie ustawa o udostêpnianiu informacji publicznej,
a po wtóre „ten, który podpatruje ¿ycie” nigdzie nie jest ca³ko-
wicie prywatnie, z ka¿dego miejsca czerpie materia³ do swej
pracy. Informujê wiêc, ¿e noworocznym zwyczajem kilka mi-
nut przed nastaniem Nowego 2002 roku JM Rektor z³o¿y³ wszyst-
kim uczestnikom po staropolsku ¿yczenia DO SIEGO ROKU
(który to zwrot oznacza: szczêœliwego i dostatniego roku oraz
doczekania sêdziwych lat), nie tylko dla tych, którzy byli na balu,
ale i dla ich najbli¿szych. Nie bêdzie wiêc w tym du¿ej przesady
jeœli napiszê, i¿ te ¿yczenia: DO SIEGO 2002 ROKU wypo-
wiedziane przez Rektora prof. K. Wawryna, dotycz¹ wszyst-
kich tych osób, które maj¹ jak¹kolwiek wiêŸ z Uczelni¹, bo
tworz¹ one pewn¹ blisk¹ wspólnotê (interesów).

Wraz z wybiciem godziny 12 strzeli³y korki od szampana,
trunku, który wspó³czeœnie sta³ siê symbolem uœwietniania naj-
donioœlejszych wydarzeñ. Spo¿ywanie tego najszlachetniejsze-
go z win, znanego od XII stulecia, sta³o siê wrêcz obligatoryjne
na powitanie nowego roku. Docenia siê go bowiem za jego smak,
finezjê b¹belków, a przede wszystkim za wystrza³owe otwarcie.
Wraz z szampanem pop³ynê³y ¿yczenia do bliskich sobie osób,
bêd¹cych na balu (i nie tylko). Wiele osób bowiem szybko siê-
ga³o do swoich „komórek”, by daæ znaæ innym, ¿e im dobrze
¿ycz¹ (nowa tradycja sylwestrowa!). Organizatorzy balu nie za-
pomnieli te¿ o starej tradycji sylwestrowej – palenia ogni, i za-
serwowali zebranym pokaz ogni (sztucznych) ale to ju¿ na dzie-
dziñcu za sal¹. Istot¹ balu sylwestrowego nie jest jednak ani ta
nowa, ani stara tradycja, ale tañce. Bal bowiem – to (z definicji)
wielka zabawa taneczna. W Koszalinie panuje pogl¹d, ¿e na bal
sylwestrowy organizowany przez Politechnikê chodz¹ ci, któ-

rzy chc¹ sobie potañczyæ; du¿o miejsca do tañczenia, spokojne
„towarzystwo”, dobra muzyka (za wyj¹tkiem ubieg³orocznej),
a na dodatek mo¿liwoœæ zatañczenia z Rektorem – czy¿ potrze-
ba czegoœ wiêcej? By³y wiêc tañce i przed pó³noc¹ i po pó³nocy
do 6 rano. Organizatorzy po ubieg³orocznej wpadce z zespo³em
w tym roku wynajêli zespó³ muzyczny, który rzetelnie wype³-
nia³ swoje zadanie, graj¹c w stylu lat 60. i 70. P³ynê³y wiêc ever-
greeny krajowe i zagraniczne w rytmach: tanga, walca, foxtrota
czy szybszego quckstepa. Pomiêdzy nimi czasami przemkn¹³
siê wspó³czesny hit w stylu „Prawy do lewego”, czy te¿ „Takie
tango”. Ogólnie jednak przewa¿a³y melodie nastrojowe i do tañ-
czenia przez wszystkich. Ci jednak uczestnicy balu, którzy chcieli
bawiæ siê przy nowoczesnych rytmach dyskotekowych, mieli
tak¹ mo¿liwoœæ przechodz¹c na parkiet klubu Kwadrans (ka¿-
demu wiêc wedle upodobañ). Dla tych, którzy niezbyt dobrze
rozpoznaj¹ ró¿nice w poszczególnych tañcach, zorganizowano
pokaz tañców standardowych i latynoamerykañskich w wyko-
naniu wielokrotnych uczestników mistrzostw Polski w tañcach
towarzyskich: Anny Gut i S³awomira Korbusa z Akademickie-
go Klubu Tañca w Koszalinie

 Dla wytchnienia pomiêdzy tañcami organizatorzy przygo-
towali wystêp mistrza bia³ej magii (v–ce prezesa klubu iluzjo-
nistów z £odzi), który wyczarowywa³ panom kulki srebra, a pa-
niom kwiatki do uzupe³nienia strojów balowych. Dla podrato-
wania zaœ si³ tancerek i tancerzy przygotowano jad³o i napitki:
by³y ananasy i ró¿ne inne sylwestrowe frykasy bez ekstrawa-
gancji, ale nie do przejedzenia.

To by³ dobry bal, bo ludzie koñczyli go w dobrym nastroju,
a ¿egnaj¹c siê ¿yczyli sobie: „spotkania za rok”. I nie by³y to
zwyk³e, banalne ¿yczenia, ale realna chêæ powtórzenia tego co
siê dopiero skoñczy³o. Oczekuj¹ wiêc, ¿e za rok znów odbêdzie
siê Bal Rektorski na Politechnice, a gdy przyjdzie czas poloneza
zacz¹æ – w pierwsz¹ parê ruszy Jego Magnificencja wraz z ma³-
¿onk¹. Miejmy nadziejê, ¿e tak, bowiem dla wszystkich jest czas
pracy i czas odpoczynku: „jest czas ³owienia ryb i czas suszenia
sieci” – jak g³osi stare chiñskie powiedzenie.

dr in¿. Bronis³aw S³owiñski
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Min¹³ okres Œwi¹t Bo¿ego Narodzenia
– mroŸnej zimy najcieplejszych œwi¹t, naj-
bardziej rodzinnych, które towarzysz¹ nam
przez ca³e ¿ycie. Podczas tych paru
jedynych dni w roku zwalniamy tempo ¿y-
cia codziennego. Czysty, bia³y œnieg na
polach i lasach, wioskach i miastach wyci-
sza gwar cywilizacji. Jak mile wspomina-
ne s¹ wówczas lata m³odoœci, lata dzieciê-
ce, do których chêtnie wracamy myœlami,
marzeniami – czêsto z rozrzewnieniem,
z nostalgiczn¹ têsknot¹ za czymœ utraco-
nym na zawsze, gdy przy choince, za wigi-
lijnym sto³em, przy zapalonych œwiecach
siedzia³a matka, ojciec, wszyscy najbli¿si.
Œpiewa³o siê kolêdy, a tradycja ta (jak wie-
le innych) zanika.

Ka¿dego roku czas œpiewania kolêd
rozpoczyna siê 24 grudnia, a koñczy 2 lu-
tego roku nastêpnego. Styczeñ jest mie-
si¹cem, w którym wszystkie dzia³aj¹ce
chóry maj¹ za punkt honoru wyst¹piæ
chocia¿ w jednym koncercie kolêd.
W ogólnopolskim czasopiœmie „¯ycie
Muzyczne”, wydawanym w Warszawie
od 54 lat, a bêd¹cym miesiêcznikiem Pol-
skiego Zwi¹zku Chórów i Orkiestr, mo¿-
na przeczytaæ o festiwalach, konkursach
– krajowych i miêdzynarodowych, orga-
nizowanych przez prê¿ne oœrodki chóral-
ne w Polsce, o ¿yciu chóralnym w Polsce
i za granic¹ w ogóle. Nie brak tam infor-
macji o przegl¹dach, przes³uchaniach,
koncertach poœwiêconych wy³¹cznie ko-
lêdom, organizowanym w wielkich salach
koncertowych, katedrach i koœcio³ach
ca³ej Polski. Telewizja i radio nadaj¹ ko-
lêdy w wykonaniu najlepszych zespo³ów.

W to ogólnopolskie œpiewanie kolêd
nie móg³ siê nie w³¹czyæ Chór Akademic-
ki Politechniki Koszaliñskiej. Odby³ siê
ju¿ pierwszy koncert, a planowane s¹
nastêpne – w koszaliñskiej katedrze 20
stycznia, w koœciele pw. Ducha Œwiête-
go w Koszalinie 27 stycznia, w Chojni-
cach w tamtejszej farze 25 stycznia, oraz
w Bia³ogardzie i S³awnie. Ten pierwszy
w tym roku odby³ siê 7 stycznia w sali
kinowej Koszaliñskiej Biblioteki Publicz-
nej z inicjatywy Pani Józefy Mellerowej
– prezes zarz¹du Uniwersytetu Trzecie-
go Wieku, oraz Pana Mariusza Mellera –
adiunkta Politechniki Koszaliñskiej. Pod-
czas koncertu wyg³osi³em przed s³ucha-
czami Uniwersytetu Trzeciego Wieku
prelekcjê na temat kolêd. Oto jej treœæ.

Wspólne œpiewanie polskich kolêd,
uznawanych za jedne z najpiêkniejszych
na œwiecie i teologicznie najg³êbszych, s³u-
¿y ubogaceniu naszej religijnej œwiadomo-
œci i wra¿liwoœci. Nade wszystko kolêdy
przypominaj¹ prawdê, dlaczego gromadzi-
my siê przy œwi¹tecznym stole, dlaczego
zgromadziliœmy siê tutaj, dziœ w tej sali.
Coroczne œwiêtowanie przyjœcia na œwiat
naszego Odkupiciela sk³ania nas do kon-
frontacji oczekiwañ Boga – Cz³owieka
z nasz¹ odpowiedzi¹ na Jego wezwanie.
Przywo³ywane z dzieciñstwa obrazy piêk-
nie przybranej choinki, wigilijnego sto³u,
op³atka, zapalonych œwiec, a za oknem
trzaskaj¹cego mrozu, nigdy nie bêd¹ dla
poddaj¹cych siê takiej konfrontacji skoja-
rzeniow¹ „atrap¹” zastêpuj¹c¹ g³êbokie
pojmowanie Œwi¹t Bo¿ego Narodzenia.

Kolêdy, to pieœni zwi¹zane tematem
z Bo¿ym Narodzeniem, œpiewane od
24 XII do 2 II. W okresie staropolskim s³o-
wo „kolêda” oznacza³o podarek lub datek
z okazji Nowego Roku. Wywodzi siê ono
od ³aciñskiego s³owa „calendae” – czyli
dzieñ Nowego Roku. Kalenda, to tak¿e w
kalendarzu rzymskim pierwszy dzieñ mie-
si¹ca. Poniewa¿ Grecy, pos³uguj¹c siê in-
nym kalendarzem, nie znali kalendy, mó-
wiono w Rzymie ad kalendas Graecas –
co znaczy³o „do greckich kalend”, a ozna-
cza³o od³o¿enie sprawy na bli¿ej nieokre-
œlony termin.

Cicha noc Marek Bohuszewicz

Pierwsze utwory bo¿onarodzeniowe,
zwane pieœniami, kantykami, rotu³ami
czy symfoniami, powstawa³y w klaszto-
rach bernardynów, franciszkanów, bene-
dyktynek i klarysek. By³y one dope³nie-
niem liturgii Bo¿ego Narodzenia. Spoty-
kamy je przed XV w. w misteriach i dia-
logach. Najstarsze zabytki pochodz¹
z I po³owy XV w. Do nich nale¿y Kan-
cjona³ Jana z Przeworska z 1435 roku,
który zawiera hymn „Chrystus siê nam
narodzi³”. Ogó³em znanych jest z XV w.
9 kolêd. Z XVI w. pochodzi ju¿ oko³o 100
kolêd. Melodii do kolêd zachowa³o siê
jednak ma³o. Znajduj¹ siê one w tabula-
turze Jana z Lublina, pochodz¹cej z lat
1537–1548, a przede wszystkim w rêko-
piœmiennym Kancjonale stani¹teckim
z 1586 r. (Stani¹tki to miasto niedaleko

Krakowa). Pocz¹wszy od XVI w. kolêdy
powstawa³y w jêzykach wszystkich nie-
mal narodów europejskich.

Polski poeta okresu baroku – Jan ̄ ab-
czyc napisa³ w Krakowie w 1630 r. wiele
tekstów kolêd, które uj¹³ w zbiór zwany
„Symfonie anielskie abo kolêda”. Zawie-
ra³ on 84 teksty i 36 melodii, m.in. „Przy-
bie¿eli do Betlejem”. Kancjona³ stani¹tecki
z 1705 r. zawiera³ 130 kolêd, wreszcie rê-
kopis „Kapela generalna” z 1721 r. zawie-
ra³ 378 tekstów i 80 melodii. Wierna ko-
pia tego rêkopisu zrobiona w 1722 r. znaj-
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duje siê u karmelitanek krakowskich.
Z kolei powstanie pastora³ek jest zwi¹za-
ne z XVII – wieczn¹ mod¹ na sielanki, pa-
nuj¹c¹ w krêgach dworskich, która dosko-
nale wkomponowywa³a siê w ewangelicz-
ny przekaz o pasterzach witaj¹cych Jezu-
sa. Powstaj¹ce wówczas pastora³ki kra-
kowskie maj¹ cechy wspólne ze s³owac-
kimi. Natomiast pastora³ki mazowieckie
przynosz¹ liczne wiadomoœci o wsi pol-
skiej: imiona pasterzy, dary, instrumenty
wiejskie – ludowe.

Forma kolêd jest doœæ ró¿norodna:
jedne s¹ uroczystymi hymnami czy cho-
ra³ami, inne marszami lub zamaszystymi
polonezami; doœæ przytoczyæ jedn¹ z naj-
starszych „W ¿³obie le¿y”. Niektóre maj¹
rytmy kujawiaka, mazura, oberka, czy
krakowiaka. Kujawiak, mazur, oberek,
krakowiak. Któ¿ dziœ pamiêta, jak wygl¹-
daj¹ te tañce, nie mówi¹c ju¿ o tym, kto
by je dzisiaj zatañczy³. Gdyby nie Zespó³
Pieœni i Tañca Mazowsze, czy „Œl¹sk”,
gdyby nie inne zespo³y ludowe – tañce te
zaginê³yby bezpowrotnie. Pamiêtam wy-
powiedŸ przez radio starego grajka ludo-
wego, który opowiada³, ¿e podczas wiej-
skiego wesela chwyci³ do rêki skrzypce
i zagra³ od ucha do ucha siarczystego ma-
zura. Liczy³ na to, ¿e z pod³ogi drzazgi
polec¹. Tymczasem m³odzie¿ wraz z par¹
m³od¹ wysz³a z sali na znak protestu. Ach
disco polo! Co ciê zast¹pi?

Nazwa „kolêda” upowszechni³a siê
w 1843 r., gdy ks. Micha³ Marcin Miodu-
szewski wyda³ swój zbiór pieœni pt. „Pa-
stora³ki i kolêdy wraz z melodiami”. S³o-
wo „kolêda” ma wiele znaczeñ:
1. Pieœñ religijna. o tematyce zwi¹zanej

z Bo¿ym Narodzeniem;
2. W okresie staropolskim „kolêda” to

podarek lub datek z okazji Nowego
Roku;

3. Sk³adanie ¿yczeñ pomyœlnoœci przez
kolêdników (st¹d kolêdowanie). Jest
ono po³¹czone ze œpiewaniem kolêd
i pastora³ek oraz inscenizowaniem
przedstawieñ o tematyce bo¿onarodze-
niowej, czêsto wzbogacanej motywa-
mi z lokalnego folkloru. Kolêdnicy
chodz¹ z koz¹, gwiazd¹, turoniem,
szopk¹. W zamian za ¿yczenia kolêd-
nicy otrzymuj¹ poczêstunek lub datki;

4. Doroczna wizyta ksiêdza w mieszka-
niu parafian.
W okresie baroku nast¹pi³o unarodo-

wienie treœci ewangelicznej – czêsto prze-
noszono akcjê kolêdy z Palestyny do Pol-
ski. Przedstawione w polskich kolêdach
czy szopkach sceny bo¿onarodzeniowe
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aczêsto nie zgadzaj¹ siê ani z krajobrazem,

ani z klimatem osady le¿¹cej w staro¿yt-
nej Palestynie, na po³udnie od Jerozoli-
my. Wydarzenia opisane przez dwóch
ewangelistów, œw. Mateusza i œw. £uka-
sza, od wieków nabiera³y kolorytu Ma-
zowsza, Pomorza, Kujaw, Podhala, Wi-
leñszczyzny czy innego regionu naszego
kraju. W odgrywanych jase³kach, w œpie-
wanych kolêdach i pastora³kach droga
z pastwiska na miejsce, „gdzie siê spe³-
ni³ cud” nie by³a ocieniona palmami, ale

naszymi wszêdobylskimi sosnami i smu-
k³ymi topolami. By³a taka sama jak ta,
któr¹ jeŸdzi³o siê z ma³ej, zapad³ej w la-
sach wioski do odleg³ego miasteczka,
gdzie hucza³ zimowy jarmark. Mo¿emy
nawet powiedzieæ, ¿e przypomina³a szlak,
którym narciarz, walcz¹c z wichur¹ i po-
konuj¹c zaspy, przebija siê do przytulne-
go, ciep³ego schroniska. A gdzie znajdo-
wa³ siê opisany przez œw. £ukasza ¿³o-
bek z sianem? Nie w skalnej grocie betle-
jemskiej, ale w dobrze nam znanej drew-
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nianej, krytej s³om¹ oborze gdzieœ z Podlasia, z Kieleckiego czy
Lubelszczyzny albo w pasterskim sza³asie z Tatr, Beskidów czy
Huculszczyzny. W oborze sta³y, oczywiœcie, polskie wo³y, kro-
wy i owce, a ustêpstwem na rzecz fauny Bliskiego Wschodu by³
jedynie osio³.

Niegdysiejszych kolêd, w których Betlejem le¿y nad Wi-
s³¹, Narwi¹, Wart¹ lub Sanem, zapisano mnóstwo. Ich polski
charakter podkreœla³ m.in. Adam Mickiewicz w swoich wy-
k³adach w College de France w Pary¿u oraz Zygmunt Gloger
(1845–1910), historyk, etnograf, zami³owany turysta, pierw-
szy prezes Polskiego Towarzystwa Krajoznawczego.

W wydanym w 1900 r. „Roku polskim” tego wybitnego
syna Podlasia czytamy: „Pasterze zbudzeni przez anio³ów
i œpiesz¹cy do szopy, to s¹ polskie parobki, tak¿e szopa jest
taka sama, jak ka¿da stajnia przy wiejskiej naszej zagrodzie”.
Dalej pisa³, ¿e w ludowych kolêdach ¿yje ca³y wiejski œwiat ze
swoimi zwyczajami i sposobem mówienia. W kolêdzie kujaw-
skiej – jednej z wielu zanotowanych w XIX w. przez naszego
wybitnego etnografa Oskara Kolberga – do szopki zlatuj¹ siê
polskie ptaki: „S³owik zaczyna dyszkantem, / szczygie³ mu do-
biera altem, / szpak tenorem krzyknie czasem, / a go³¹bek gruch-
nie basem”. W œlad za ptakami pojawiaj¹ siê w stajence paste-
rze z nadwiœlañskich równin, a ka¿dy niesie w darze jak¹œ cz¹st-
kê swoich plonów, swojego dobytku: „Mas³a, serki, gomu³eczki
/ dla tej czystej Panieneczki, / a gruszeczki i jab³uszka / dla
Józefa staruszka”. Z kolei w jednej z kolêd kurpiowskich œpie-
wa siê, ¿e niebo pope³ni³o pewien b³¹d: gdyby Dzieci¹tko na-
rodzi³o siê nie w Betlejem, ale w Puszczy Myszynieckiej, by-
³oby „serdecnie uccone”, przysz³oby na œwiat nie w zimnej
stajni, lecz w ogrzanej izbie i otrzyma³o wszystko, co na bied-
nej KurpiowszczyŸnie daje pole i las: „Kosulki, pieluski z p³ót-
na cieniuchnego, / sukienkê do kolan z sukna puscañskiego, /
chlebek z kartoflami, mlyko z jagie³kami, / z miodem wódki
flasecke”. Radoœæ w niebiosach wyobra¿ano sobie tak samo
jak wiejsk¹ hulankê. Oto jak twórca z XVII w. opisuje uciechê
anio³ów na wieœæ o narodzeniu Chrystusa: „Anio³owie œwiêci
/ radoœci¹ objêci / wyœpiewuj¹, wykrzykuj¹ / Ju¿ i skrzyd³a
po³amali, / kiedy z radoœci latali. / Micha³ ponad budê / lec¹c
spad³ na grudê, / w bok siê ubi³, / skrzyd³a zgubi³. / Gabriel,
który zwiastowa³ Boga, / tak¿e przelatowa³, / natrafi³ na dudy,
/ zbi³ biodra i udy…/”.

Podobne kolêdy rozbrzmiewa³y podczas jase³ek – wido-
wisk o Bo¿ym Narodzeniu odgrywanych ju¿ w XVI stuleciu
w polskich koœcio³ach, a po dwóch wiekach przeniesionych
do wiejskich cha³up, dworskich sieni, na miejskie place i œród-
kamieniczne podwórka. Z czasem w XIX w. wytworzy³y siê
regionalne formy takich widowisk. Ich twórcy zaczêli wyzna-
czaæ g³ówn¹ rolê ju¿ nie figurkom, ale bogatej architekturze
szopek, pocz¹tkowo przypominaj¹cych dwory i ratusze, do-
piero póŸniej koœcio³y. Zas³ynê³y (i s³yn¹ do dziœ) zw³a.szcza
szopki krakowskie, które – jak przypomnia³ etnograf Tadeusz
Seweryn – „upodobnia³y swój wygl¹d do zabytkowych budowli
Krakowa, a szczególnie gotyckiej wie¿y koœcio³a Mariackie-
go i kopu³ koœcio³ów barokowych”.

W widowiskach jase³kowych wystêpowa³y czêsto, oprócz
osób z Biblii, postacie maj¹ce przypominaæ dzieje naszego
narodu. Patriotyczny charakter mia³y te¿ kolêdy uk³adane i œpie-
wane po rozbiorach Polski, w dniach powstañ narodowych,
podczas dwóch wojen œwiatowych oraz po og³oszeniu w grud-
niu 1981 r. stanu wojennego. Do kolêd odnosz¹cych siê do
uczuæ patriotycznych, do troski o Ojczyznê nale¿y zaliczyæ

kolêdê „Bóg siê rodzi”, napisan¹ przez polskiego poetê Fran-
ciszka Karpiñskiego 1741–1825.

Ostatnia zwrotka mówi: „Podnieœ rêkê, Bo¿e Dzieciê, / b³o-
gos³aw Ojczyznê mi³¹, / w dobrych radach, w dobrym bycie /
wspieraj jej si³ê Sw¹ si³¹, / dom nasz i majêtnoœæ ca³¹, / i Two-
je wioski z miastami. / A S³owo Cia³em siê sta³o i mieszka³o
miêdzy nami”. O naszych walcz¹cych ¿o³nierzach opowiada-
³a m.in. kolêda œpiewana na melodiê „Serca w plecaku”: „¯o³-
nierz drog¹ maszerowa³, / poprzez góry, lasy, polem, / pastusz-
kowie go spotkali, / do Betlejem wiedli spo³em. / A choæ by³
zmêczony bardzo, / ale œpieszy³ siê on wielce, / bo w plecaku
niós³ Dzieci¹tku / z Warszawy ¿o³nierskie serce/”. Dalsze zwrot-
ki mówi³y, ¿e gdy w betlejemskiej szopce zebra³o siê mnóstwo
ludzi z darami dla Jezusa, znalaz³ siê miedzy nimi ów ¿o³nierz
AK w zniszczonym mundurze. I wtedy: „Dzieci¹teczko go
pozna³o, / uœmiechnê³o siê do niego / i spoœród darów wybra³o
/ serce ¿o³nierza polskiego /”. Tak dobrze by³o tylko w piosen-
ce – rzeczywistoœæ okaza³a siê zupe³nie inna, tragiczna. Byli
¿o³nierze i inni polscy patrioci trafiali w czasach stalinowskich
nie do Betlejem, ale do wiêzieñ. Smutn¹ s³awê zdoby³o wów-
czas wiêzienie mokotowskie w Warszawie, gdzie funkcjona-
riusze UB szczególnie znêcali siê nad wiêŸniami. W³aœnie tam
powsta³a. ok. 1950 r. „Kolêda X Pawilonu” mówi¹ca o Panu
Jezusie, który wszed³ do celi, usiad³ miedzy Polakami, jad³ z ni-
mi gliniasty wiêzienny chleb, a potem trafi³ do karceru. Ale Po-
lacy jak to Polacy – nie tracili nadziei. Wiêzienna pieœñ bo¿ona-
rodzeniowa koñczy³a siê s³owami: „Miêdzy nas Pan Jezus
wszed³, / skinie r¹czk¹ sw¹ Bo¿¹, / miêdzy nas Pan Jezus wszed³,
/ wszystkie drzwi siê otworz¹”.

Gdy mowa o patriotyzmie i kolêdach, nie sposób nie wspo-
mnieæ o Fryderyku Chopinie, który do swojego jak¿e wspa-
nia³ego Scherza h–moll w³¹czy³ w 1832 roku melodiê jednej
z najpiêkniejszych kolêd na œwiecie: „Lulaj¿e Jezuniu” – po-
chodz¹c¹ z XVIII wieku.

W XX w. popularnoœæ kolêd pobudzi³a wielu kompozyto-
rów polskich do artystycznego ich opracowania, zw³aszcza
w uk³adzie chóralnym: Stanis³aw Niewiadomski, Feliks No-
wowiejski, Jan Adam Maklakiewicz, czy ¿yj¹cy Marek Jasiñ-
ski, ks. Józef £aœ, Józef Œwider, Stefan Stuligrosz. Proszê wy-
s³uchaæ kolêdy skomponowanej przez Feliksa Nowowiejskie-
go „Noc cicha w œnie”.

Jeszcze o jednej tylko kolêdzie chcê powiedzieæ: „Cicha noc”.
Niemiecka kolêda „Stille Nacht” sta³a siê w³asnoœci¹ ogó³u, ro-
dzajem hymnu œpiewanego z okazji Bo¿ego Narodzenia. Przez
ostatnie dziesiêæ dni ostatniego miesi¹ca roku ta radosna pieœñ
rozbrzmiewa na ca³ej kuli ziemskiej. Przet³umaczono j¹ na po-
nad 300 jêzyków œwiata. S³owa kolêdy napisa³ salzburski pro-
boszcz Joseph Mohr, a muzykê skomponowa³ organista Franz
Xaver Gruber w 1818 r. Wokó³ powstania tej kolêdy kr¹¿¹ le-
gendy. Powiadaj¹, ¿e Gruber napisa³ j¹, kiedy urodzi³ mu siê
syn, i po raz pierwszy zagra³ j¹ na gitarze, bo wiejskie organy
by³y zepsute. Podobno te¿ podczas I wojny œwiatowej walcz¹cy
przeciw sobie ¿o³nierze w³oscy i austriaccy œpiewali j¹ razem,
objêci, przy okazji bo¿onarodzeniowego rozejmu. Kolêdê tê
wielokrotnie s³ysza³em w ró¿nych interpretacjach – od rock’n
rollowych do murzyñskiego gospel. Dla mnie jednak pozosta-
nie ona na zawsze tajemniczym motywem z dzieciñstwa, muzy-
k¹, która otwiera³a przede mn¹ duchowe perspektywy w cza-
sach, kiedy myœla³em, ¿e œwiat to kolorowa ³¹ka, odurzaj¹ce
zapachami bujne pole.

dr in¿. Marek Bohuszewicz
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Nie odzywa³em siê d³ugo, ale mam uspra-
wiedliwienie. Niestety moja praca ca³kowicie
przes³oni³a moje prywatne ¿ycie, które sprowa-
dza siê ostatnio do jedzenia i spania. Miesi¹c
temu nast¹pi³a zmiana w prowadzeniu odgru-
zowywania WTC. Miasto, które do tej pory
prowadzi³o ca³kowity nadzór nad pracami, od-
sunê³o siê i odda³o je w rêce prywatnych firm.
G³ównym menad¿erem zosta³a firma Bovis,
a g³ównym wykonawc¹ moja firma. Tak wiêc
od miesi¹ca mam pod nadzorem ca³y teren
WTC. Oczywiœcie mamy du¿o firm ma³ych,
które pracuj¹ pod moim nadzorem, i niektóre,
wykonuj¹ce specjalistyczne prace, s¹ dobrze
zorganizowane i nie muszê siê martwiæ o ich
prowadzenie, a jedynie koordynowaæ ich pra-
ce z moj¹ firma.

Prace posuwaj¹ siê w bardzo szybkim tem-
pie. Wszyscy myœleli, ¿e zakoñczenie oczysz-
czania terenu z gruzów bêdzie trwa³o do koñca
lata, ale uda³o nam siê przyœpieszyæ i myœlê, ¿e
uda mi siê to przynajmniej trzy miesi¹ce wcze-
œniej Na po³udniowej stronie, która by³a zawsze
moj¹ stron¹ jesteœmy ju¿ na samym dole, czyli
szeœæ piêter w dó³. Pó³nocna strona jeszcze jest
pe³na gruzów.

Zakotwiczanie œciany otaczaj¹cej WTC
idzie nam bardzo dobrze. S¹ nieraz powa¿ne
przecieki wód gruntowych, ale dotychczas uda-
³o nam siê je wszystkie zablokowaæ. Zachod-
nia œciana zosta³a bardzo powa¿nie uszkodzo-
na i musi byæ dodatkowo wzmacniana specjal-
nymi konstrukcjami.

Zaczynamy tak¿e budowaæ metalowy most
– wjazd, który zast¹pi drogê dla maszyn i ciê-
¿arówek wje¿d¿aj¹cych do wnêtrza budynku.
Do tego momentu korzystamy z gruzów, które
w trakcie prac uformowaliœmy w naturaln¹ dro-
gê. Oczywiœcie s¹ tam dalej czêœci budynków
i spodziewamy siê odnaleŸæ wielu z ludzi, któ-
rzy tam zginêli. Dwa tygodnie temu zaczêli-
œmy rozkopywaæ inn¹ drogê (mieliœmy ich
dwie) i tylko w pierwsze trzy dni wydobyli-
œmy cia³a 25 stra¿aków.

(…) Pracujemy w dalszym ci¹gu 24 godzi-
ny na dobê. Wszyscy mieliœmy nadziejê, ¿e siê
to skoñczy, bo w³adze miasta nam to przyrze-
ka³y, ale niestety, prawdopodobnie do koñca bê-
dziemy pracowali w takim tempie. Fizycznie
wiêc jesteœmy wszyscy w rozpaczliwym sta-
nie. Ka¿dego dnia, kiedy budzê siê o 4 rano,

Z Nowego Yorku
Jan Szumañski

napisa³ absolwent naszej uczelni

Tak wygl¹da³ teren WTC 20 stycznia

Wzmocnienia œcian zagro¿onych zawaleniem

Woda gruntowa na g³êbokoœci 15 m
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wy³¹czam budzik przynajmniej trzy razy i za ka¿dym razem
przyrzekam sobie, ¿e rzucam pracê. No i potem jakoœ tam ci¹-
gnê do nastêpnego poranka. Psychicznie natomiast czujê siê
du¿o lepiej. To ju¿ taka natura ludzka, dziêki której ludzkoœæ
przetrwa³a wiele kataklizmów, ¿e potrafimy siê przyzwyczaiæ
do ka¿dej sytuacji i ¿yæ normalnie. Musieliœmy siê do tego
miejsca dostosowaæ, albo trzeba by by³o z pracy zrezygnowaæ,
a ktoœ to musi zrobiæ.

Mia³em nadziejê, ¿e jeszcze mo¿e ze dwa miesi¹ce i ko-
niec, ale dzisiaj moja firma wygra³a prace na tymczasowe od-
budowanie metra Path, które ³¹czy Nowy York ze stanem New
Jersey pod rzek¹ Hudson. Praca zosta³a wyceniona na 300 mi-
lionów i po przekazaniu nam planów (jeszcze nie wiemy do-
k³adnie, kiedy) zaczniemy prace. G³ówna stacja tego metra znaj-
duje siê jedno piêtro pod WTC, czyli siedem piêter pod zie-
mi¹. Mój szef dzisiaj zawiadomi³ mnie, ¿e ja mam zostaæ kie-
rownikiem budowy. Oczywiœcie prace maj¹ siê odbyæ te¿ w ta-
kim samym zawrotnym tempie jak odgruzowywanie. Co mnie
przera¿a, ¿e za tydzieñ w pi¹tek ma odbyæ siê przebijanie me-
tra linii 1 i 9, które te¿ zosta³o czêœciowo zburzone i tylko dwie
firmy walcz¹ o t¹ pracê, w tym jedna z nich jest moja.

Gdybyœmy j¹ wygrali, ona te¿ ma byæ oddana w moje rêce.
To by oznacza³o, ¿e moje prywatne ¿ycie na ca³y nastêpny rok,
jak ju¿ pisa³em, ograniczy siê do spania. Oczywiœcie jest to te¿
dla mnie du¿e wyró¿nienie, wiêc postaram siê z zadañ wywi¹-
zaæ jak najlepiej. To na razie tyle. Wysy³am te¿ kilka zdjêæ
z ostatnich tygodni. Pozdrawiam serdecznie.

Jan Szumañski

Samochody wyci¹gniête z podziemnych parkingów WTC Pojedyncze zakotwiczenie i woda gruntowa 15 m pod ziemia

Po³udniowa œciana – zakotwiczenia
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Dzieñ 1 stycznia 2002 sta³ siê historyczn¹ dat¹ dla 300
milionów ludzi w Europie. W tym w³aœnie dniu w 12 europej-
skich krajach wprowadzono banknoty i monety euro. Wpro-
wadzenie euro znaczy wiele wiêcej ni¿ tylko wymiana jednej
waluty na inn¹. Proces ten dotyczy ka¿dego obywatela i przed-
siêbiorcy, nie tylko w krajach strefy wspólnej waluty, lecz ca-
³ego œwiata. Wiêc niezale¿nie od tego, czy jesteœmy w Euro-
pie, czy te¿ gdzieœ indziej na œwiecie, warto odbyæ t¹ fascynu-
j¹c¹ podró¿, aby odkryæ, jak rozwija³o siê euro.

We wszystkich 12 krajach banknoty s¹ jednakowe. Mone-
ty maj¹ stronê wspóln¹ (awers) i stronê narodow¹ (rewers).
Wprowadzono siedem banknotów o nomina³ach 5, 10, 20, 50,
100, 200, 500, które mo¿na ³atwo odró¿niæ od siebie wzro-
kiem i dotykiem. Ka¿dy z nich ma inny rozmiar. Przednia stro-
na przedstawia okna i bramy, które symbolizuj¹ europejskiego
ducha otwarcia, natomiast odwrotna strona przedstawia mo-
sty, bêd¹ce symbolem wspó³pracy i komunikacji nie tylko z kra-
jami europejskimi, lecz równie¿ z reszt¹ œwiata. Umieszczone
z ka¿dej strony 12 gwiazd Unii Europejskiej reprezentuje dy-
namizm i harmoniê pomiêdzy europejskimi pañstwami. Mo-
nety równie¿ ró¿ni¹ siê znacznie pod wzglêdem wzoru, wiel-
koœci i koloru. Wprowadzono osiem monet euro – 1 cent, 2 cen-
ty, 5, 10, 20 i 50 centów, 1 euro i 2 euro. Jedno euro dzieli siê
na 100 centów. Awers ka¿dej z monet przedstawia geograficz-
ny zarys obszaru Unii Europejskiej w jednym z trzech warian-
tów graficznych, umiejscowiony poœród 12 gwiazd. Awersy
wszystkich monet s¹ takie same. Rewersy monet s¹ stronami
narodowymi, które s¹ charakterystyczne dla danego kraju. Ka¿-
de z dwunastu pañstw strefy euro ustala swój wzór rewersu.

Wszystkie banknoty i monety mog¹ byæ u¿ywane w strefie
euro, do której jak na razie nale¿¹: Austria, Belgia, Finlandia,
Francja, Grecja, Hiszpania, Holandia, Irlandia, Luksemburg,
Niemcy, Portugalia i W³ochy.

Banknoty euro drukowane s¹ na papierze wykonanym
z w³ókien bawe³nianych, który jest charakterystyczny w doty-
ku. Niektóre ich fragmenty daj¹ efekt wyczuwalny w dotyku.
Ponadto posiadaj¹ znak wodny, nitkê zabezpieczaj¹c¹, pasek
holograficzny lub hologram, pasek opalizuj¹cy, oraz farbê
optycznie zmienn¹.

Banknoty i monety euro maj¹ wiele cech pozwalaj¹cych
na rozpoznanie ich nomina³u przez osoby niedowidz¹ce.

Najwa¿niejsze korzyœci z utworzenia Unii Walutowej jest
jej stabilizuj¹ce dzia³anie na systemy gospodarcze krajów cz³on-
kowskich. Wprowadzenie euro wyeliminowa³o ryzyko walu-
towe, charakteryzuj¹ce siê niepewnoœci¹ kszta³towania siê kur-
sów miêdzy walutami narodowymi pañstw cz³onkowskich.

Euro. Unia Europejska w twojej d³oni

Szkolenie kasjerów

Kostka prasowana z dotychczas u¿ywanych posiekanych banknotów Przechowywanie monet euro

Maciej Majewski
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mgr in¿. Maciej Majewski
na podstawie dokumentów Komisji Europejskiej oraz Europejskiego
Banku Centralnego we Frankfurcie opublikowanych na serwerach:

http://europa.eu.int/euro/html/entry.html;         www.euro.ecb.int

Zredukowano koszty transakcji wymiany tych walut oraz koszty
zwi¹zane z operacjami zabezpieczaj¹cymi przed ryzykiem wa-
lutowym. Wyeliminowanie niepewnoœci kszta³towania siê kur-
sów walutowych u³atwia podejmowanie racjonalnych, d³ugo-
terminowych decyzji ekonomicznych. Euro powoduje zwiêk-
szenie p³ynnoœci rynków finansowych, oraz ich integracjê.
W efekcie wzrasta konkurencja na rynkach kapita³owych.
Wprowadzenie euro dokonuje rewolucji na europejskich ryn-
kach akcji, oraz ma du¿y wp³yw na rynek obligacji. Najwa¿-
niejszym jednak celem wprowadzenia euro by³o ujednolicenie
cen w pañstwach Unii Walutowej.

Wprowadzenie euro eliminuje potrzebê wymiany jednej
waluty narodowej na inn¹, co znacznie oszczêdza czas i pieni¹-
dze podczas podró¿y po krajach Wspólnoty. Ekspansja na rynki
zbytu w pañstwach s¹siaduj¹cych bêdzie u³atwiona na skutek
zniesienia koniecznoœci pos³ugiwania siê ró¿nymi walutami na-
rodowymi. Unia Gospodarcza i Walutowa tworzy jedn¹ z naj-
wiêkszych poza USA i Japoni¹ potêg gospodarczych œwiata.
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Pi³karki rêczne KU AZS Politechnika Koszaliñska w I run-
dzie rozgrywek jesieñ 2001 nie przegra³y meczu u siebie i to jest
ich wielkim sukcesem. Niestety, na wyjazdach tak¿e nie wygra³y
meczu. Gdyby u³o¿yæ tabelê koñcow¹ rundy jesieñ 2001 wg licz-
by najmniej straconych przez zespo³y bramek, to nasza dru¿yna
by³aby wiceliderem rozgrywek, natomiast gdyby u³o¿yæ tak¹ ta-
belê wg liczby zdobytych bramek, to nasza dru¿yna zajmowa³aby
miejsce ostatnie. Nic siê nie dzieje jednak bez powodu, przyczyn¹
marnej skutecznoœci w grze ofensywnej jest g³ównie i przede
wszystkim brak w zespole naszych najlepszych strzelczyñ ubie-
g³ego sezonu rozgrywkowego 2000/2001, króla i wicekróla strzel-
ców naszego zespo³u, tj. rozgrywaj¹cej Katarzyny Nowak i skrzy-
d³owej Marty Czarneckiej. Kierownictwo Sekcji doceni³o jednak
ogromny wysi³ek zawodniczek w rundzie I jesieñ 2001, gdzie tak
naprawdê w dru¿ynie gra³o ich 9 jako tych podstawowych, two-
rz¹cych wartoœæ dru¿yny na parkiecie, w tym 2 bramkarki Agniesz-
ka Janko oraz Ilona Hauzer oraz 7 zawodniczek z pola Joanna
Chmiel, Anna Ta³aj, Karolina Kadlec, Anna Grzesik, Marta Szo-
stakowska, Jadwiga Perzyñska i Barbara Zaremba. Dlatego 14
grudnia 2001 roku zorganizowano dla dziewcz¹t tradycyjne spo-
tkanie przedwigilijne, gdzie wszystkie 21 zawodniczek posiada-
j¹cych licencje otrzyma³o torby z prezentami noworocznymi, przy
czym dodatkowo szczególnie wyró¿niono w³aœnie ww. 9 zawod-
niczek za najwiêkszy wk³ad w zdobycie punktów w I rundzie roz-
grywek i grê we wszystkich meczach rundy I jako zawodniczki
podstawowe. Równoczeœnie w sposób szczególny wyró¿niono 6
zawodniczek bardzo powa¿nie kontuzjowanych, które w skutek
kontuzji nie mia³y szans graæ w ogóle lub prawie nie gra³y, a zdro-
we stanowi³yby o wartoœci dru¿yny, s¹ to Katarzyna Nowak, Marta
Czarnecka, Ma³gorzata Pokorowska, Kamila Sudnik, Katarzyna
Mataczyñska oraz Iwona Marcisz. Równoczeœnie, zgodnie z ran-
kingiem trenera, dodatkowo szczególnie cenne nagrody otrzyma-
³y zawodniczki, które w tym rankingu zajê³y pierwsze miejsca, tj.
Joanna Chmiel, Anna Ta³aj, Karolina Kadlec, Agnieszka Janko,
Anna Grzesik i Jadwiga Perzyñska. Wszystkie nagrody ufundo-
wali prywatnie cz³onkowie Zarz¹du Sekcji Pi³ki Rêcznej Kobiet
KU AZS Politechnika Koszaliñska, a w szczególnoœci wicepre-
zes ds. Pi³ki Rêcznej Zarz¹du Klubu KU AZS Politechnika Ko-

szaliñska prof. Tadeusz Piecuch, Przewodnicz¹cy Zarz¹du Sekcji
i jej kierownik Dariusz Chanulak oraz cz³onkowie Zarz¹du Sek-
cji Wies³aw Suszycki i Jacek Gawluk. Uroczyste spotkanie wigi-
lijne uœwietnili sw¹ obecnoœci¹ JM Rektor Politechniki Koszaliñ-
skiej prof. dr hab. in¿. Krzysztof Wawryn, Prorektor ds. Studenc-
kich prof. dr hab. in¿. Leon Kukie³ka, Kwestor Politechniki Ko-
szaliñskiej mgr Irena Ciesielska, a w³adze miasta reprezentowa³a
wiceprezydent mgr Krystyna Koœciñska.

Pi³karki rêczne KU AZS Politechnika Koszaliñska przed run-
d¹ rewan¿ow¹ rozgrywek I ligi pañstwowej maj¹ przede wszyst-
kim na g³owie sesjê egzaminacyjn¹, a dopiero potem treningi
i przygotowanie siê do rozgrywek. Zdecydowana wiêkszoœæ za-
wodniczek to studentki, oraz kilka to maturzystki, zatem trener
Cudzik nie mia³ przypadku treningu, na którym obecnych by³oby
wiêcej ni¿ 60% podstawowych zawodniczek zespo³u. Plaga kon-
tuzji, których nabawi³y siê kluczowe zawodniczki dru¿yny jesz-
cze w sierpniu 2001 roku podczas meczy o Puchar JM Rektora,
a potem w pierwszych meczach rundy I jesieñ 2001 do dzisiaj nie
pozwalaj¹ im graæ i trenowaæ.

Pi³ka Rêczna Kobiet przed rund¹ rewan¿ow¹ – wiosna 2002

Pani wieceprezydent mgr Krystyna Koœciñska w okolicznoœciowym wyst¹pieniu w trakcie kolacji.
Dalej widoczny JM Rektor prof. Krzysztof Wawryn

Bramkarka Agnieszka Janko – uznana najlepsz¹ zawodniczk¹
dru¿yny w roku 2001 otrzymuje nagrodê z rok wiceprezesa

klubu – prof. Tadeusza Piecucha
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do rozgrywek jeszcze w trakcie sesji egzaminacyjnej wielu za-
wodniczek – bêdzie bezcenny. Mo¿na zaprognozowaæ, i¿ zdoby-
cie w rundzie rewan¿owej 3 punktów, tj. wygranie przynajmniej
jednego meczu oraz zremisowanie jednego – bêdzie du¿ym suk-
cesem naszej dru¿yny w jej obecnym stanie kadrowym.

Z ostatniej chwili. W inauguracyjnym meczu rundy re-
wan¿owej wiosna 2002 koszalinianki niespodziewanie zwy-
ciê¿y³y we Wroc³awiu zespól wielokrotnego mistrza Polski
AZS AWF (24:21).

Najlepsza zawodniczka rundy jesieñ 2001 – Joanna Chmiel, otrzymuje statuetkê i magrody
z r¹k wiceprezesa klubu – prof. Tadeusza Piecucha (z prawej) i trenera – mgr Józefa Cudzika (z lewej)

Dnia 17 lutego do Poznania na ope-
racjê rekonstrukcji œciêgien kolanowych
u prof. Tadeusza Trzaski udaj¹ siê Kami-
la Sudnik oraz Marta Czarnecka. Kata-
rzyna Nowak od meczu ze „S³upi¹”
S³upsk w S³upsku we wrzeœniu 2001 roku
po kilku tygodniach gipsu na prawym
kolanie, przechodzi d³ugi okres rekonwa-
lescencji i lekko trenuje. Katarzyna Ma-
taczyñska od oœmiu miesiêcy nie trenuje
i walczy z chorobami. Natomiast bram-
karka Iwona Marcisz w styczniu br. prze-
sz³a operacjê kolana tak¿e rekonstrukcji
zerwanego œciêgna. Niestety w ostatnich
dniach ujawni³a siê bolesna kontuzja krê-
gos³upa Karoliny Kadlec – tak¿e by³a fau-
lowana na meczu w S³upsku – która co
prawda trenuje na obci¹¿eniu 30% ale w dal-
szym ci¹gu brak jest ostatecznej decyzji
o mo¿liwoœci dalszego uprawiania tej wy-
czynowej dyscypliny sportu.

W ramach przygotowañ do rundy rewan¿owej nasze dziewczêta
rozegra³y w styczniu br. i na pocz¹tku lutego br. mecze sparingowe
tzw. szkolne z £¹cznoœciowcem Szczecin i dwukrotnie z zespo³ami
AZS AWF NATA Gdañsk oraz AKS Gdynia. Spoœród 22 licencjono-
wanych zawodniczek, ze wzglêdu na kontuzje, choroby oraz sesjê
egzaminacyjn¹ w meczach tych uczestniczy³o tylko 12 zawodniczek
zespo³u, w tym 2 nasze bramkarki.

Zatem trzeba stwierdziæ, ¿e ka¿dy zdobyty punkt w rundzie
rewan¿owej, przy tym stanie kadrowym zespo³u, który przyst¹pi (AP)

W dorocznym IX konkursie „Sportowy Sukces Roku” dzien-
nika „G³os Koszaliñski-G³os S³upski” oraz Radia Koszalin, czy-
telnicy i wysoka kapitu³a, w sk³ad której wchodzi³o wielu dzia³a-
czy sportowych, samorz¹dowców oraz dziennikarzy naszego re-
gionu, wybrali sportowca roku, trenera roku i mened¿era roku
w regionie œrodkowopomorskim, obejmuj¹cym by³e wojewódz-
two s³upskie i koszaliñskie.

Mened¿er sportu roku 2001– profesor T. Piecuch
W regionie koszaliñskim sportowcem roku na zakoñczenie

swojej bogatej kariery zosta³ 13-krotny mistrz polski i 2-krotny
mistrz Europy w kikboksingu – Józef Warcho³, trenerem roku –
szkoleniowiec pi³karzy koszaliñskiej Gwardii mgr Miros³aw Skór-
ka, a mened¿erem roku – prof. Tadeusz Piecuch, wiceprezes klu-
bu uczelnianego AZS, który w latach 1990–1996 by³ prezesem
KSPN Gwardia Koszalin. Od jesieni 1998 roku opiekuje siê na-

Od lewej: Karolina Kadlec, Agnieszka Kowalska, Joanna Chmiel, Ilona Hauzer,
Jadwiga Perzyñska (stoi), Agnieszka Janko, Iwona Marcisz
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Akademicki Klub Lotniczy IKAR przy Politechni-
ce Koszaliñskiej powsta³ w 1999 roku. Za³o¿ony zosta³
z inicjatywy studentów i pracowników naszej uczelni
zainteresowanych sportami lotniczymi. Od pocz¹tku
opiekunem klubu jest dr in¿. Adam Romanowski. Stu-
denci nale¿¹cy do klubu to pasjonaci lotnictwa pragn¹-
cy uprawiaæ czynnie sporty lotnicze. Cz³onkowie klu-
bu spotykaj¹ siê co jakiœ czas na zebraniach w œwietlicy
domu studenckiego nr 3 aby dyskutowaæ na tematy
zwi¹zane z lotnictwem i planowaæ szkolenia w aero-
klubach. Do sekcji wstêpuj¹ osoby, które chc¹ poznaæ
od podstaw lotnictwo ale tak¿e  ju¿ wyszkoleni piloci
i skoczkowie spadochronowi. G³ówn¹ atrakcj¹ Ikara jest
mo¿liwoœæ szkoleñ i podwy¿szania kwalifikacji lotni-
czych dofinansowywanych przez nasz¹ uczelnie. Dziê-
ki temu g³ównie w okresie letnich wakacji umo¿liwio-
no praktyczn¹ zabawê w ten ekscytuj¹cy sport wielu naszym
studentom. By³y to g³ównie kursy spadochronowe i paralot-
niowe poniewa¿ s¹ to najtañsze z dostêpnych dziedzin lotni-
czych ale zdarza³y siê tak¿e sporadycznie dro¿sze szkolenia
jak np. motolotniowe. Oczywiœcie nasi klubowicze posiadaj¹-
cy ju¿ jakieœ uprawnienia prywatnie z w³asnych œrodków kon-
tynuowali przygodê z lotnictwem. Co roku dzia³alnoœæ Ikara
wgl¹da podobnie. Mo¿na powiedzieæ, ¿e jest dyktowana przez
pory roku. Wygl¹da to mniej wiêcej tak:
– jesieñ jest okresem sprawozdawczym z poprzedniego sezonu,
– zim¹ planujemy szkolenia na sezon letni,
– wiosna to okres szczegó³owych badañ lekarskich (spado-

chroniarze, motolotniarze i paralotniarze powinni otrzymaæ
zaœwiadczenie od odpowiedniego lekarza sportowego na-
tomiast piloci musz¹ pofatygowaæ siê po odpowiednie orze-
czenie na badania do G³ównego Oœrodka Badañ Lotniczo-
Lekarskich Aeroklubu Polskiego znajduj¹cego siê we Wro-
c³awiu),

– lato czyli to co najlepsze czas na praktykê w wybranych
wczeœniej aeroklubach.
Oczywiœcie nic nie stoi na przeszkodzie aby bawiæ siê w wy-

mienione sporty w inne pory roku ni¿ lato ale bardzo wa¿nym
czynnikiem dla lotników jest pogoda. Dlatego okres miêdzy-

letni jest wykorzystywany na przygotowania lub na wyjazdy
na ró¿nego typu targi i imprezy lotnicze. Ikar podczas szkoleñ
wspó³pracuje najczêœciej z Aeroklubem Ba³tyckim z siedzib¹
w Ko³obrzegu. W tym roku nasi klubowicze odbywali szkole-
nia podstawowe oraz doskonal¹ce spadochronowe i paralot-
niowe. Szkolenia spadochronowe podstawowe jak i doskona-
l¹ce cz³onkowie IKARA odbywaj¹ zawsze w Aeroklubie S³up-
skim, ze  wzglêdu na znajduj¹cy siê tam przyjazny teren dla tej
dyscypliny, szczególnie dla niedoœwiadczonych skoczków
(brak betonowego pasa startowego wiêc znacznie trudniej jest
po³amaæ nogi przy l¹dowaniu). Inne rodzaje sportów w na-
szym klubie nie maj¹ przypisanego takiego miejsca. Koñcz¹c
artyku³ chcia³bym zachêciæ studentki (szczególnie) i studen-
tów naszej uczelni do przyst¹pienia do Ikara w celu prze¿ycia
du¿ych emocji podczas skoków spadochronowych jak i przy-
jemnoœci latania w innych dyscyplinach, których mog³em do-
œwiadczyæ podczas ostatnich trzech sezonów mojego uczest-
nictwa w daj¹cej najwiêcej wra¿eñ organizacji w ramach Poli-
techniki Koszaliñskiej. Oczywiœcie to tylko moja opinia bo na
pewno s¹ i tacy, w których wiêcej radoœci wyzwalaj¹ inne za-
jêcia np. szyde³kowanie.

Marcin Ruszczyñski
student WEiZ

Trzeci sezon IKARA
(AP)

szymi szczypiornistkami. Zawodniczkom zosta³y stworzone do-
bre warunki socjalno-bytowe i po 2 latach awansowa³y do pierw-
szej ligi. Prof. Piecuch „przeniós³” by³y zarz¹d Gwardii Koszalin
do KU AZS PK, i ludzie ci tworz¹ zarz¹d pi³ki rêcznej: Dariusz
Chanulak, Roman Janus, Marian Jusza i Wies³aw Suszycki.

Prof. Piecuch wczeœniej by³ odznaczony z³otym medalem Janu-
sza Kusociñskiego za prace na rzecz sportu akademickiego, z³ot¹ i srebr-
n¹ odznak¹ Okrêgowego Zwi¹zku Pi³ki No¿nej w Koszalinie oraz
z³otym medalem Akademickiego Zrzeszenia Sportowego w Polsce.
Obecnie jest cz³onkiem zarz¹du wojewódzkiego Zachodniopomor-
skiego Zwi¹zku Pi³ki Rêcznej w Szczecinie.

Pod promotorstwem prof. Piecucha prace dyplomowe na kie-
runku in¿ynieria œrodowiska wykonali i obronili tak znani w re-
gionie podstawowi zawodnicy swych dru¿yn, jak pi³karz KSPN
„Gwardia Koszalin” mgr in¿. Grzegorz Kubiak, siatkarz „Astry
Super Fish Ustronie Morskie” mgr in¿. Grzegorz Czachorowski,

czy te¿ koszykarz AZS „BWSH” Zagaz Koszalin mgr in¿. Piotr
Kondraciuk.

Prof. T. Piecuch jest zaanga¿owanym menad¿erem sportowym,
który swoj¹ wiedzê wykorzystuje do rozwi¹zywania problemów
równie¿ w tej dziedzinie. Opracowa³ i opublikowa³ w roczniku
„Zeszyty Naukowe” Akademii Wychowania Fizycznego w Po-
znaniu 1996 równanie analityczno-empiryczne na obliczanie kwo-
ty transferowej dla zawodników pi³ki no¿nej lig polskich. Rów-
nanie to jest stosowane oficjalnie w okrêgowym zwi¹zku pi³ki
no¿nej w Koszalinie, jako kwota rozjemcza, gdy kluby nie mog¹
dogadaæ siê co do ceny kupna-sprzeda¿y pi³karzy.

W dniu 8 lutego br., w klubie garnizonowym w Koszalinie,
odby³a siê IX Wielka Gala Sportu, na której to nagrody w postaci
statuetek Nike z br¹zu wrêczali laureatom: marsza³ek sejmiku wo-
jewództwa zachodniopomorskiego Józef Faliñski oraz pose³ RP
Edward Wojtalik i senator RP Tadeusz Niski.
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S³owo „papirówka” mo¿e siê kojarzyæ z powszechnie zna-
n¹ nazw¹ jab³ek. Nabiera ono jednak innego znaczenia, jeœli
udamy siê na wypoczynek do Zakopanego, które nie odbiega
cenowo od zimowych kurortów europejskich, jednak standard
us³ug pozostawia wiele do ¿yczenia. Nie wiadomo jednak do
koñca czyja to jest zas³uga, miejscowego czy obcego kapita³u.
Otrzymuj¹c bowiem rachunek z kasy fiskalnej, przekonujemy
siê, ¿e w³aœcicielem jest ktoœ np. z Wroc³awia lub Warszawy.

S³owo „targowisko”, jak sama nazwa wskazuje, jest to miej-
sce, gdzie nale¿y siê targowaæ – jednak nie w Zakopanem. Tu
próby „zbicia” ceny napotykaj¹ na opór i zdziwienie sprze-
dawcy, który stwierdza, ¿e „wy przecie¿ pieni¹dze mocie”.
Macie albo i nie macie, gdy¿ w bankomatach ci¹gle ich braku-
je, a wydatki w Zakopanem s¹ du¿e. Po pierwsze trzeba coœ
zjeœæ, a same pieni¹dze nie wystarcz¹ – znalezienie wolnego
miejsca w lokalu graniczy z cudem. Kalorie mo¿na straciæ np.
na stoku narciarskim, ale najpierw trzeba odstaæ swoje w d³u-
giej kolejce do wyci¹gu, ¿eby raz zjechaæ z góry. Mniej wprawni
narciarze mog¹ skorzystaæ z nauki jazdy z instruktorem za je-
dyne 50 z³otych za godzinê.

Sylwestrowy bal „Warszawiaka” (za niema³e pieni¹dze)
zrówna³ w Zakopanem wszystkich turystów – artystê, dyrek-
tora i jego asystenta. Uczestnicy imprezy dostali taki sam kar-
net na przydzia³ alkoholu i pokornie stali w d³ugiej kolejce po
„kolejkê”.

Wszystko co dobre jednak szybko siê koñczy i czas wracaæ
do domu, a tu na stacji PKP i drogach parali¿ komunikacyjny.

Zakopane zasypane… „papirówkami”

Jednym s³owem logistyka fatalna – i jak tu robiæ olimpiadê?!
Górale jednak wiedz¹, ¿e wszyscy narzekaj¹, ale do Zakopane-
go wracaj¹. Teraz pozostaje nam tylko cierpliwie czekaæ na wa-
kacje, kiedy to kapita³ z po³udnia Polski „sp³ynie” nad morze.

Monika Pieniak, Katarzyna Waraksa
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– w towarzystwie aktorów odwiedzaj¹cych miejsce katastrofy

czytaj str. 34


	01_Okladka1
	02_Okladka2
	03_Z_zycia
	10_Konferencje
	13_Sznajderski
	14_Zurek-Pysz
	16_Konf_Ksiazki
	18_Switala
	19_Hydrobiologia
	20_Heese
	25_Badur
	28_Slowinski
	31_Bohuszewicz
	34_Szumanski
	36_Euro
	38_Sport
	41_Zakopane
	43_Okladka3
	44_Okladka4

